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خبر تامین زمین نهضت ملی؛ از ادعای رکوردشکنی تا بلاتکلیفی واگذاری 

مسکن  و  زمین  ملی  سازمان  مدیره  هیئت  عضو  حالی  در 
مدعی بی نظیر بودن تخصیص زمین برای ساخت نهضت ملی 
مسکن شده که عضو کمیسیون عمران مجلس می گوید:زمین 

داریم، اما آنرا واگذار نمی کنیم. 
تخصیص زمین برای طرح های دولتی همواره یکی از مسائل 

مهم در ساخت و ساز مسکن بوده است.
معاون  زمانیکه  ماه 1402  8 خرداد  مالواجرد  فرزانه صادق   
بذرپاش وزیر سابق راه  وشهرسازی بود در اظهاراتی گفته 
هکتار  هزار   30 حدود  مسکن  ملی  نهضت  طرح  »در  بود:  
اراضی الحاق به محدوده انجام شده که رقمی بسیار بالاست 
و همه اینها در کمیته های فنی با نظر کارشناسی انجام شده 

است.
 این در حالی است که در خصوص مسکن مهر تنها 8000 
به  وجب  گرفت.  تعلق  طرح  اجرای  به  دولتی  زمین  هکتار 
وجب 30 هزار هکتار الحاق شده به نهضت ملی مسکن در 
قرار  بررسی  مورد  فنی  و  کارشناسی  کمیته های  و  جلسات 
زمین مسکن  8000 هکتار  از  مربع  متر  اما یک  است.  گرفته 
مهر که مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی را دریافت 

کرد در جلسات کارشناسی بررسی نشده بود.«
در حالی 2 سال از این اظهارات وزیر کنونی راه  وشهرسازی 
بی سابقه  تأمین  از  مسکن  و  زمین  ملی  سازمان  که  می گذرد 
46 هزار هکتار زمین برای طرح های دولتی مسکن خبر داده، 
اما واقعیت آن است که اگر چنین ادعایی هم صحت داشته 
پیش  کندی  با  مسکن  ملی  نهضت  ساخت وسازهای  باشد، 

می رود و مردم از عدم واگذاری اراضی گلایه دارند.
عضو هیئت مدیره سازمان ملی زمین و مسکن تاکید دارد که 
رکورد جدیدی در تأمین زمین ثبت شده است. در مقابل اما 
توسط  زمین ها  این  می گوید  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو 
دستگاه های دولتی احتکار شده و اجرای قانون جهش تولید 

مسکن عملًا به بن بست خورده است.
رکورد بی سابقه برای تامین زمین؟!

و مسکن  زمین  ملی  هیئت مدیره سازمان  تقی رضایی، عضو 
گفت: اختصاص زمین در سال های اخیر و پس از ابلاغ قانون 
مسکن  برای طرح های  سازمان  این  در  مسکن،  تولید  جهش 
مسکن  و  زمین  ملی  سازمان  و  است  بوده  بی نظیر  دولتی 
توانسته رکوردی بی سابقه در تاریخ تأمین زمین برای احداث 

مسکن در کشور ثبت کند
بالغ بر 46 هزار هکتار  .وی افزود: پس از ابلاغ این قانون، 
واحد  هزار   663 و  میلیون  یک  ساخت  ظرفیت  با  زمین 

مسکونی به طرح های مسکن دولتی اختصاص یافت.
از جمله  قبلی،  با طرح های دولت های  مقایسه  در  رقم  این   
طرح مسکن مهر که حدود 5300 هکتار از اراضی سازمان را 

در بر گرفت، به مراتب گسترده تر است.
رضایی در پاسخ به برخی شبهات درباره تفاوت میزان زمین 
در  اراضی  کل  میزان  و  دولتی  طرح های  به  اختصاص یافته 
به موجب  کرد:  تأکید  مسکن  و  زمین  ملی  سازمان  اختیار 
محدوده  و  حریم  داخل  در  که  زمین هایی  تمام  سند  قانون، 
شهرها قرار دارند، به نام این سازمان و به نمایندگی از دولت 

صادر می شود. 
که  هستند  ساخت  قابل  صورتی  در  تنها  اراضی  این  اما 
و  زیربنایی  کارگروه های  از  را  لازم  مصوبات  و  تاییدیه ها 
در  همچنین  کنند.  دریافت  استان ها  برنامه ریزی  شورای 
دو  و  یک  درجه  زمین های  محیط زیستی،  چهارگانه  اراضی 
کشاورزی و اراضی جنگلی، قانون ساخت وساز را منع کرده 

و سازمان نیز مجاز به تغییر کاربری نیست.
وی یادآور شد: همه اراضی موجود در اختیار این سازمان، 

زمین های مسکونی نیستند.
فضای  مانند  کاربری هایی  به  زمین ها  این  از  هکتار  هزاران   
مسکن  طرح های  پشتیبانی  و  عمومی  کاربری های  سبز، 

یافته اند. اختصاص 
رضایی توضیح داد: برای تبدیل زمین به عرصه قابل ساخت، 
حتماً باید بررسی های فنی و آمایشی از سوی نهادهایی نظیر 

شورای برنامه ریزی استان و کارگروه زیربنایی انجام شود.
او تصریح کرد: دولت در سال های اخیر تمام زمین هایی که 
برای  اشاره شده،  آن  به  نیز  رسانه ها  در  و  داشته  اختیار  در 

تأمین مسکن اختصاص داده است.
تا 11   8 ایجادشده در مواد  به ظرفیت های  اشاره  با  رضایی 
زمین های  توانسته  سازمان  گفت:  مسکن  تولید  جهش  قانون 
بسیاری را احصا کرده و در قالب طرح های دولتی در اختیار 

بگذارد.
وی تأکید کرد: این 46 هزار هکتار جدا از زمین هایی است 
حریم  درون  روستاهای  و  مسکونی  شهرک های  برای  که 
سازمان  موارد،  این  احتساب  با  یافته اند.  اختصاص  شهرها 
تأمین  در  تاریخی  رکوردی  موفق شده  مسکن  و  زمین  ملی 

زمین برای ساخت مسکن ثبت کند.
است  تولید مسکن  در  اصلی  پیش نیاز  زمین،  افزود:  رضایی 
و  آموزش وپرورش  نیرو،  وزارت  مانند  دستگاه ها  سایر  و 
با  هم راستا  باید  قانونی،  تکالیف  طبق  نیز  امنیتی  نهادهای 

تأمین زمین، در حل مشکل مسکن مشارکت کنند.
خاطرنشان  مسکن  و  زمین  ملی  سازمان  هیئت مدیره  عضو 
ادامه  را  زمین  تأمین  گذشته  شدت  همان  با  سازمان  کرد: 
کلان  سیاست های  از  یکی  موضوع  این  چراکه  داد،  خواهد 

کشور است.
اجرای  خاص،  اقشار  و  محرومان  برای  مسکن  تأمین  وی 
از  را  جمعیت  جوانی  قانون  و  مسکن  ملی  نهضت  طرح 
جمله مأموریت های جاری این سازمان برشمرد و گفت: این 
هفتم  برنامه  قانون  همچون  دائمی  قوانین  اساس  بر  اقدامات 

توسعه در حال انجام است.
رضایی در پایان تأکید کرد: سازمان ملی زمین و مسکن به 
قانون متعهد است و زمین های مستعد ساخت را با تمام توان 

برای تحقق اهداف مسکن سازی فراهم خواهد کرد.
زمین داریم، اما نه می سازیم، نه واگذار می کنیم

این در حالی است که امروز 7 خرداد 1404، عضو کمیسیون 
عمران مجلس شورای اسلامی با انتقاد از عملکرد وزارت راه 
توسعه، خواستار  هفتم  برنامه  قانون  اجرای  در  و شهرسازی 
مردم  به  زمین  واگذاری  در  تسهیل  و  اراضی  تکلیف  تعیین 

شد.
علیرضا نوین با اشاره به گذشت یک سال از اجرا این برنامه 
و تکلیف وزارت راه برای واگذاری زمین طبق برش سالانه 
گفت: عملکرد این وزارتخانه در این حوزه قابل قبول نیست. 
اما توسط دستگاه ها  دارد  قرار  اختیار دولت  زمین کافی در 

احتکار شده و وارد چرخه ساخت وساز نشده اند.
به  درصد   10 دست کم  می توانند  شهرها  همه  افزود:  وی 
امر،  این  تحقق  صورت  در  و  کنند  اضافه  خود  محدوده 

احداث شهرک های جدید تسهیل می شود.
دارد  وجود  شهر  مرکز  در  زمین هایی  نیز  شهرها  برخی  در   
مانع  تاریخی«  »اراضی  عنوان  با  فرهنگی  میراث  وزارت  که 
اجازه  ضوابط  که  حالی  در  شده؛  آن ها  در  ساخت وساز 
ساخت دو تا سه طبقه را می دهند. این مسئله موجب می شود 
مجوز  منتظر  و  باشند  نداشته  به ساخت وساز  تمایلی  مالکان 

طبقات بیشتر بمانند.
زمین  کمبود  با  و شهرسازی  راه  وزارت  اینکه  بیان  با  نوین 
مواجه نیست، تصریح کرد: اگر دغدغه آن ها زیرساخت هایی 
توسعه  برای  حالا  از  باید  است،  و خدمات  برق  آب،  مانند 

شهرک های جدید برنامه ریزی کنند.
 وقتی دولت تعهد ساخت سالانه یک میلیون مسکن را دارد، 
مردم  به  را  زمین  یا  بسازد،  را  مسکن ها  این  خود  باید  یا 
واگذار کند تا خودشان اقدام کنند؛ مشابه رویکردی که در 

گذشته اجرا می شد.
ساخت  نه  کرد:  اضافه  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو  این 
زمین  واگذاری  نه  و  می رود  پیش  به درستی  حمایتی  مسکن 
انجام شده است. طرح نهضت ملی مسکن هم با آنچه تصور 

می کردیم فاصله زیادی دارد.
فرصت  سال  یک  باید  دولت  بودم  معتقد  شخصاً  هرچند   
داشته باشد، اما اکنون تنها دو ماه از این فرصت باقی مانده 
و پس از آن، وزیر و معاونان باید پاسخگوی عملکرد خود 

باشند.
وی همچنین از عملکرد بانک ها در اعطای تسهیلات مسکن 
درصد   20 نیستند  حاضر  حتی  بانک ها  گفت:  و  کرد  انتقاد 
اختصاص  مسکن  بخش  به  قانون  مطابق  را  خود  تسهیلات 
دهند، در حالی که قانون جهش تولید آن ها را مکلف کرده 
است. اگر این روند ادامه یابد، مجلس ناچار است در برابر 

بایستد. بانک ها 
برخی  شهرسازی  و  راه  وزارت  کرد:  تأکید  پایان  در  نوین 
اراضی را برای »روز مبادا« نگه داشته، در حالی که آن روز 

همین امروز است.
 با وجود نیاز 7 میلیونی به مسکن، تأخیر در ساخت موجب 
زیرساخت ها  همه  است.  شده  هزینه ها  برابری  چند  افزایش 
از جمله آهن، سیمان، نیرو و خدمات مهندسی فراهم است؛ 
تنها نیازمند مدیریت واحد و همکاری مؤثر در شورای عالی 

مسکن هستیم.

دقیق  اجرای  درباره  رئیس جمهور  کرد  اعلام  تعاون  وزیر 
به  توزیع  میزان  و  ادامه  و  کرده  تأکید  الکترونیکی  کالابرگ 
ماجرای  به  گزارش  این  در  است؛  بررسی  حال  در  دهک ها 

سرانجام توزیع کالابرگ پرداخته ایم.
کالابرگ  مرحله  دو  اجرای  گذشته  سال  از  دولت چهاردهم 

مرحله  دو  برای  و  کرده  عملیاتی  را  الکترونیکی 
کالابرگ الکترونیکی، از منابع صندوق توسعه ملی نیز 

تأمین اعتبار انجام شده است.
یازده گانۀ  اساسی  کالاهای  که  است  ذکر  به  لازم 
به  مرحله  دو  در  نوروز  عید  از  پس  و  پیش  اعلامی 

دست مردم رسید.
از  مختلف  مسئولان  که  بود  دوم  مرحلۀ  میانه ی   
بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس  مجلس،  رئیس  جمله 
این طرح  اعلام کردند که  تلویحاً  و سخنگوی دولت 

ادامه خواهد داشت.
برگ  کالا  توزیع  قبل  مرحلۀ  که  است  ذکر  به  لازم 
مهلت  و  رسید  پایان  به  اردیبهشت ماه  در  الکترونیک 
استفاده از این اعتبارات تا پایان خردادماه اعلام شده 
است؛ اما تاکنون خبری از اجرای مرحلۀ سوم نیست 
مسئولان  سوی  از  آن  اجرای  عدم  دلایل  از  یکی   ،

مربوطه نبود اعتبار و منابع کافی اعلام شده است.
الکترونیکی  کالابرگ  ستاد  سخنگوی  باره  همین  در 

عنوان کرد که اختصاص کالابرگ الکترونیکی با پایان مرحله 
می شود  متوقف  کافی  اعتبار  عدم  دلیل  به  آن  واریز  دوم 

همچنین
نیز  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر  میدری  احمد  اخیرا 
در پاسخ به سوالی مبنی بر انتشار اخباری در زمینه عملیاتی 
کردن مرحله سوم ارائه کالابرگ الکترونیکی در کشور گفت 
که مرحله سوم ارائه کالابرگ الکترونیک به مردم فعلا آغاز 

نشده است.
حدود  شد؛از  متذکر  موضوع  این  توضیح  در  وی  ادامه  در 
57 همتی که برای این طرح اختصاص یافته بود، تاکنون 51 

همت هزینه شده است.
 از این رو تا پایان خرداد فرصت باقی است تا افراد جامانده 

از دریافت حمایت ها بتوانند خدمات لازم را دریافت کنند.
همچنین وزیر در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه مرحله 
سوم ارائه کالابرگ الکترونیکی به مردم عملیاتی خواهد شد 

منابع  تحقق  به  وابسته  مرحله  این  اجرای  گفت:  خیر؟  یا  و 
پیش بینی شده دارد.

علاوه بر این میدری در پاسخ به سوالی دیگر مبنی بر اینکه 
نشده  تامین   1404 سال  بودجه  در  موضوع  این  منابع  آیا 

است؟

یارانه  حذف  طریق  از   1404 بودجه  در  منابع  گفت:این   
در  ما  رو  این  است.از  شده  بینی  پیش  ثروتمند،  دهک  سه 
نفر  هزار   350 نمونه حدود  به صورت  اسفندماه سال گذشته 
از فهرست یارانه بگیران ثروتمند را حذف کردیم، اما حذف 
است،  نفر  میلیون   25 حدود  معادل  که  دهک  سه  از  یارانه 
الکترونیکی  کالابرگ  است.ارائه  دقیق  بررسی های  نیازمند 
در  و  بوده  دولت  و  مجلس  های  سیاست  جمله  از  مردم  به 

صورت تأمین منابع،مرحله سوم نیز عملیاتی خواهد شد.
مصاحبه ای  در  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر  همچنین 
سازمان  رئیس  اینکه  بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  دیگر 
خرداد  اردیبهشت  برای  که  بود  گفته  یارانه ها  هدفمندی 
بودجه برای پرداخت کالا برگ هست و معاون شما هم این 
مرحله  دو  برای  که  منابعی  از  گفت:  کرد،  تایید  را  موضوع 
همت   12 کرده حدود  پیدا  اختصاص  الکترونیک  برگ  کالا 
باقی مانده این دوازده همت باقی مانده روز گذشته در دولت 

مطرح شد که ما این مقدار را به سه دهک کالابرگ بدهیم که 
بودجه برای این قشر کفایت می کند اما رئیس جمهور دستور 
دادند که منابع بررسی شود تا بتوانیم به تعداد بیشتری و به 

طور مستمر کالا برگ بدهیم.
سه  به  برگ  کالا  مرحله  یک  ارائه  برای  منابع  وزیر  گفته  به 
بررسی  اعلام کرده  اما رئیس جمهور  دهک وجود دارد 
انجام شود تا سازمان برنامه چه منابعی در اختیار دارد؛ 

پزشکیان بر اجرای این کار تأکید دارد.
مرحله سوم  آیا  اینکه  بر  مبنی  به سوالی  پاسخ  در  وزیر 
گفت  می شود  اجرا  ماه  خرداد  الکترونیک  برگ  کالا 

مشخص نیست.
بنابراین گزارش، اخیراً نیز محسن زنگنه عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی 
خبرگزاری تسنیم، در واکنش به اظهارات سخنگوی ستاد 
بر توقف اختصاص کالابرگ  مبنی  الکترونیکی  کالابرگ 
عدم  دلیل  به  آن  واریز  دوم  مرحله  پایان  با  الکترونیکی 
مسئولان  با  مشترکی  جلسه  اخیرا  گفت:  کافی،  اعتبار 
تداوم  درباره  اتفاقاً  و  داشتیم  بودجه  و  برنامه  سازمان 

پرداخت کالابرگ الکترونیکی نیز بحث شد.
بودجه،  و  برنامه  اینکه سازمان  به  توجه  با  به گفته وی، 
یک میلیارد دلار دریافتی برای کالابرگ الکترونیک را با 
نرخ تسعیر بازار ارز توافقی تبدیل به ریال کرده است، 
برای  لازم  منابع  میزان  گرفته،  صورت  محاسبات  براساس 
پرداخت مرحله سوم کالابرگ نیز در اختیار سازمان برنامه و 

و بودجه قرار دارد.
اینکه نرخ تسعیر یک میلیارد دلار برداشتی از  بیان  با  زنگنه 
صندوق توسعه ملی برای پرداخت کالابرگ حدود 67 هزار 
تومان بوده است، خاطرنشان کرد: البته بخشی از این منابع به 
تامین غذای دانشجویان اختصاص پیدا کرده و مابقی آن باید 

تماماً صرف پرداخت کالابرگ الکترونیک بشود.
برگ  کالا  مجری  و  دولتی  مسئولان  گزارش،  بنابراین 
الکترونیک بر نبود و یا کمبود منابع تاکید دارند اما اظهارات 
نمایندگان مجلس بیانگر این است که منابع وجود دارد حالا 
باید ببینیم که آیا منابع وجود دارد یا باید تامین شود و اینکه 
ماه  این  در  الکترونیک  برگ  کالا  سوم  مرحله  پرداخت  آیا 
با  برگ  پرداخت کالا  آیا  اینکه  بعدی  نکته  و  انجام می شود 

توجه به گفته رئیس مجلس مستمر خواهد بود؟

رئیس قوه قضائیه گفت: بارها تأکید کرده ایم که قراردادهای 
قراردادها  مستحکم ترین  و  متقن ترین  از  باید  حاکمیتی 
باشد؛ نباید این گونه باشد که با تغییر و جابه جایی دولت ها 
بخش  با  حاکمیت  جانب  از  که  قراردادهایی  مسئولان،  و 

خصوصی منعقد می شود، مخدوش شود. 
طی  اژه ای،  محسنی  غلامحسین  حجت الاسلام والمسلمین   
سخنانی در گردهمایی ماهانه استانداران سراسر کشور بیان 
خدمت  راستای  در  باید  مسئولان  و  کارگزاران  ما  داشت: 
اگر  و  کنیم  را درک  یکدیگر  مأموریت های خطیر  مردم،  به 
نباید  بگذاریم؛  کنار  را  آن  دارد،  وجود  منیتّی  خدای ناکرده 
اینگونه باشد که با هر حرف و نظری که مخالف حرف و نظر 
باید حرف و  بلکه  باِلمره مخالفت ورزیم،  و  ماست، سریعاً 
نظر مخالف را بشنویم و آنها را ارزیابی کنیم تا چنانچه واجد 

نفع عمومی هستند، به اتخاذ آنها بپردازیم.
حسب  کرد:  اظهار  اژه ای  محسنی  حجت الاسلام والمسلمین 
گزارش واصله، از 560 پروژه متوقف در کشور، 118 پروژه، 
دارای مشکلات حقوقی و قضایی است؛ من در همین جلسه 
تاکید می کنم که استانداران سراسر کشور، مصداقاً مشخصات 
هر کدام از این پروژه ها را که متعلق به استان های شان است، 
همکاری  با  مربوطه  استان های  در  و  کنند  تجمیع  و  احصاء 
سایر مقامات استانی از جمله مقامات قضایی، به حل و رفع 
آنها مبادرت ورزند و چنانچه برای مرتفع کردن آن مسائل، 
نیازمند تفویض اختیار از مرکز هستند، مراتب را به مقامات 

عالی در مرکز ارجاع دهند.
رئیس قوه قضاییه در ادامه ضمن آسیب شناسی مقوله ی جذب 
و  کارگزاران  ما  گفت:  اقتصادی،  و  تولیدی  سرمایه گذاری 
برای مشارکت گسترده بخش  را  باید شرایط  نظام  مسئولان 
خصوصی و مردم در امر تولید و اقتصاد فراهم آوریم؛ برای 
تحقق این مهم، باید آسیب های این حوزه را برطرف سازیم؛ 
سرمایه گذاری  که  است  آن  حوزه،  این  آسیب های  از  یکی 
و  هنگفت  بعضاً  هزینه های  با صرف  و  می شود  میدان  وارد 
ایجاد تعهداتی، یک کار تولیدی و اقتصادی را آغاز می کند، 
اما در میانه های راه، ما در حاکمیت بصورت بلاوجه، رأی به 
توقف فعالیت او می دهیم! خُب، چنانچه این اتفاق برای دو 
سرمایه گذار رخ دهد، آیا سرمایه گذارِ سومی راغب خواهد 
بود که به میدان بیاید؟! بارها تاکید کرده ایم که قراردادهای 
باشد؛  قرادادها  متقن ترین و مستحکم ترین  از  باید  حاکمیتی 
نباید اینگونه باشد که با تغییر و جابجایی دولت ها و مسئولان، 
قراردادهایی که از جانب حاکمیت با بخش خصوصی منعقد 

می شود، مخدوش شود. 

تدارک دولت درباره کالابرگ/ آیا همه گیر اجرا خواهد شد؟

اژه ای: 

قراردادهای حاکمیتی نباید با 
تغییر دولت ها مخدوش شوند

 75 میزان  به  اینترنت  تعرفه  افزایش  گفت:  ارتباطات  وزیر 
درصد هم دور از ذهن است زیرا افزایش تعرفه باید با توان 

معیشتی مردم هم تناسب داشته باشد. 
مقررات  تنظیم  سازمان  مسئولان  با  اپراتورها  شد  قرار  لذا 

جلسات کارشناسی داشته باشند.
در  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر  هاشمی  سیدستار 
طی  خبرنگاران  جمع  در  و  دولت  هیئت  جلسه  حاشیه 
سخنانی اظهار داشت: اپراتورها دلایلی برای افزایش تعرفه  
اینترنت مانند افزایش هزینه نیروی انسانی، هزینه های ارزی،  
هزینه برق و افزایش هزینه های تعمیر و نگهداری را مطرح 

می کنند.
وی افزود: اما افزایش تعرفه اینترنت به میزان 75 درصد هم 
دور از ذهن است زیرا افزایش تعرفه باید با توان معیشتی 

مردم هم تناسب داشته باشد. 
مقررات  تنظیم  سازمان  مسئولان  با  اپراتورها  شد  قرار  لذا 
بندی  جمع  یک  به  تا  باشند  داشته  کارشناسی  جلسات 

مشخص در این باره برسیم.

وزیر آموزش و پرورش گفت: حدود 30 هزار نفر را جذب 
خواهیم کرد و دفترچه این آزمون به زودی منتشر می شود.

جلسه  حاشیه  در  پرورش  و  آموزش  وزیر  کاظمی  علیرضا 
مدارس  از  یکی  در  خورد  و  زد  با  رابطه  در  دولت  هیئت 
به  و  می کنیم  استفاده  قانونی  ظرفیت های  همه  از  گفت: 
موضوع رسیدگی می کنیم و این مورد مثل موارد نادر دیگر 

بررسی خواهد شد.
وی در رابطه با استخدام در آموزش و پرورش و سهمیه ها 
گفت: بخشی از این سهمیه ها را باید بهزیستی و بخش دیگر 
بر شد،  این موضوع کمی زمان  بنیاد شهید اعلام کند و  را 
آزمونی که برگزار می کنیم بخشی از آن مربوط به مشغولین 
به خدمت است. حدود 30 هزار نفر را جذب خواهیم کرد و 

دفترچه این آزمون به زودی منتشر می شود.
کاظمی عنوان کرد: مدارس کانکسی این طور نیست که فردا 
بگیرید،  فیلم و عکس  بیایید  بگوییم شما  برچینیم و  را  آنها 
دیروز  کنید.  دنبال  را  اخبار  خبرنگاران  شما  می کنم  توصیه 
افتتاحیه و آغاز حذف مدارس سنگی را با بنیاد مستضعفان 
انقلاب اسلامی آغاز کردیم و به صورت ویدئو کنفرانس در 
تأمین  نظیر  این عملیات آغاز شد. مقدماتی  استان  حدود 5 

مالی و تأمین زمین را به انجام رسانده ایم.

کاظمی:

 حدود ۳۰ هزار نفر 
را جذب خواهیم کرد

هاشمی:

 افزایش 75 درصدی هزینه 
اینترنت دور از ذهن است

اوکراین  مناقشه  در  آمریکا  توسط  شدن  رها  از  اروپا 
می ترسد 

وزیر امور خارجه روسیه با اشاره به اینکه غرب مدتهاست محدودیت 
گفت: کشورهای  کرده،  لغو  را  اوکراین  به  ارسالی  موشک های  برد 
اروپایی به تحریک کی یف برای ادامه درگیری با مسکو ادامه داده، در 

حالی  که بدون حمایت آمریکا قادر به ادامه این کار نیستند.  
سرگئی لاوروف اعلام کرد که کشورهای اروپایی از آن بیم دارند که 
دولت کنونی آمریکا در رابطه با مناقشه اوکراین آن ها را به حال خود 
رها کند. به گفته وی، مقامات اروپایی بدون حمایت آمریکا قادر به 
ادامه درگیری در اوکراین نخواهند بود. لاوروف گفت: »آن ها بسیار 

می ترسند که ایالات متحده از آن ها دست بکشد .
پاکستان: هند افکار را از کشمیر منحرف می کند 

اخیر  اظهارات  رسمی،  بیانیه ای  انتشار  با  پاکستان  خارجه  وزارت 
گردهمایی  یک  جریان  در  که  را  هند،  نخست وزیر  مودی«  »نارندرا 
انتخاباتی در ایالت گجرات بیان شده بود، به شدت محکوم کرد.در این 
بیانیه، پاکستان هشدار داده است که چنین سخنانی، علاوه بر تضعیف 
عقلانیت سیاسی، منطقه ای پرتنش را در معرض بی ثباتی بیشتر قرار 
می دهد.اسلام آباد تاکید کرده است که لحن تهاجمی نخست وزیر هند 
در تضاد کامل با روحیه مسئولیت پذیری یک کشور هسته ای است 
و »نمایشی نگران کننده از خشونت گرایی در سیاست رسمی هند« به 

شمار می رود.
ناتو برای فعالیت های تروریستی  از  زاخارووا: زلنسکی 

خود استفاده می کند 
سخنگوی وزارت خارجه روسیه تاکید کرد که رئیس جمهور اوکراین 
»ماریا  می کند.  استفاده  خود  تروریستی  فعالیت های  برای  ناتو  از 
زاخارووا«، سخنگوی وزارت  خارجه روسیه تاکید کرد که »ولودیمیر 
زلنسکی«، رئیس جمهور اوکراین با بیان قصد خود برای هدف قرار دادن 
روسیه با تسلیحاتی که متحدانش فراهم می کنند، رویکرد تروریستی 
خود با همدستی ناتو را مجددا تایید کرده است.وی گفت: »در اینجا 
زلنسکی می گوید که با هر آنچه ناتو ارائه می دهد به اعماق روسیه 

حمله خواهد کرد«.
ترامپ همچنان نسبت به اعمال تحریم علیه روسیه مردد 

است 
 پولیتیکو به نقل از مقامات آمریکایی گزارش داد که »دونالد ترامپ«، 
رئیس جمهور این کشور، هنوز در مورد اعمال محدودیت های جدید 
علیه روسیه به دلیل وضعیت اوکراین تصمیمی نگرفته است.به گفته 
این مقامات، ترامپ گمان کرده است که مسکو ممکن است پس از 
تهدیدهای واشنگتن به اعمال تحریم های اقتصادی بیشتر، از برگزاری 
استریت  وال  این،  از  باشد.پیش  کرده  آتش بس خودداری  مذاکرات 
ژورنال به نقل از منابع خود گزارش داده بود که رهبر ایالات متحده 

این هفته در حال بررسی تحریم های جدید علیه روسیه است .
دستور ترامپ برای توقف روند جذب دانشجویان خارجی 
رئیس جمهور آمریکا اعلام کرد که دانشجویان خارجی متقاضی ادامه 
تحصیل در این کشور به عنوان بخشی از روند درخواست، باید از 
لحاظ فعالیت در فضای مجازی مورد تایید قرار گیرند. »دونالد ترامپ«، 
رئیس جمهور آمریکا تعیین وقت مصاحبه برای دانشجویان خارجی 
جدید متقاضی ادامه تحصیل در این کشور، به منظور بررسی سوءپیشینه 
به  اشاره  با  روزنامه  شد.این  خواهد  متوقف  آنها،  مجازی  فعالیت 
ابلاغیه ای دیپلماتیک که به سفارتخانه ها و دفاتر کنسولی آمریکا ارسال 
نهادهای دیپلماتیک  این  از  شده است، اعلام کرد که دولت ترامپ 
خواسته است تا تعیین نوبت برای مصاحبه با متقاضیان دریافت روادید 

دانشجویی را متوقف کنند.
احتمال برگزاری دور بعدی مذاکرات روسیه و اوکراین 

در ژنو 
فرستاده ویژه رئیس جمهوری آمریکا در امور اوکراین اعلام کرد که دور 
بعدی مذاکرات میان اوکراین و روسیه احتمالاً در ژنو برگزار خواهد 
شد.  »کیث کلاگ« فرستاده ویژه »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا 
در امور اوکراین اعلام کرد که دور بعدی مذاکرات میان اوکراین و 

روسیه احتمالاً در ژنو برگزار خواهد شد.
کلاگ در گفت وگو با شبکه فاکس نیوز گفت که قرار است نشست 

دیگری برگزار شود و ما فکر می کنیم که احتمالاً در ژنو خواهد بود.
تل آویو تلاش برای به شکست کشاندن مذاکرات ایران و 

آمریکا را انکار کرد
دفتر نخست وزیر رژیم صهیونیستی با رد گزارش رسانه های آمریکایی 
هرگونه تلاش برای به شکست کشاندن مذاکرات ایران و آمریکا را 
انکار کرد.  دفتر »بنیامین نتانیاهو« در بیانیه ای رسمی گزارش روزنامه 
نیویورک تایمز درباره وجود »مکالمه ای پرتنش« میان نتانیاهو و »دونالد 

ترامپ« رئیس جمهور آمریکا را تکذیب کرد.
طبق گزارش شبکه الجزیره، در بیانیه دفتر نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
ادعا شده است: اخباری که در خصوص وجود یک گفت وگوی پرتنش 
میان نتانیاهو و ترامپ، درباره طرح اسرائیل برای حمله به تأسیسات 
ایران به منظور برهم زدن روند مذاکرات منتشر شده، کاملًا نادرست 

بوده و آن را تکذیب می کنیم.
نام »ترامپ« جیب صدها شهروند هندی را خالی کرد

و  تصاویر  از  استفاده  با  برداری  کلاه  قربانی  هندی  شهروند  صدها 
ویدئوهای رئیس جمهور آمریکا شدند.روزنامه تایمز آو ایندیا گزارش 
داد که صدها شهروند هندی در دام کلاه برداری با استفاده از تصاویر و 

ویدئوهای دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا افتاده اند.
بر اساس این گزارش، مجرمان با استفاده از تصاویر ساخته شده توسط 
هوش مصنوعی اقدام به کلاه برداری و جمع آوری مبالغ هنگفت از 
شهروندان هندی به بهانه سرمایه گذاری کرده اند.تاکنون بیش از 234 

هزار دلار طی شش ماه گذشته از این افراد کلاه برداری شده است. 
دولت »ترامپ« تمام قراردادهای مالی با هاروارد را لغو 

می کند
با  باقیمانده  دولت »دونالد ترامپ« قصد دارد همه قراردادهای مالی 
دانشگاه هاروارد را لغو کند.دولت دونالد ترامپ رییس جمهور آمریکا 
در صدد است تا اقدام به فسخ قراردادهای باقی مانده دولت فدرال با 
دانشگاه هاروارد کند؛ موضوعی که به ارزش 100 میلیون دلار گزارش 

شده است.
اداره خدمات عمومی آمریکا با جانبداری آشکار از اشغالگران قدس 
زمینه های  پذیرش و سایر  فرآیند  دانشگاه هاروارد در  ادعا کرد که 

زندگی دانشگاهی »به تبعیض نژادی ادامه می دهد!
متهم شدن یک ایرانی به حمله باج افزاری در آمریکا

وزارت دادگستری آمریکا یک شهروند ایرانی را به حمله باج افزاری 
در بالتیمور متهم کرد.

به  ایرانی الاصل  شهروند  یک  شد  مدعی  آمریکا  دادگستری  وزارت 
مشارکت در حمله باج افزاری مشهور سال 201۹ به شهر بالتیمور در 
مریلند و سایر حملات سایبری اعتراف کرده است. این حملات ده ها 
میلیون دلار خسارت مالی و اختلال در خدمات عمومی به بار آورده 
بود.به ادعای وزارت دادگستری آمریکا، سینا قلی نژاد، 37 ساله، به یک 
فقره »کلاهبرداری و سوءاستفاده کامپیوتری« و یک فقره »توطئه برای 

ارتکاب کلاهبرداری الکترونیکی« اعتراف کرده است.
اقدام ایرلند در ممنوعیت تجارت با رژیم صهیونیستی

فلسطین  اشغالی  مناطق  با  تجارت  ممنوعیت  برای  گام هایی  ایرلند 
برداشت.دولت جمهوری ایرلند پیش نویس لایحه ای را برای ممنوعیت 
واردات کالا از شهرک های غیرقانونی صهیونیست نشین تصویب کرده 
است که اقدامی بی سابقه از سوی یک عضو اتحادیه اروپا به شمار 
می رود.وزارت امور خارجه ایرلند در بیانیه ای گفت: دولت موافقت 
با شهرک های  تا قانونی را برای ممنوعیت تجارت کالا  کرده است 
غیرقانونی در سرزمین های فلسطینی اشغالی پیش ببرد. به نظر دولت، 

این یک تعهد تحت حقوق بین الملل است.
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سرپرست شرکت مدیریت تولید برق لوشان خبر داد

افزایش ۱۱۵ درصدی ذخیره 
سوخت نیروگاه لوشان

رونمایی از پلاک گذاری موقت خودروهای وارداتی در منطقه آزاد انزلی

طاعتی مقدم : افزایش شعاع تردد خودروهای پلاک منطقه آزاد
 به کل گیلان یک مطالبه عمومی است

در مراسم رونمایی رسمی خودروهای با پلاک موقت منطقه 
رئیس  حسینی،  تیمور  سید  سردار  حضور  با  که  انزلی  آزاد 
پلیس راهور کشور، هادی حق شناس، استاندار گیلان، فرمانده 
انتظامی استان، مدیران اجرایی، فرماندهان نظامی و انتظامی و 
جمعی از فعالان اقتصادی برگزار شد، مصطفی طاعتی مقدم، 
انزلی،  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  و  هیئت مدیره  رئیس 
ناوگان  نوسازی  در  مشارکت  برای  سازمان  این  آمادگی  بر 
حمل ونقل عمومی و اجرای طرح های عمرانی استان با استفاده 

از خودروهای دارای پلاک موقت منطقه آزاد تأکید کرد.
وی با اشاره به حدیثی از امام جواد علیه السلام که طول دادن 
فرموده اند؛  عنوان  سرگشتگی  و  حیرت  موجب  را  کارها 
قالب  در  مسئولین  ما  سریع  و  درست  تصمیم گیری های 
مردم  به  بهینه  خدمات رسانی  باعث  را  همدیگر  با  هم افزایی 
موارد  مهم ترین  از  یکی  داشت:  اظهار  و  نمود  ارزیابی  عزیز 
با بهره گیری  و درخواست های مردم، تسهیل واردات خودرو 
با  که  است  انزلی  آزاد  منطقه  قانونی  معافیت های  و  مزایا  از 
وارد  استانی  و  کشوری  دولتی  و  انتظامی  مسئولین  همراهی 

فاز عملیاتی شد.
طاعتی مقدم تدبیر استاندار گیلان در همراهی استانی به منظور 
نوسازی ناوگان حمل ونقلی باتکیه بر این مزیت را حائز اهمیت 
عنوان کرد و گفت: از ابتدای شروع به کار فرایند پلاک گذاری 
خودرو در این منطقه تا کنون حدود ۱۵ هزار خودرو پلاک 
شده که حدود ۱۴۰ دستگاه از این تعداد ماشین آلات سنگین 
گیلان  استاندار  عنایت  با  که  می باشند  راهداری  و  راه سازی 
عرصه  وارد  استان  عمرانی  طرح های  در  استفاده  جهت 

خدمات رسانی شده اند.
ابتکار  از  قدردانی  با  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
مجوز  صدور  زمینه  در  کشور  راهور  پلیس  فرماندهی 
فرایند  که  نمود  امیدواری  اظهار  موقت،  پلاک  نقلیه  وسایل 
خدمات رسانی به مردم و متقاضیان دولتی و بخش خصوصی 
تسریع گردد.وی تردد وسایل نقلیه جدید را زمینه ساز بهره مندی 
شهروندان گیلانی و ارتقاء کیفی یکی از زیرساخت های مهم 

در حوزه های عمرانی، حمل ونقل عمومی و گردشگری عنوان 
کرد و افزود: درخواست موجود بر اساس مطالبه عمومی مردم 
گیلان، افزایش شعاع تردد این وسایل نقلیه به کل استان یعنی 
از آستارا تا چابکسر و از انزلی تا لوشان در قالب یک تدبیر 

ملی و استانی است.
گذر  و  آزاد  ویژه  مناطق  پلاک  خودروهای  تردد  شعاع 

موقت نیاز به اصلاح قانون دارد
رئیس پلیس راهور فراجا گفت: شعاع تردد خودروهای پلاک 
به  نیاز  موقت  گذر  آن  کنار  در  همچنین  آزاد؛  ویژه  مناطق 

اصلاح قانون دارد و لذا دولت پیگیر آن است. 
آغاز  و  رونمایی  مراسم  در  حسینی  تیمور  سید  سردار 
انزلی  نقلیه پلاک موقت در منطقه آزاد  شماره گذاری وسایل 
اظهار کرد: خودرو یکی از امکانات ویژه و جذابی است که با 
زندگی همه مردم عجین شده و خوشحالیم که توانستیم سهم 
کوچکی در ایجاد تنوع در نوع خودرو در کشور داشته باشیم.

وی با اشاره به پلاک هایی که در مناطق آزاد مورد استفاده قرار 
می شود،  رونمایی  انزلی  آزاد  منطقه  در  نیز  امروز  و  می گیرد 
افزود: در سرزمین اصلی هم یک پلاک موقت با طراحی پلاک 
مخصوص با حرف »گ« به عنوان گذر موقت امکان استفاده 

موقت دارد.
مناطق  در  اینکه  واسطه  به  گفت:  فراجا  راهور  پلیس  رئیس 
آزاد هم ظرفیت بهره مندی از خودرو افزایش پیدا کند، بحث 
گذر موقت را با یک شکل و فرآیند متفاوت در مناطق آزاد 
پیاده سازی کردیم و ظرفیتی است که می تواند شرایط خوبی را 

برای مردم عزیز در استان گیلان ایجاد کند.
حسینی با تاکید بر اینکه بحث شعاع تردد خودروهای پلاک 
به  نیاز  موقت  گذر  آن  کنار  در  همچنین  آزاد،  ویژه  مناطق 
خدمت  در  کرمانشاه  به  سفر  در  گفت:  دارد،  قانون  اصلاح 
رئیس جمهور و اعضای هیئت دولت این بحث مطرح شد و به 
شدت دنبال تحقق این امر هستند.وی با بیان اینکه این فرآیندی 
باید از مجلس شورای اسلامی پیگیری شود و این  است که 
افزود:  هستیم،  مسئله  این  پیگیر  هم  ما  و  بیفتد  اتفاق  اصلاح 

گیلان  جمله  از  آزاد  مناطق  استحفاظی  حوزه  در  استانداران 
پیگیری  را  موضوع  این  استان  نمایندگان  طریق  از  می توانند 

کنند تا هرچه سریع تر این اصلاح اتفاق بیفتد.
مناطق،  موقت  پلاک  کرد:  تأکید  فراجا  راهور  پلیس  رئیس 
پلاکی است که فرد می تواند در مرحله اول دو سال که تا ۱۰ 
سال هم قابل تمدید است، خودرو را وارد کرده و یک دهه 

از آن استفاده کند.
حسینی از پلیس راهور استان گیلان خواست تا یکسان سازی 
را  دارد  انزلی وجود  آزاد  منطقه  در  که  پلاک هایی  در  کامل 

انجام دهد.
وی با تاکید بر تکریم ارباب رجوع، تصریح کرد: انتظار داریم 
آزاد  منطقه  عنوان محل شماره گذاری  به  امروز  جایگاهی که 

انزلی فعالیت می کند، در خور شأن مردم و منطقه باشد.
آزاد  منطقه  کمک  با  کرد:  تصریح  فراجا  راهور  پلیس  رئیس 
نیز  را  منطقه  پلیس راهور  تامین تجهیزات، ساختار  انزلی در 
تصویب کنیم و منطقه آزاد خودش یک پلیس راهور مستقل 

داشته باشد.
سهم یک درصدی خودروی پلاک موقت از خودروها در 

گیلان
همچنین در این مراسم هادی حق شناس، استاندار گیلان اظهار 
کرد: در چند دهه گذشته هر سال نسبت به سال های گذشته 
افزایش مصرف بنزین در کشور را شاهد بودیم؛ در حالی که 
با جایگزینی خودروهای هیبریدی نه تنها نیاز به واردات بنزین 

نداریم، بلکه می توانیم صادرات هم داشته باشیم.
با شأن  متناسب  باید  ایران  پلیس مردم  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
مردم ایران باشد، افزود: پلیس باید خودرو و امکانات مناسب 
در اختیار داشته باشد و در کنار آن نیز برای مردم باید امکانات 
مناسب از جمله ساختمان اداری، جاده، فرودگاه و خودروی 

مناسب داشته باشیم.
استاندار گیلان گفت: ۱۵ هزار خودروی پلاک موقت در مقابل 
یک میلیون و ۸۰۰ هزار خودرویی که در گیلان وجود دارد، 

نشان دهنده نسبت یک درصدی است.
حق شناس با اشاره به میانگین روزانه مصرف بنزین سه و نیم 
میلیون لیتری در گیلان، تصریح کرد: اگر از خودروی هیبریدی 
استفاده کنیم با صرفه جویی در مصرف بنزین می توانیم ناوگان 

را مناسب سازی کنیم و آلودگی کلانشهرها کمتر شود.
رشد ۶۳ درصدی شماره گذاری موقت خودرو در ۲ ماهه 

امسال
نیز  گیلان  استان  انتظامی  فرمانده  حسن پور،  حسین  سردار 
مختلف  عرصه های  در  انتظامی  نیروی  کرد:  اظهار  ادامه  در 
بخش  که  است  خدمات رسانی  مشغول  آزاد  مناطق  جمله  از 

شماره گذاری خودرو یکی از آن هاست.
عبور  شماره گذاری  بخش  در  تاکنون  اینکه  به  اشاره  با  وی 
موقت حدود ۱۵ هزار خودرو، شماره گذاری شده، افزود: در 
دو ماهه امسال نیز بیش از ۶۳ درصد نسبت به سنوات گذشته 

افزایش را شاهد بودیم.
فرمانده انتظامی استان گیلان با اشاره به اینکه سیاست و تدبیر 
کنار  در  انتظامی  نیروی  اقتصادی  در حوزه  که  است  این  بر 
ارائه دهند، تصریح کرد:  بتوانند خدمات  آزاد  منطقه  سازمان 

خوشبختانه از رضایتمندی مناسب هم برخوردار هستیم.
حسن پور تاکید کرد: در سالی که مزین به شعار »سرمایه گذاری 
برای تولید« است، ما هم در کنار فعالان اقتصادی تلاش داریم 
تا شرایط را تسهیل کنیم که بتوانیم در این عرصه موفقیت های 

خوبی کسب کنیم.

مدیرکل آموزش و پرورش گیلان با هشدار نسبت به کاهش 
 ۱۲۰۰ امسال حدود  گفت:  استان،  در  دانش آموزی  جمعیت 
که  داشت  خواهیم  ابتدایی  اول  پایه  دانش آموز  کاهش  نفر 

ناشی از روند کاهش نرخ زاد و ولد است.
اظهار  رسانه،  اصحاب  با  خبری  نشست  در  دستیار  نرگس 
کرد: برگزاری امتحانات خرداد امسال در استان با همکاری 
همه جانبه و مدیریت دقیق، در شرایطی آرام و بدون مشکل 

قابل توجه انجام شده است.
 وی با اشاره به اقدامات انجام شده از اسفندماه تا اردیبهشت، 
و  آزمون  حوزه های  نیازهای  و  کمبودها  توانستیم  افزود: 
متمرکز  اعتبارات  تزریق  با  و  شناسایی  را  مربوطه  مراکز 
وزارت آموزش و پرورش به خوبی پوشش دهیم که عمده 
با  که  بود  موتوربرق  و  استرن ها  تأمین  زمینه  در  نیازها  این 
با شرکت  به مشکلات قطعی برق و همکاری نزدیک  توجه 
برق استان توانستیم قطعی های احتمالی را به حداقل برسانیم.

اینکه  بیان  با  گیلان  استان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل   
مسئولیت پذیری و پاسخگویی از اصول اساسی مدیریت در 
باید  مدیریت  معتقدیم  ما  گفت:  است،  پرورش  و  آموزش 
شفاف و در دسترس باشد و صدای مدارس باید از نزدیک 

شنیده شود.
محرکه  موتور  حوزه  این  در  پژوهش  داد:  ادامه  دستیار   
برنامه ریزی های  و  است  تربیت  و  تعلیم  نظام  پیشرفت 
نیروهای  از  بهره گیری  با  بلندمدت  و  میان مدت  کوتاه مدت، 
متخصص، مسیر توسعه و رشد آموزش و پرورش استان را 

رقم خواهد زد.
 وی همچنین از رسانه ها خواست که با همراهی و همکاری، 
داشته  پرورش  و  آموزش  اهداف  پیشبرد  در  مؤثری  نقش 
تعلیم  نظام  می توانیم  هم افزایی  و  همدلی  با  گفت:  و  باشند 

و تربیت شایسته ای برای فرزندان این مرز و بوم رقم بزنیم.
تشریح  به  ادامه  در  گیلان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل   
تحصیلی  سال  برای  پرورش  و  آموزش  اقدامات  و  برنامه ها 
کتب  موقع  به  ثبت  اهمیت  به  اشاره  با  و  پرداخت  جدید 
درسی توسط دانش آموزان و همکاری والدین، گفت: ثبت نام 
مراجعه  در  تأخیر  با  که  است  حیاتی  فرآیندی  درسی  کتب 
اولیا به سامانه، روند ثبت نام و توزیع کتاب ها دچار مشکل 
می شود و هرچه والدین در زمان مناسب تر ثبت نام را انجام 
سال  منظم  آغاز  و  کتاب ها  موقع  به  توزیع  امکان  دهند، 

تحصیلی فراهم خواهد شد.
 به گفته دستیار، در راستای تحقق عدالت آموزشی، اقدامات 
مهندسی فضای آموزشی در مناطق روستایی و مناطق مسکن 
مهر انجام شده است. وی گفت: با توجه به افزایش جمعیت 
دانش آموزان در این مناطق، تلاش داریم با توسعه فضاهای 

آموزشی، عدالت در دسترسی به آموزش را برقرار کنیم.
 مدیرکل آموزش و پرورش گیلان در ادامه به موضوع تجهیز 
با دریافت اعتبارات مناسب  هنرستان ها اشاره کرد و افزود: 
هنرستان های  تجهیز  مدارس،  نوسازی  اداره کل  همکاری  و 
استان برای به روزرسانی رشته های فنی و حرفه ای در تابستان 
امسال در دستور کار قرار دارد و تاکنون حدود ۱۲ میلیارد 

تومان تخصیص یافته و امیدواریم این روند ادامه یابد.
 وی درباره پروژه مهر گفت: پروژه مهر امسال از اسفندماه 
تدبیر،  نشان دهنده  موضوع  این  و  شده  آغاز  گذشته  سال 
و  آموزش  مجموعه  در  اداری  سلامت  و  عدالت محوری 

پرورش است. این پروژه فراتر از یک اقدام اجرایی صرف، 
زمینه ساز آغاز سال تحصیلی منظم و موفق خواهد بود.

سال،  پایان  امتحانات  برگزاری  روند  به  اشاره  با  دستیار   
فرایند  در  عطفی  نقطه  سال  پایان  امتحانات  کرد:  اضافه 
کاری  تیم  و  دقیق  برنامه ریزی  است،  یادگیری  و  یاددهی 
منسجم در استان گیلان در این زمینه فعال است تا نتایج به 

بهترین شکل لحاظ و مورد استفاده قرار گیرد.
برای  دانش آموزان  ثبت نام  وضعیت  آخرین  تشریح  به  وی   
ثبت نام  افزود:  و  پرداخت   ۱۴۰۵  –  ۱۴۰۴ تحصیلی  سال 
و  است  شده  آغاز  سامانه  طریق  از  اول  پایه  دانش آموزان 
به روزرسانی  زودی  به  نیز  دانش آموزان  سنجش  سامانه 
می شود تا مشکلات احتمالی در فرآیند ثبت نام برطرف شود.

دغدغه های  به  اشاره  با  گیلان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل   
عدالت  به  ما  گفت:  پرورش،  و  آموزش  زمینه  در  والدین 
آموزشی اعتقاد راسخ داریم و باید این عدالت به گونه ای در 
خدمات ارائه شده احساس شود که هم دانش آموزان و هم 

اولیای آن ها از آن مطمئن باشند.
ثبت نام  هدف،  این  تحقق  برای  گفته؛  دستیار  که  آن طور   
کل  اداره  فعالیت های  اصلی  محور  اول  پایه  دانش آموزان 
کرد:  بیان  همچنین  وی  است.  گیلان  پرورش  و  آموزش 
پیام  با  سامانه  به  مراجعه  زمان  در  اولیا  برخی  است  ممکن 

حضور  زمان بندی  آن  علت  که  شوند  مواجه  احراز«  »عدم 
دانش آموزان برای سنجش است و این مشکل تا اوایل هفته 

آینده به طور کامل رفع خواهد شد.
 مدیرکل آموزش و پرورش گیلان، از رسانه ها خواست تا به 
اطلاع رسانی دقیق در خصوص بازه زمانی ثبت نام به والدین 
کمک کنند و گفت: بسیاری از والدین ثبت نام را به روزهای 
آخر موکول می کنند که این امر موجب بروز مشکلاتی مانند 
هم زمانی با مسافرت ها می شود و بهتر است در زمان مناسب 

نسبت به ثبت نام اقدام کنند.
و  کلاس ها  مدارس،  ظرفیت  نظر  از  اینکه  بیان  با  دستیار   
نیروی انسانی مشکلی وجود ندارد، گفت: با عنایت خداوند، 
تلاش تخصصی و همگرایی موجود در اداره کل آموزش و 
ساماندهی  برای  لازم  پیش بینی های  تمامی  ستاد،  و  پرورش 

و سازماندهی نیروی انسانی و کلاس ها انجام شده است.
 وی در ادامه خاطرنشان کرد: علی رغم بازنشستگی هایی که 
امسال وجود دارد، جذب حداکثری نیرو از طریق آزمون ها 
و دانشگاه فرهنگیان انجام خواهد شد تا کمبودی در نیروی 

انسانی به وجود نیاید.
 یکی از دغدغه های اصلی مطرح شده توسط دستیار، کاهش 
کرد:  تصریح  و  بود  گیلان  استان  در  دانش آموزی  جمعیت 
پیش بینی ما نشان می دهد که امسال حدود ۱۲۰۰ نفر کاهش 
این موضوع  ابتدایی خواهیم داشت که  اول  پایه  دانش آموز 

ناشی از روند کاهش نرخ زاد و ولد در استان است.
نیازمند توجه ویژه و برنامه ریزی های   به گفته وی، این امر 
اساسی است و نقش رسانه ها در ترویج فرهنگ فرزندآوری 

بسیار حائز اهمیت است.
 مدیرکل آموزش و پرورش گیلان به مسئله هدایت تحصیلی 
نیز  مهارت آموزی  و  هنرستان ها  سمت  به  دانش آموزان 
درصد   ۵۰ حدود  باید  پیش بینی ها  طبق  گفت:  و  پرداخت 
به هنرستان ها  نظری و ۵۰ درصد  به رشته های  دانش آموزان 
درصد   ۴۹.۶ با  آمار  این  گذشته  سال  در  که  شوند  هدایت 
بوده  بهتر  میانگین کشوری  به  نسبت  هنرستان ها  در  پذیرش 

است.
کارخانه ها  جوار  هنرستان های  توسعه  اینکه  بیان  با  دستیار   
اضافه  است،  آینده  مهم سال  برنامه های  از  مراکز صنعتی  و 
کرد: این امر با همکاری شورای آموزش و پرورش استان و 

حمایت استاندار گیلان در دستور کار قرار دارد.
در  رسانه ها  همکاری  اهمیت  به  اشاره  با  پایان  در  وی   
همه  از  خانواده ها،  به  صحیح  و  موقع  به  اطلاع رسانی 
و  آموزش  اهداف  تحقق  در  تا  خواست  دست اندرکاران 
استان گیلان، مخصوصاً در زمینه عدالت آموزشی،  پرورش 

مهارت آموزی و کاهش بی سوادی، همراه و همکار باشند.

با  گفت:  لوشان  برق  تولید  مدیریت  شرکت  سرپرست 
لوشان،  نیروگاه  در  لیتری  میلیون   ۳۰ مخزن  از  بهره برداری 

میزان ذخیره سوخت گازوئیل ۱۱۵ درصد افزایش یافت. 
مهردادعلی غلامی شیل سر از افزایش ذخیره سوخت نیروگاه 
لوشان خبر داد و اظهار کرد:  ۳۰ میلیون لیتر سوخت مازوت 
سوخت  مخازن  در  بود  سال ها  استفاده،  عدم  دلیل  به  که 
نیروگاه لوشان ذخیره شد بود، با پیگیری های چندین ساله، 

تخلیه  و به بیرون از نیروگاه انتقال داده شد.
وی با بیان اینکه از ۱۶ اردیبهشت سال جاری  فرآیند ذخیره 
سوخت گازوئیل در حال انجام است، افزود: با افزایش ۱۱۵  
درصدی میزان ذخیره سوخت گازوئیل نیروگاه لوشان از ۲۶ 
میلیون لیتر به ۵۶ میلیون لیتر، ضریب اطمینان و پایداری شبکه 

نیز به ویژه در فصول سرد سال تضمین خواهد شد.
کرد:  بیان  لوشان  برق  تولید  مدیریت  شرکت  سرپرست 
خوشبختانه در سال جاری فرآایند اتصال مخازن نیروگاه به 
شبکه خطوط لوله کشور نیز در دست اقدام بوده که موجب 
کاهش و صرفه جویی در هزینه های نقل و انتقال فرآورده و 
ثبات و پایداری در عملیات انتقال در شرایط ناترازی می شود.

پایان  تا  جاری  سال  ابتدای  از  کرد:  اضافه  شیل سر  غلامی 
اردیبهشت، میزان تولید برق این نیروگاه به ۱۸۲ هزار مگاوات 
مگاوات  هزار   ۱۷۲ حدود  میزان،  این  از  که  رسید  ساعت 
تزریق  برق کشور  به شبکه سراسری  انرژی خالص  ساعت 
شده است.وی ادامه داد: این میزان تولید در حالی رقم خورده 
گازی  واحد شماره یک  و  بخار  دو  واحد شماره  که  است 

در ماه های اخیر در حال بازسازی و تعمیرات اساسی بودند.
سرپرست شرکت مدیریت تولید برق لوشان اضافه کرد: واحد 
شماره یک گازی )G۱۱( نیروگاه شهید بهشتی لوشان که با 
هماهنگی مرکز کنترل شبکه برق ایران از بهمن ۱۴۰۳ از مدار 
خارج شده بود، پس از تعمیرات اساسی دوباره وارد مدار 
تولید و با شبکه سراسری برق سنکرون شد. تجهیزات واحد 
مذکور شامل توربین، سیستم کنترل اتاق احتراق و کمپرسور 
مورد بازدید، رفع عیب و کنترل مطابق دستورالعمل سازنده 
قرار گرفت.غلامی شیل سر همچنین از بازگشت واحد بخار 
واحد  یادآور شد:  و  داد  تولید خبر  مدار  به  لوشان  نیروگاه 
شماره یک بخار نیروگاه شهید بهشتی لوشان با ظرفیت نامی 
اصلی  ترانسفورماتور  تعمیر  انجام  جهت  که  مگاوات   ۱۲۰
با تلاش  بود،  از مدار خارج شده  با هماهنگی دیسپاچینگ 
مضاعف همکاران در کمترین زمان ممکن و با رفع مشکلات 
مربوطه، به مدار تولید برگشت و به شبکه سراسری متصل شد.

وی تاکید کرد: با توجه به نیاز شدید شبکه به برق و لزوم 
در  تعمیرات  و  نگهداری  همکاران  واحدها،  بودن  مدار  در 
کمترین زمان ممکن و بلافاصله پس از خروج واحد بخار 
اختصاصی  تست های  قبیل  از  اقداماتی  و  شدند  عمل  وارد 
ترانس، تعمیر سیم پیچ فشار ضعیف ترانسفورماتور، رفع نشتی 
روغن دایورتر سوئیچ و تصفیه فیزیکی روغن ترانسفورماتور 

اقدام و واحد را جهت راه اندازی مجدد انجام دادند.
سرپرست شرکت مدیریت تولید برق لوشان خاطرنشان کرد: 
این نیروگاه با برخورداری از دو واحد بخار ۱۲۰ مگاواتی و 
دو واحد گازی ۶۰ مگاواتی، نقش به سزایی در پایداری شبکه 

برق شمال کشور دارد.

استفاده از همه ظرفیت ها برای 
ایجاد سواحل امن در آستانه اشرفیه

و  فرهنگ  وزارت  عمرانی  بر طرح های  نظارت  اداره  رئیس 
ارشاد اسلامی از صدور دستور ویژه وزیر برای ازسرگیری 

عملیات اجرایی مجتمع فرهنگی و هنری لاهیجان خبر داد.
در پی دیدار اخیر فرماندار و نماینده شهرستان با وزیر فرهنگ 
و  فرهنگی  مجتمع  تکمیل  پیگیری  برای  اسلامی،  ارشاد  و 
هنری لاهیجان، جلسه ای با حضور مدیران کشوری و استانی 

در فرمانداری این شهرستان برگزار شد.
»سعید جمشیدی« رئیس اداره نظارت بر پروژه های عمرانی 
معاون  احدی«  »مهدی  اسلامی،  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت 
ارشاد،  و  فرهنگ  وزارت  اداری  تحول  و  نوسازی  مرکز 
نظارت  اداره  برنامه  و  طرح  معاون  منشادی«  دهقان  »مهدی 
بر پروژه های عمرانی، »حسین توکلیان« معاون اداری و مالی 
طاهری«  حسین  »امیر  عمرانی،  پروژه های  بر  نظارت  اداره 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان، »علیرضا مسچیان« 
فرماندار لاهیجان و »ابراهیم رامین فر« رئیس اداره فرهنگ و 

ارشاد اسلامی لاهیجان حضور داشتند.
»سعید جمشیدی« رئیس اداره نظارت بر پروژه های عمرانی 
وزارت فرهنگ و ارشاد، دغدغه و پیگیری مسئولان شهرستانی 
دانست و گفت: در  تقدیر  قابل  را  هنر  و  فرهنگ  در حوزه 
نه  است  فرهنگی  راهبری  اساس  بر  فرهنگ  نگاه  لاهیجان 
می رود. شمار  به  شهرستان  برای  قوتی  نقطه  این  که  سلبی 

وی افزود: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بر تمرکززدایی 
و رونق فرهنگی در استان ها تأکید دارد و اقدامات ویژه ای 

برای تکمیل مجتمع فرهنگی لاهیجان در دستور کار است.
جمشیدی تصریح کرد: مردم همراه نظام هستند و نباید امید 

آنها ناامید شود.
وی تأکید کرد وزارت ارشاد متولی اصلی این پروژه است 
برای  شهرستان  و  استان  سوی  از  مانع زدایی  و  همکاری  و 
تسریع روند الزامی است.جمشیدی از ورود سازمان برنامه و 
بودجه برای تسهیل مسائل مالی و حمایت های ویژه خبر داد 
و اعلام کرد مشاورانی جهت بازتعریف ابعاد مختلف پروژه 
به  توجه  لزوم  بر  وی  شد.  خواهند  فعال  ارشاد  وزارت  در 
فرهنگ  اقتصاد  از  حمایت  برای  پروژه  تجاری سازی  مقوله 

تأکید کرد.
»علیرضا مسچیان« فرماندار لاهیجان با اشاره به ظرفیت بالای 
مجتمع  پروژه  تکمیل  هنر،  و  فرهنگ  حوزه  در  شهرستان 
فرهنگی و هنری را خواسته به حق مردم و هنرمندان دانست و 
تأکید کرد: پروژه مجتمع از سال ۱۳۸۳ آغاز شده و هم اکنون 
نیازمند توجه ویژه و تأمین اعتبارات برای تسریع در تکمیل 
فعالیت های  برای  مناسب  فضای  ایجاد  افزود:  وی  است. 
هنری و فرهنگی موجب افزایش نشاط اجتماعی خواهد شد 
و لاهیجان تاکنون با برگزاری جشنواره هایی مانند جشنواره 

تئاتر خیابانی شهروند، در این زمینه پیشگام بوده است.
مسچیان همچنین بر ضرورت تکمیل فاز اول پروژه در آینده 
نزدیک تأکید کرد و افزود: فاز دوم باید بازتعریف شده و با 
مشارکت بخش خصوصی به سرانجام برسد. وی در پایان با 
تأکید بر اراده جمعی برای تحقق این هدف گفت: این پروژه 
و  منابع شهرستانی  و  است  ملی  اعتبارات  نیازمند تخصیص 

استانی به تنهایی کافی نخواهد بود.
»امیر حسین طاهری« مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان، 
نیز ضمن اشاره به نشست های قبلی برای پیگیری پروژه، به 
موانع قانونی تخصیص اعتبارات شهرستانی و ضرورت جذب 
سرمایه گذار اشاره کرد و اقدامات انجام شده را تشریح نمود.

در ادامه، مهدی احدی معاون مرکز نوسازی و تحول اداری 
در  تخصصی  توضیحاتی  اسلامی،  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت 
خصوص تخصیص اعتبارات و مراحل عملیاتی تکمیل پروژه 
پروژه  محل  در  حضور  با  اعضا  جلسه،  پایان  داد.در  ارائه 
مجتمع فرهنگی و هنری لاهیجان از روند پیشرفت آن بازدید 

کردند.

بر  اینکه  به  اشاره  با  گیلان  برق  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
صرف  برق  مگاوات   ۱۵۰۰ حدود  آماری  داده های  اساس 
برای شناسایی و  ماینرها می شود، گفت: دولت  رمزارزها و 
جمع آوری کامل این دستگاه های غیرمجاز، بسته های تشویقی 

تعریف کرده است.
مسعود صادقی خمامی با اشاره به قرارگیری در آستانه اوج 
پیک بار مصرف انرژی، اظهار کرد: با مشارکت و همراهی 
مردم در مدیریت بهینه مصرف انرژی می توان از پیک حساس 

تابستان داغ عبور کرد.
وی با بیان اینکه شکاف ناترازی انرژی بین تولید و مصرف 
شرایط  به  توجه  با  گفت:  است،  مگاوات  هزار   ۲۱ حدود 
تولید  انجامیده،  به کمبود آب  بارش ها که  اقلیمی و کمبود 

برق را در حوزه منابع آبی متوقف کرده است.
ناترازی انرژی ناشی از کمبود امکانات تولید است

ناترازی  کرد:  تصریح  گیلان  برق  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
کمبود  دلیل  به  بلکه  نیست؛  برق  صادرات  دلیل  به  انرژی 

امکانات تولید رقم خورده است.
وی با اشاره به دلایل دیگر ناترازی انرژی در کشور افزود: 
زمستانه  تعمیرات  مسیر  در  چالش هایی  و  مشکلات  وجود 
نیروگاه ها در کشور و توقف اجباری تولید برق هم می تواند 

دلیل مهم دیگر تاتاری انرژی باشد.
اینکه دولت در  بیان  با  مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان 
فصل گرما، انرژی وارد می کند، گفت: دولت صادرات قابل 
توجهی در بخش انرژی ندارد و چه بسا در فصل گرما انرژی 

وارد می شود.
صادقی خمامی با بیان اینکه ماینرها و رمزارزهای غیرمجاز 
قابل پیگیری هستند، تصریح کرد: با کمک تمامی دستگاه های 
رمزارزهای  جمع آوری  صد  در  امنیتی  و  قضایی  نظامی، 
صورت  جدی  برخورد  متخلف  افراد  با  و  هستیم  غیرمجاز 

می گیرد.
۱۵۰۰ مگاوات برق صرف رمزارزها و ماینرها می شود

وی با اشاره به اینکه بر اساس داده های آماری حدود ۱۵۰۰ 
مگاوات برق صرف رمزارزها و ماینرها می شود، افزود: بخش 
دولت  و  شده  شناسایی  غیرمجاز  ماینرهای  از  توجهی  قابل 
برای شناسایی و جمع آوری کامل این دستگاه های غیرمجاز، 
بسته های تشویقی تعریف کرده است و مردم با گزارش دادن 

اماکن استفاده از ماینرها، تشویق می شوند.
مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان با تأکید بر لزوم گسترش 
از  مردم  کرد:  تصریح  برق،  صنعت  متولیان  با  مردم  ارتباط 
طریق سامانه ۱۲۲ و برق من، گزارش ها، نظرات و انتقاداتشان 

به ثبت برسانند.
به خاموشی های هماهنگ شده برق  با اشاره  صادقی خمامی 
مشترکان، اضافه کرد: جدول خاموشی ها بر اساس عدالت و 

رعایت انصاف تنظیم شده و اجرا می شود.
در  است  ممکن  استان  و  شهر  از  نقاطی  اینکه  بیان  با  وی 
اولویت طرح خاموشی ها قرار نگیرد، گفت: برخی اماکن نظیر 
بیمارستان ها و اماکن درمانی و بهداشتی به علت رفاه حال 
برخی  ندارد،  قرار  خاموشی ها  اولویت  در  بیماران  و  مردم 
استان هم خاموشی  تصفیه خانه های  و  پمپاژ آب  سایت های 

اعمال نمی شود.
افزود:  است،  سراسری  برق  توزیع  شبکه  اینکه  بیان  با  وی 
شبکه  مدار  وارد  گیرد  صورت  استانی  هر  در  برق  تولید 

کشوری شده و امکان مصرف آن برای همه فراهم است

با دستور وزیر ارشاد؛

عملیات اجرایی مجتمع فرهنگی و 
هنری لاهیجان از سر گرفته می شود

مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان:

مردم با معرفی ماینرهای 
غیرمجاز جایزه بگیرند

مدیرکل آموزش و پرورش گیلان خبر داد

روند کاهشی جمعیت دانش آموزی در گیلان

فرماندار آستانه اشرفیه با تأکید بر تأمین امنیت و خدمات رفاهی 
برای گردشگران، خواستار استفاده حداکثری از ظرفیت ها برای 

استقبال از مسافران در طرح سالم  سازی سواحل شد.
طرح  ساماندهی  ستاد  نشست  در  حیدری نژاد  رحمت 
سالم سازی سواحل در فرمانداری آستانه اشرفیه اظهار کرد: 
از  مطلوب  پذیرایی  برای  امکانات  و  همه ظرفیت ها  از  باید 
گردشگران استفاده کنیم تا علاوه بر حفظ سلامت، از حضور 

در سواحل این منطقه نیز لذت ببرند.
وی با بیان اینکه ایجاد فضایی امن، آرام و شاد برای مسافران 
در  مناسب  شرایط  فراهم سازی  افزود:  است،  ضرورت  یک 
سواحل، نقش مؤثری در جذب گردشگر و رضایتمندی آنان 

دارد.
فرماندار آستانه اشرفیه با اشاره به تجربه موفق اجرای طرح 
در سال گذشته، گفت: امسال نیز با بهره گیری از تجربه گذشته 
و همکاری بین دستگاه ها، برنامه های متنوع تری اجرا خواهیم 
کرد.حیدری نژاد همچنین بر حل مشکلات موجود و اجرای 
جشنواره های فرهنگی و ورزشی متناسب با مناسبت ها تأکید 
برنامه های  محرم،  ایام  فرارسیدن  به  توجه  با  افزود:  و  کرد 
مذهبی و فضای معنوی متناسب نیز در سواحل پیش بینی شود.

تأکید بر فعال سازی کمیته های ۹ گانه ستاد
در ادامه این نشست، »صادق کاظم خواه« جانشین ستاد طرح 
سالم سازی سواحل آستانه اشرفیه با اشاره به ۳۷ کیلومتر نوار 
ساحلی در این شهرستان، گفت: تأمین امنیت، امکانات رفاهی 
و خدمات فرهنگی برای بهره برداری مطلوب از این ظرفیت، 

امری ضروری است.
افزود:  ستاد،  نه گانه  کمیته های  فعال سازی  بر  تأکید  با  وی 
آموزش ناجیان غریق، حضور مستمر اعضای ستاد در مناطق 
پایه  بر  برنامه های فرهنگی  پلیس و اجرای  استقرار  ساحلی، 
باید  که  است  اقداماتی  مهم ترین  از  ایرانی-اسلامی  الگوی 

مورد توجه قرار گیرد.
همچنین »تیرماهی« نماینده شهرداری بندر کیاشهر از استقرار 
جانمایی  هشداردهنده،  تابلوهای  نصب  غریق،  ناجی  چهار 
محیط زیستی  خدمات  ارتقای  و  حجاب  و  عفاف  تابلوهای 
در سواحل این بندر خبر داد و افزود: هدف، افزایش کیفیت 
سواحل  سالم سازی  طرح  در  گردشگران  به  خدمات رسانی 

است.



نکاتی درباره تشخیص زودهنگام 

سرطان پروستات در مردان

رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان:

هتل های ویژه سالمندان در

 کشور راه اندازی می شود
 رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان کشور از راه اندازی 
این  گفت:  و  داد  خبر  کشور  در  سالمندان  ویژه  هتل های 
شورا در حال بررسی، تدوین و استانداردسازی مراکز نوین 
نسل  هتل های  به  موسوم  سالمندان  ویژه  هتل های  از جمله 

نقره ای است.
مژگان رضازاده افزود: هتل های نسل نقره ای، نوعی تدارک 
برای اقامت گردشگران سالمند است که شرایط به گونه ای 
مطلوب برای آنها فراهم شود تا دسترس پذیری به همه نوع 
خدمات را داشته باشند و در عین حال بتوانند در موضوع 
گردشگری سالمند تمام آنچه که نیاز یک سالمند است را 
از  مختلف  استان های  در  اکنون  هتل ها  این  کنند.  دریافت 

جمله استان خراسان رضوی در حال راه اندازی است.
به تغییرات  با اشاره  رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان 
کرد:  اظهار  سالمندان،  اماکن  توسعه  ضرورت  و  جمعیتی 
با  شورا  این  همکار  و  عضو  دستگاه های  داریم  انتظار 
جامعه  نیازهای  با  متناسب  جمعیتی  تغییرات  به  توجه 
سیاست گذاری های لازم را انجام دهند که یکی از مهمترین 
نوین  مراکز  اندازی  راه  و  استانداردسازی  و  تدوین  آنها 

است.
پاتوق های  اقامتگاه ها،  شامل  نوین  مراکز  افزود:  رضازاده 
کلینیک های  و  سالمندی  کافه های  و  رستوران ها  سالمندی، 
تخصصی سالمندی است که اکنون چند کلینیک وجود دارد 

اما باید توسعه پیدا کند.
وی اضافه کرد: مراکز مشاوره، باشگاه های ورزشی و سایر 
مطابق  باید  و  است  سالمندان  نیاز  که  مراکزی  و  اماکن 
مبتنی  داریم  انتظار  و  شود  راه اندازی  لازم  استانداردهای 
بر ضرورت و نیاز به توسعه این نوع خدمات، دستگاه های 

مختلف در این حوزه ورود پیدا کنند.
جزئیات خدمات در هتل های نسل نقره ای

رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان گفت: هتل های نسل 
و  ورزشی  فرهنگی،  تفریحی،  مناسب  فضای  یک  نقره ای 
علاوه  می توانند  سالمندان  و  است  سالمندان  برای  رفاهی 
براینکه از فضاهای گردشگری لذت ببرند؛ از آزمایش های 
مختلف پزشکی و مراقبت های پرستاری نیز بهره مند شوند.

از  نقره ای  نسل  هتل های  در  سالمندان  افزود:  رضازاده 
با  و  می برند  بهره  راحت  شیوه  به  اجتماعی  مراودات  تمام 
استفاده از متخصصانی که علاقه مند به این حوزه هستند و 
می خواهند سرمایه گذاری کنند، خدمات مختلف را دریافت 

می کنند.
از  قبل  که  کشورهایی  در  طرح  این  مشابه  داد:  ادامه  وی 
ایران وارد مرحله سالمندی شده اند، اجرا شده است و این 
کشورها در سیاستگذاری های خود برنامه ریزی های مختلفی 
اعمال کردند و هتل های نسل نقره ای در کشورهای مختلف 
شده  بومی سازی  صورت  به  کشور  هر  هدف  با  متناسب 
وجود دارد و سرمایه گذارانی که می خواهند در این حوزه 
سایر  در  را  آن  تطبیقی  مطالعات  می توانند  کنند،  فعالیت 

کشورها انجام دهند.
نسل  هتل های  راه اندازی  مجری  خصوصی  بخش 

نقره ای است
فعالیت های  گفت:  سالمندان  ملی  شورای  دبیرخانه  رئیس 
نقره ای  اندازی هتل های نسل  از جمله راه  حوزه سالمندی 
برنامه ریزی  خصوصی  بخش  در  خدمات  ارائه  حوزه  در 

می شود.
و  تسهیلگر  قالب  در  دولتی  بخش  افزود:  رضازاده 
دستورالعمل ها،  تدوین  با  رابطه  در  که  است  تنظیم گری 
استانداردسازی ها و ورود دانش به کشور و بومی سازی آن 
بیشتر سیاست گذاری  نیز  اقدام می کند و در بخش دولتی 
صوت می گیرد اما فعالیت های اجرایی را بخش خصوصی 

انجام خواهد داد.
نسل  هتل های  راه اندازی  اقتصادی  مزایای  درباره  وی 
علاقه مندان  برای  هتل ها،  این  راه اندازی  با  گفت:  نقره ای 
و متخصصان این حوزه، فرصت اشتغال فراهم می شود که 
به  توجه  با  و  کنند  سرمایه گذاری  حوزه ها  این  در  بتوانند 
اینکه جمعیت رو به سالمندی می رود، انتظار داریم فعالیت 

در این حوزه ها جزو مشاغل سودآور محسوب شود.

پزشکی قانونی اعلام کرد:

مرگ ۱۱۷۹ نفر در تصادفات 
نوروز امسال

 افزایش ۸ درصدی تلفات
تهران- ایرنا- سازمان پزشکی قانونی کشور اعلام کرد که 
در ایام نوروز امسال، هزار و ۱۷۹ نفر در حوادث رانندگی 
مدت  آمار  با  مقایسه  در  که  دادند  دست  از  را  خود  جان 

مشابه سال قبل ۸.۳ درصد افزایش یافته است.
 نوروز امسال آمار تردد در جاده های کشور ۵۵۸ میلیون و 
۴۱۶ هزار و ۲۱۶ مورد و تعداد وسایل نقلیه ۴۱ میلیون و 
۷۰۰ هزار ثبت شده است که به ترتیب ۳.۵ و ۵ درصد رشد 
می دهد.براساس  نشان   ۱۴۰۳ سال  نوروز  ایام  به  نسبت  را 
افزایش  گرفتن  نظر  در  با  و  دیگر  نگاهی  از  گزارش،  این 
میزان ترددها در نوروز امسال، آمار تلفات حوادث رانندگی 
به ازای هر ۱۰ میلیون تردد به ۲۱.۲ نفر رسیده و ۴.۶ درصد 
نفر(   ۲۰.۲( قبل  سال  نوروزی  سفرهای  به  نسبت  را  رشد 

نشان می دهد.
همچنین در نوروز ۱۴۰۴ میزان تلفات با لحاظ کردن تعداد 
وسایل نقلیه نیز به ۲۸.۲۷ نفر به ازای هر یک میلیون وسیله 
با مدت مشابه سال  نقلیه رسیده و این رقم هم در مقایسه 

قبل که ۲۷.۴۱ بود، ۳.۱ درصد افزایش یافته است.
فوتی های تصادفات  از  نفر  امسال ۸۴۰  نوروز  همچنین در 
درون  مسیرهای  در  نفر   ۲۳۹ شهری،  برون  محورهای  در 
سایر  در  مابقی  و  روستایی  محورهای  در  نفر   ۸۸ شهری، 

مسیرها جان خود را از دست داده اند.
از مجموع فوت شدگان تصادفات جاده ای نوروز، ۹۰۸ نفر 

مرد و ۲۷۱ نفر زن هستند.
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در مورد پروستات سه موضوع مهم وجود دارد، التهاب و عفونت 
پروستات، بزرگی خوش خیم پروستات که سبب علائم ادراری 
می شود و سرطان پروستات که موضوع ما اکنون افزایش و شیوع 

سرطان پروستات است.
ایران  اورولوژی  جامعه  رئیس  ضیایی  امیرمحسن  سید  دکتر   
می گوید:  ایران  و  جهان  در  پروستات  سرطان  شیوع  مورد  در 
و  دارد  قرار  مردان  مثانه  زیر  در  که  است  غده ا ی  »پروستات 
مهم ترین فعالیت آن باروری و بهبود شرایط اسپرم مؤثر است به 

همین دلیل بسیار حائزاهمیت است.
در مورد پروستات سه موضوع مهم وجود دارد، التهاب و عفونت 
پروستات، بزرگی خوش خیم پروستات که سبب علائم ادراری 
می شود و سرطان پروستات که موضوع ما اکنون افزایش و شیوع 
سرطان پروستات است. پروستات در سنین زیر ۵۰ سال هم اتفاق 
می افتد و خودش را با علائم عفونی نشان می دهد که وارد آن 
موضوع نمی شویم اما آنچه که مهم است، اشتباه گرفتن بزرگی 
خوش خیم پروستات و سرطان است که دو موضوع کاملًا متفاوت 

هستند.«
سرطان پروستات دومین سرطان شایع مردان

بزرگی خوش خیم پروستات، تقریباً درهمه مردان از سن ۳۵ تا ۴۰ 
سالگی در آسیب شناسی غدد پروستات دیده می شود، اما معمولًا 
از ۵۰ سالگی به بعد علامت دار می شود. این متخصص اورولوژی 
با اشاره به علائم بزرگی خوش خیم پروستات توضیح می دهد: 
بیدارشدن  »باریک شدن ادرار، زور زدن در ادرار، تکرر ادرار، 
شبانه و احتباس ادرار همگی از علائم مشکل در پروستات است. 
دارویی و  با درمان  معمولاً  بالاست و  بسیار  بیماری  این  شیوع 

جراحی مشکل بیماران حل می شود.«
سرطان  دومین  پروستات  سرطان  بین المللی،  آمارهای  براساس 
شایع و پنجمین علت مرگ ناشی از سرطان در مردان محسوب 
از سرطان  نوع  این  می شود. دکتر ضیایی در مورد علت شیوع 
به  ابتلا  افزایشی  روند  دهنده  نشان  ایران  »آمارهای  می گوید: 
سرطان پروستات است. این بیماری جزو سه سرطان اصلی در 
مردان است به طوری که سالانه ۵ تا ۷ هزار مورد جدید سرطان 
در ایران شناسایی می شوند. البته شیوع سرطان پروستات در مردان 
ایرانی نسبت به دیگر کشورها کمتر است، اما روند روبه رشدی 
ناسالم  دارد که از مهم ترین دلایل آن می توان به سبک زندگی 

اشاره کرد.«
سن و سابقه خانوادگی دو فاکتور مهم برای ابتلا به سرطان

پروستات محسوب  ایجاد سرطان  از جمله ریزفاکتورهای  سن، 
می شود. با افزایش سن، شانس ابتلا به سرطان بیشتر است. رئیس 
جامعه اورولوژی ایران می گوید: »افرادی که سابقه خانوادگی در 
سرطان پروستات دارند، باید غربالگری را زودتر از موعد شروع 
کنند. رژیم غذایی پرچرب، مصرف غذاهای فست فودی، مصرف 
زیاد گوشت قرمز، چاقی، کم تحرکی و برخی عوامل هورمونی 

هم در ایجاد سرطان پروستات اثرگذار است.«
نقش  مورد  همین  و  است  بی علامت  معمولاً  پروستات  سرطان 

غربالگری های به موقع را بیش از پیش نشان می دهد.
دکتر ضیایی می گوید: »به رغم اینکه مشکلات ادراری را به سرطان 
پروستات ربط می دهند، اما واقعاً این طور نیست چرا که معمولًا 
این نشانه ها مربوط به بزرگی خوش خیم پروستات است. سرطان 
جایگاهش در محیط پروستات قرار گرفته است بنابراین علامتی 
هم نمی  دهد. حال شاید سؤال ایجاد شود، از کجا متوجه شویم 
مبتلا به سرطان پروستات هستیم که برای درمان اقدام کنیم؟ اگر 
نوع سرطان  این  در  خانوادگی  سابقه  بویژه  ریزفاکتورها  دارای 
مردانی  کنید.  اقدام  موعد  از  زودتر  چکاپ  برای  حتماً  هستید، 
که زمینه ارثی ندارند، پیشنهاد می شود بعد از ۵۰ سالگی سالی 
یک بار برای غربالگری به متخصصان مراجعه کنند تا تشخیص 

زودهنگام انجام شود.«
افزایش سرطان پروستات در مردان ایرانی

رئیس جامعه اورولوژی ایران با اشاره به اینکه سرطان پوست، 
مردان  اصلی  پنج سرطان  مثانه  و  بزرگ  پروستات، روده  معده، 
بوده، که دو مورد آن مربوط به سیستم ادراری است، می گوید: 
»بر اساس آمارجهانی، سال ۲۰۲۰ حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار 
مبتلای جدید به سرطان پروستات شناسایی شد که از این تعداد 

۳۷۵ هزار نفرشان فوت کردند.
مورد جدید  هزار  آمریکا حدود ۲۲۰  در  همچنین سال ۲۰۲۴   
فوت  نفرشان  هزار  که ۵۰  است  پروستات کشف شده  سرطان 

کردند. 
آمار ایران حدود ۱۵ در هر صدهزار نفر و کشورهای غربی ۳۰ 
در هر صدهزارنفر است که نشان از تشخیص کمتر این سرطان در 

ایران دارد، اما شیوع آن روبه افزایش است.«
مشروبات  ترک مصرف  به طور کلی دخانیات،  یا  ترک سیگار 
الکلی، تغذیه سالم که شامل میوه، سبزی و غذاهای کم چرب 
می شود، کاهش وزن و... از جمله راهکارهایی است که فاصله 

ابتلا به سرطان پروستات را در افراد بیشتر می کند.
دکتر ضیایی در مورد نقش تغذیه سالم در کاهش موارد ابتلا به 

سرطان می گوید: 
پروستات  سرطان  به  ابتلا  میزان  کمترین  مطالعات،  اساس  »بر 
در شرق دور و کشوری مثل ژاپن است، چرا که سبک زندگی 
در ژاپن سالم سازی شده است و بیشتر غذاهای دریایی مصرف 

می کنند.
بعدی شان  نسل  در  آمریکا  به  مهاجرت  از  بعد  ژاپنی ها  همان   
سرطان پروستات بیشتر دیده شده چراکه سبک زندگی غربی تأثیر 

بسیاری در سالم خواری آنها داشته است.«
جراحی یکی از درمان های رایج پروستات

سرطان  رایج  درمان های  مورد  در  اورولوژی  متخصص  این 
جواب  و  بیمار  سن  به  توجه  »با  می دهد:  توضیح  پروستات 
آزمایش های پاتولوژی درمان های متفاوتی تجویز می شود. اگر در 
فقط  داده شود، گاهی وقت ها  ابتدایی سرطان تشخیص  شرایط 

نظارت فعال پیشنهاد می شود.
 لزومی ندارد هر سرطان پروستات درمان شود. جنس سرطان هایی 
که در پاتولوژی با عدد پایین مشخص می شود به کاهش طول 
عمر نمی انجامد و می توان کیفیت زندگی بیمار را در عین داشتن 

سرطان حفظ کرد، اما همواره این افراد باید تحت نظر باشند. 
حالا اگر سرطان پروستات در افرادی که قابلیت طول عمر بالای 
۱۵ سال داشته باشند، تشخیص داده شود و عدد پاتولوژی شان 
و  جراحی  دارند،  درمان  روش  دو  باشد،  بالاتر  نرمال  عدد  از 

رادیوتراپی. 
دراین دسته از افراد اگر بیماری در مراحل اولیه تشخیص داده 
شد با جراحی فرد را از بیماری رها می کنیم. در کنار جراحی 
اگر بیماری باشد که شرایط عمل برایش مهیا نباشد، رادیوتراپی 
می شود البته درمان های دیگری هم وجود دارد که بر اساس نوع 

و شدت بیماری افراد تجویز خواهد شد.«

4
سلامتاجتماعی

بررسی روانشناسانه یک پدیده

چندهمسری در واقعیت

سن ابتلا به سرطان روده به زیر 40 سال رسید

چندهمسری با تبعاتی مانند پنهانکاری، اختلافات خانوادگی 
سریال هایی  و  فیلم  سوژه  گاه  درشتش  و  ریز  دردسرهای  و 
پیش  را  دیدنی  و  پرکشش  ماجراهایی  بعضا  و  گرفته  قرار 
البته  پدیده  این  واقعیت  است.  داده  قرار  مخاطبان  روی 

تفاوت هایی انکارناپذیر با نمایش آن دارد.
به  جامعه  در  منفی  دیدی  با  چند  هر  چندهمسری  پدیده 
اما همچنان  نگریسته می شود  زنان  اغلب  از سوی  خصوص 
»علیرضا  که  بود  گذشته  اسفندماه  اواسط  می رسد.  ثبت  به 

رحیمی« معاون امور جوانان وزارت ورزش آماری 
از این پدیده را اعلام کرد.

وی با اشاره به این که این سبک در جامعه ایرانی 
اساس  بر  داشت:  بیان  ندارد،  اجتماعی  مقبولیت 
از  درصد   ۱.۵ حدود   ،۱۴۰۱ سال  رسمی  آمار 
ازدواج های ثبت شده شامل چندهمسری است که 
این میزان حدودا معادل ۳۰۰ هزار مرد ایرانی است؛ 
پدیده ای که در شهرهای بزرگ و نسبتا مدرن کمتر 
کرمان،  نظیر  استان هایی  در  اما  می خورد  چشم  به 
سیستان و بلوچستان، گلستان، کردستان و خراسان 

جنوبی همچنان مشاهده می شود.
ثبت شده است و  موارد  به  مربوط  البته  ارقام  این 
چندهمسری  موارد  از  توجهی  قابل  شمار  طبیعتا 
آمار  این  از  بیرون  رسمی  ثبت  عدم  دلیل  به  نیز 
اعلانی می ماند. در نگاه نخست، این وضعیت، زنان 
در  را  غیررسمی  روابط  این  از  فرزندان حاصل  و 
قرار  اجتماعی  و  آسیب های جدی حقوقی  معرض 
به  جامعه  برای  را  متعددی  چالش های  و  می دهد 

همراه دارد.
امروز  جامعه  در  ناظران،  از  بسیاری  دید  از  و  کلی  به طور 
مناقشه  پدیده چندهمسری موضوعی حساس و محل  ایران، 
مرد  یک  آن  در  که  خانوادگی  ساختار  از  نوع  این  است. 
تنها  نه  می کند،  ازدواج  زن  یک  از  بیش  با  همزمان  طور  به 
بلکه  می گیرد،  بر  در  را  پیچیده ای  خانوادگی  و  فردی  ابعاد 
و  زنان  حقوق  اجتماعی،  ساختار  بر  متعددی  پیامدهای 

سلامت روانی جامعه برجای می گذارد.
تبدیل  عاطفی  بحران  به  می تواند  چندهمسری  منظر،  این  از 
بنا  خاطر  تعلق  و  امنیت  اعتماد،  پایه   بر  خانواده  نظام  شود. 
همسر  اولیه   رضایت  با  حتی  مردان  مجدد  ازدواج  اما  شده 
اول، در بسیاری از موارد به حس طردشدگی و رقابت ناسالم 

بین همسران و کاهش کیفیت رابطه منجر می شود.
و  وفاداری  تعارض  با  خانواده هایی،  چنین  در  کودکان 
تأثیرات  می تواند  که  می شوند  مواجه  بی ثباتی  احساس 
بلندمدتی بر سلامت روان آن ها داشته باشد. برخی مطالعات 
نشان می دهند که حتی در مواردی که زنان به ظاهر موافقند، 
را  آزاد  واقعا  تصمیم گیری  اقتصادی،  و  اجتماعی  فشارهای 

زیر سوال می برد.
و  ما  کشور  در  ویژه  به  چندزنی،  آمار  افزایش  صادقی: 
می کند؛  مطرح  را  جدی   ابهامات  دیگر،  جوامع  از  بسیاری 
به خصوص زمانی که انتظار می رود پیشرفت های فرهنگی به 

کاهش چنین پدیده هایی منجر شود
»معصومه  با  گفت وگویی  ایرنا  پژوهشگر  پیوند،  این  در 
صادقی« روانشناس خانواده و »نصرالله منصوری« روانشناس 
و مشاور خانواده داشته که مشروح آن را در ادامه می خوانید:

چند زنی یا چندهمسری؟
و  چندهمسری  مورد  در  ما  اصلی  بحث  صادقی،  گفته  به 
واژه شناسی  به  باید  ابتدا  در  اما  است  آن  اجتماعی  تبعات 
است  نوین  پدیده  یک  نه  پدیده  این  بپردازیم.  موضوع  این 
از  مساله  این  نامید.  چندهمسری  را  آن  باید  لزوما  نه  و 
مهم تر  نکته  است.  بوده  مطرح  جوامع  تمامی  در  قدیم الایام 
اینکه، واژه دقیق تر و رایج تر برای این مفهوم چندزنی است. 
یک  از  بیش  با  مرد  یک  همزمان  ازدواج  معنای  به  چندزنی 

منظور  می شود،  صحبت  چندهمسری  از  وقتی  و  است  زن 
بیشتر شکل قانونی و رسمی آن است. پس می توان گفت این 
موضوع بیشتر از آنکه یک پدیده قانونی باشد، یک چالش و 

پارادوکس اجتماعی است.
وقتی یک روانشناس اجتماعی به مساله چندزنی نگاه می کند، 
واقعیت  این  با  سو،  یک  از  می شود.  دشوار  بسیار  کارش 
ناهمخوان  ما  قوانین  و  شرع  با  پدیده  این  که  است  مواجه 
نیست اما از سوی دیگر، همین پدیده از لحاظ روانشناختی 

به هیچ وجه امری پسندیده تلقی نمی شود.
همسویی  می شود،  مطرح  چندزنی  برای  که  دلایلی  از  یکی 
زیستی  گونه های  از  بسیاری  طبیعی  نیازهای  و  غرایز  با  آن 
است. این مساله موجب می شود که یک فرگشت برای جنس 
مذکر فراهم شود و شانس تولیدمثل در جامعه بالا برود. از 
و  ما  کشور  در  ویژه  به  چندزنی،  آمار  افزایش  دیگر  سوی 
می کند؛  مطرح  را  جدی   ابهامات  دیگر،  جوامع  از  بسیاری 
به خصوص زمانی که انتظار می رود پیشرفت های فرهنگی به 
باید گفت  باره  این  منجر شود. در  پدیده هایی  کاهش چنین 
که این مساله ریشه های پیچیده ای داشته و صرفا به یک عامل 

محدود نمی شود.
از  یکی  می دارد:  بیان  پدیده  این  آسیب های  درباره  صادقی 
برای  عمیق  روانی  آسیب های  چندزنی،  تبعات  اصلی ترین 
و  عاطفی  روابط  در  تمامیت خواهی  غریزه  است.  اول  زن 
زناشویی، یک نیاز طبیعی و حیاتی برای بسیاری از افراد، به 
به چالش کشیده می شود  غریزه  این  وقتی  است.  زنان  ویژه 
می شود،  دیگری  با  همسرش  کردن  شریک  به  ناچار  زن  و 
و  شدید  حسادت  بی ارزشی،  طردشدگی،  مانند  احساساتی 

خیانت دیدن ممکن است در وی به وجود می آید.
اضطراب،  افسردگی،  به  منجر  می توانند  احساسات  این 
اقدام  یا  افکار  شدید،  موارد  در  حتی  و  نفس  عزت  کاهش 
شدت  به  زن  روانی  و  عاطفی  امنیت  شود.  خودکشی  به 
سلامت  پایه های  می تواند  اتفاق  این  و  می شود  خدشه دار 
روانی او را متزلزل کند. محیط خانواده نیز در این شرایط به 
محلی برای تنش و عدم امنیت تبدیل می شود که بر رشد و 

سلامت روانی فرزندان نیز تأثیر منفی می گذارد.
چندهمسری از کجا ناشی می شود و چه به بار می آورد؟

ازدواج های تحمیلی، چه برای پسر و چه برای دختر، می تواند 
دلزدگی ایجاد کرده و فرد را به سمت یافتن همسری دیگر 
سوق دهد. همچنین، در برخی خانواده ها، مردان نحوه تکریم 

و احترام به همسر را به درستی نیاموخته اند
با  گفت وگو  در  نیز  خانواده  مشاور  و  روانشناس  منصوری 
فی نفسه  ازدواج  اسلام،  دین  در  می گوید:  ایرنا  پژوهشگر 
معصیت  دچار  آن  از  دوری  با  فردی  اگر  اما  نیست  واجب 

شود، بر او واجب می گردد. در فقه شیعه، ازدواج موقت نیز 
تحت شرایط خاص و با رعایت عدالت میان همسران مجاز 
به دلایلی چون آمیختگی  ازدواج موقت  این حال،  با  است. 
با هوسرانی مردانه و بدبینی زنانه نتوانسته جای خود را در 

جامعه باز کند.
که  می گیرد  نشأت  متعددی  عوامل  از  چندزنی  به  گرایش 
اغلب ترکیبی از نیازهای فردی و چالش های درون خانواده 
اصلی  دلایل  از  یکی  برآورده نشده  جنسی  نیازهای  است. 
این،  بر  این پدیده است. علاوه  برای  مطرح شده 
ایفا  پررنگی  نقش  نیز  مالی  استغنای  احساس 
مالی  از وضعیت  که  مردانی  از  معدودی  می کند؛ 
نیازمند  را  خود  است  ممکن  برخوردارند،  خوبی 
کنند  گمان  و  نبینند  همسر  یک  به  شدن  محدود 
حق بهره مندی از همسران بیشتر را دارند. از سوی 
این  به  نیز  اصلی  خانواده  درون  مشکلات  دیگر، 

تمایل دامن می زند.
برای  چه  و  پسر  برای  چه  تحمیلی،  ازدواج های 
به  را  فرد  و  کرده  ایجاد  دلزدگی  می تواند  دختر، 
همچنین،  دهد.  سوق  دیگر  همسری  یافتن  سمت 
در برخی خانواده ها، مردان نحوه تکریم و احترام 
به همسر را به درستی نیاموخته اند و ارزش والای 
زن را درک نمی کنند. نهایتا، فضای ناامن و پرنزاع 
همسر  از  مرد  دلزدگی  و  تفاهم  نبود  به  که  خانه 
سوق  در  قدرتمند  عاملی  می شود،  منجر  فعلی 
دادن مردان به سمت چندزنی و جستجوی آرامش 
در محیطی دیگر است. این عوامل، همگی در کنار 
فراهم  چندزنی  به  گرایش  برای  را  پیچیده ای  زمینه های  هم، 

می آورند.
به گفته این روانشناس، با وجود پیشرفت های فرهنگی، آمار 
پدیده  این  است.  افزایش  به  رو  اخیر  سال های  در  چندزنی 
ممکن است با تغییرات اجتماعی نیز مرتبط باشد؛ عده ای بر 
این باورند که در دهه های اخیر، حتی توسط برخی از خود 
زنان، حرمت آنها کاهش یافته است. این امر به دلیل سهولت 
در گفت وگو و برقراری ارتباط در شبکه های اجتماعی است 
دهند  قرار  مقایسه  مقام  در  را  خود  زنان  می شود  باعث  که 
و کمتر برای خود ارزش و شأن قائل شوند و به راحتی به 
ازدواج با مردی که همسر دارد، به عنوان همسر دوم یا سوم، 
از  بیش  احترام  خانواده ها،  برخی  در  دهند.همچنین  رضایت 
حد به پسر و کم ارزش شمردن دختر، می تواند در آینده باعث 
شود پسر همسر را ابزاری ببیند که می تواند چندین مورد از 
آن را داشته باشد. دختر نیز به دلیل عدم عزت نفس، ممکن 
اشتباه  برداشت  دهد.  تن  چندم  ازدواج  به  راحتی  به  است 
در  مردان  برخی  شده  موجب  متأسفانه  نیز  مردانه  آزادی  از 
ببینند که  جامعه کنونی، چندزنی را نمادی از آزادی مردانه 
مذهب به آن ها داده ، در حالی که این برداشت کاملا اشتباه 
چندزنی  پدیده  از  پیشگیری  برای  می افزاید:  است.منصوری 
چندجانبه  رویکردی  است  لازم  آن،  منفی  تبعات  کاهش  و 
متخصص  از مشاوران  بهره گیری  راستا،  این  در  اتخاذ شود. 
خانواده برای کمک به زوجین در حل مشکلات و جلوگیری 
است.  برخوردار  بالایی  اهمیت  از  پدیده،  این  به  گرایش  از 
طرف  دو  هر  کامل  خواست  و  رضایت  بر  تاکید  همچنین، 
آتی  مشکلات  و  دلزدگی ها  از  جلوگیری  برای  ازدواج  در 
ضروری است. علاوه بر این، باید بدون هیچ گونه پیش داوری 
به  تا  داد  اجازه  امر  متخصصان  و  کارشناسان  به  گارد،  یا 

صورت جدی وارد این حوزه شوند و آن را بررسی کنند.
برای  خاصی  متولی  یا  سازمان  ایران،  در  که  نماند  ناگفته 
بررسی و ثبت دقیق ازدواج های چندگانه و ارائه آموزش های 
چندزنی  حوزه  از  زنان  نه  و  مردان  نه  ندارد.  وجود  لازم 
سقوط  به  منجر  گاه  امر  این  و  ندارند  کافی  اطلاعات 

ارزش های خانواده می شود.

سرطان روده بزرگ در افراد زیر ۴۰ سال رو به افزایش است و 
غربالگری برای تشخیص و درمان به موقع این سرطان ضروری 

است.
ایران در نشست  انجمن گوارش و کبد  فرهاد رمانی رئیس   
خبری به مناسبت هفته ملی سلامت گوارش اظهار کرد: تجویز 
آنتی بیوتیک برای درمان هر بیماری، به خصوص سرماخوردگی، 
رواج زیادی در خانواده ها دارد در حالی که تاثیری در بهبودی 

بیماری نداشته، بلکه برای بدن نیز آسیب زاست.
مضر  کودکان  برای  آنتی بیوتیک  تجویز  اینکه  بیان  با  وی 
در  می شوند  سرماخوردگی  دچار  که  کودکانی  گفت:  است، 
۹۹ درصد موارد به تجویز آنتی بیوتیک نیاز ندارند. استفاده از 
این داروها باعث از بین رفتن میکروب های مفید بدن شده و 

دستگاه گوارش را مختل می کند.
زمانی با بیان اینکه تغذیه سالم جلوی التهاب مزمن را در بدن 
می گیرد، افزود: برخی تصور می کنند تغذیه سالم گران است، 
نیست. میوه، سبزی، غلات و حبوبات را می توان  اینطور  اما 
به جای گوشت استفاده کرد و ما وظیفه داریم آگاهی درست 

به جامعه بدهیم.
وی با اشاره به وجود یک هزار متخصص گوارش و کبد در 
کشور ادامه داد: متخصصان گوارش و کبد می توانند در هفته 
و  بیماری ها  زمینه  در  را  مردم  گوارش  دستگاه  سلامت  ملی 

سرطان های دستگاه گوارش آگاه کنند.
ملی  پویش  داد:  ادامه  ایران  کبد  و  گوارش  انجمن  رئیس 
سلامت دستگاه گوارش در تغذیه سالم سوم خرداد آغاز شده 
و تا هشتم این ماه ادامه دارد. به این مناسب در سراسر کشور 
آگاهی  آنها  همه  هدف  که  می شود  اجرا  زیادی  برنامه های 

عمومی جامعه از سلامت دستگاه گوارش است.
در ادامه همایون واحدی عضو هیات مدیره انجمن نیز گفت: 
بر اساس گزارش وزارت بهداشت، حدود ۶۰ درصد جمعیت 
باعث  که  هستند  چاق  درصد   ۲۰ و  دارند  اضافه وزن  کشور 

التهاب در سیستم ایمنی بدن می شود.
وی اظهار کرد: خوردن غذاهای مضر مانند چیپس و پفک و 
سایر تنقلات که دارای نمک زیاد و مواد افزودنی هستند برای 
کودکان بسیار مضرند و باعث التهاب، سکته های قلبی و مغزی 

و بروز بیماری های خودایمنی و دیابت می شوند.
واحدی با تاکید بر اینکه نوع تغذیه سالم به افراد جامعه باید 
آموزش داده شود، تصریح کرد: غذاهای آماده در جامعه بسیار 

گرایش  جوانان  و  نوجوانان  کودکان،  متاسفانه  و  شده  رایج 
در  را  آنها  سلامت  که  دارند  غذاها  این  مصرف  به  بیشتری 

بزرگسالی به خطر می اندازد.
وی با بیان اینکه سرطان های معده و روده شایع ترین سرطان های 
دستگاه گوارش در کشور هستند، گفت: سرطان روده بزرگ 
در افراد زیر ۴۰ سال رو به افزایش است و غربالگری برای 

تشخیص و درمان به موقع این سرطان ضروری است.
 / غیرواگیر  بیماری های  با  ایران  در  میرها  و  ۷۶ درصد مرگ 

شایع ترین سرطان دستگاه گوارش در ایران
همچنین محسن رجب نیا دبیر علمی هفته سلامت با بیان اینکه 
آگاهی  افزایش  برای   ۱۳۵۸ سال  از  گوارش  سلامت  هفته 
شناخت و شیوع بیماری های دستگاه گوارش هر ساله برگزار 
ایران  در  شایع  میر  و  مرگ  علت  درصد   ۷۶ گفت:  می شود، 
عروقی،  و  قلبی  بیماری های  که  است  غیرواگیر  بیماری های 

دیابت، سرطان های معده، روده و گوارش را شامل می شود.
دستگاه  سرطان  شایع ترین  معده  سرطان  کرد:  اظهار  وی 
افراد  باید  و  است   وابسته  زندگی  سبک  به  و  است  گوارش 

تغذیه سالم داشته باشند.
رجب نیا با بیان اینکه مصرف سیگار و قلیان و نوشیدنی های 
تاثیرگذار است،  بروز سرطان های دستگاه گوارش  الکلی در 
گفت: استرس، خواب ناکافی و نداشتن فعالیت فیزیکی نیز از 

عوامل خطر ابتلا به این سرطان است.
کمتر  باید  فرآوری شده  غذاهای  و  نمک  کرد:  تاکید  وی 
مصرف شود. اگر در شب کالری زیاد دریافت کنیم قطعا دچار 

اضافه وزن خواهیم شد.
دبیر علمی هفته سلامت ادامه داد: آهسته غذا خوردن با حجم 
دستگاه  بیماری های  از  پیشگیری  و  علائم  بروز  در  نیز  کمتر 
زندگی  سبک  اصلی  اصول  سالم  تغذیه  است.  موثر  گوارش 

بوده و بیماری های غیرواگیر کاهش می یابد.
کبد چرب دارویی ندارد ، راه درمان چیست؟

فروغ البرزی دبیر هیات مدیره انجمن نیز گفت: برای سلامت 
حاوی  که  رنگی  میوه های  روزانه  باید  گوارش  دستگاه 
آنتی اکسیدان هستند، مصرف شوند. در واقع مصرف ۲۵ گرم 
زیاد و یک وعده غذای  قهوه ای، آب  برنج  فیبر، جو دوسر، 
گرم در روز لازم است.وی ادامه داد: روده سالم در کنار تغذیه 
سالم به ورزش منظم مانند نیم ساعت پیاده روی، یوگا و خواب 
نیاز دارد. این روال همچنین  شبانه به مدت حدود ۸ ساعت 

باعث پیشگیری از سرطان های دستگاه گوارش ماننده معده و 
روده بزرگ می شود.

البرزی تاکید کرد: کبد چرب از مهم ترین بیماری های دستگاه 
کبد  چربی  میزان  به  توجه  با  کبد  نارسایی  و  است  گوارش 
نیاز  احتمال  افزایش  باعث  این روند  ادامه  ایجاد می شود که 

به پیوند خواهد شد.
چاقی،  گفت:  ندارد،  دارویی  چرب  کبد  اینکه  بیان  با  وی 
بی تحرکی و رژیم غذایی از عوامل مهم بروز کبد چرب است 

و باعث سکته های قلبی و مغزی می شود.
مصرف  کردن  کم  چرب  کبد  درمان  کرد:  تصریح  البرزی 
کربوهیدرات و انجام ورزش به مدت نیم ساعت است و باید 

افراد برنج و نان کمتر استفاده کنند.
دبیر هیات مدیره انجمن در مورد رژیم غذایی فستینگ گفت: 
این رژیم غذایی برای یک تا ۲ ماه مناسب است و در بلندمدت 

آسیب زیادی به بدن وارد می کند.
 تغذیه ناسالم باعث زوال عقل و فراموشی می شود

در ادامه این نشست، ناصر ابراهیمی متخصص گوارش و کبد 
گفت: تغذیه ناسالم باعث تبدیل میکروب های مفید به بد شده 
و روی بیماری های مغز مانند زوال عقل و فراموشی، دیابت و 

غیره تاثیرگذار است.
وی افزود: امروزه کودکان، به جای مصرف غذاها و میوه های 
سالم، از شکلات و انواع شیرینی استفاده می کنند که این مساله 
در سنین بالا با خطر دیابت و اختلالاتی مانند فراموشی همراه 
است. بنابراین به خانواده  توصیه می شود که وعده های غذایی 

مناسب را جایگزین وعده های غیرمفید کنند.
ابراهیم تاکید کرد: به مادران توصیه می شود حتما از شیر خود 
داده  نشان  مطالعات  زیرا  کنند  استفاده  نوزادان  تغذیه  برای 
نوزادانی که شیر مادر مصرف می کنند کمتر در معرض خطر 

بیماری های التهابی روده قرار می گیرند.
ژنتیکی  جنبه  هستیم  آن  نگران  ما  همیشه  آنچه  وی،  گفته  به 
یک  درجه  اقوام  در  کسی  اگر  و  است   بزرگ  روده  سرطان 
خود سرطان روده داشته است باید مراقب باشد و غربالگری 

را انجام دهد.
این پزشک گفت: گاهی اوقات بیماران خونریزی از مقعد را 
بواسیر تلقی می کنند و آن را جدی نمی گیرند در حالی که در 
به  باید بلافاصله  از مقعد  صورت مشاهده هرگونه خونریزی 

پزشک مراجعه کنند.
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و  دامی  تولیدات  در  خودکفایی  حالی  در  چهاردهم  دولت 
از سبد واردات کشور را هدف گذاری کرده که  حذف آن 
تنها هفت درصد از نیاز داخلی از این طریق تامین می شود 
و می توان امیدوار بود با افزایش تولید دام سبک و حمایت 
آینده  تا سه سال  انداز  این چشم  های صنعتی،  دامداری  از 

محقق شود.
 گوشت قرمز یکی از اقلام مهم در سبد محصولات پروتئینی 
خانوارهای ایرانی به شمار می رود که در این میان گوشت 
اما کاهش  گوسفندی، گاو و گوساله بیشترین سهم را دارد، 
به دلیل خشکسالی  این محصول در سال های گذشته  تولید 
نیاز  از  ۱۰ درصد  تا حدود  بود  پی سبب شده  در  پی  های 

بازار از محل واردات تامین شود.
البته در سال گذشته و با رشد جمعیت دام سبک و سنگین، 
تولید گوشت قرمز در ایران به حدود ۹۰۰ هزار تن رسید و 
این  از  شد؛  محصول  این  واردات  کاهش  موجب  امر  همین 
رو دولت قصد دارد در راستای کاهش وابستگی به واردات، 
خودکفایی در تولید گوشت قرمز را در سال جاری و سال 

های آینده تداوم بخشد.
ایران در رتبه چهارم تولید دام سبک

متحد  ملل  کشاورزی  و  خواربار  سازمان  آمار  آخرین  طبق 
 ۱۴۵ تولید  با  آمریکا  تن،  میلیون   ۲۵۳ تولید  با  چین  )فائو( 
میلیون تن، برزیل با تولید ۸۷ میلیون تن و هند با تولید ۳۳ 
میلیون تن در رتبه های اول تا چهارم برترین تولیدکنندگان 

گوشت در جهان قرار دارند.
در این میان و در حوزه تولید دام سبک گوسفندی، کشورهای 
چین با ۱۷۵ میلیون راس دام سبک، هند با ۷۵ میلیون راس، 
استرالیا با ۶۵ میلیون راس و ایران با ۵۰ میلیون راس دام رتبه 

های اول تا چهارم قرار دارند.
نگاهی با این آمارها نشان می دهد که ایران از منظر تولید دام 
سبک اختلاف تولید را با استرالیا دارد که نشان دهنده ظرفیت 
ایران در تولید دام سبک است اما نکته اینجاست که استرالیا 
با وجود اینکه آمار تولید دام سبک آن نزدیک به ایران است 
اما بیشترین تولید و ارزش افزوده صادراتی را از این محل 
دارد به طوری که سالانه حدود ۲ میلیون راس دام سبک را 
به کشورهای هدف صادر می کند اما ایران برای تامین بازار 

داخلی خود ناگزیر به واردات است.
واردات ۱۰۰ هزار تن گوشت قرمز در سال گذشته

آمار رسمی وزارت جهادکشاورزی نشان می دهد که در سال 
در  که  وارد کشور شد  قرمز  تن گوشت   ۱۰۰ ۱۴۰۳ حدود 
این  برسد؛  تن  هزار   ۷۰ میزان  این  است  قرار   ۱۴۰۴ سال 
جای  به  داخلی  تولیدکنندگان  از  حمایت  هدف  با  تصمیم 
وزارت  و  است  گرفته  صورت  واردات  به  ارز  تخصیص 
از  برنامه های حمایتی،  از طریق  دارد  جهادکشاورزی قصد 
دامداران محلی برای تولید بیشتر حمایت کند تا وابستگی به 

واردات گوشت نیز کاهش یابد.
گوشت  واردات  کاهش  که  آنجا  از  داشت  توجه  باید  البته 
های  برنامه  باید  است،  تاثیرگذار  مصرف  بازار  بر  قرمز 
تولید  موردنیاز  های  نهاده  نیز  و  بازار  تامین  برای  جایگزین 

در دستور کار باشد.
کشتارگاه های  در  قرمز  گوشت  عرضه  درصدی   ۱۸ رشد 

رسمی
فروردین  در  دام  کشتار  آمارگیری  طرح  نتایج  اساس  بر 
۱۴۰۴، وزن گوشت قرمز عرضه شده در کشتارگاه های رسمی 
فروردین  به  نسبت  مقدار  این  رسید.  تن   ۳۴.۷۵۴ به  کشور 
۱۴۰۳ افزایش ۱۸ درصدی را نشان می دهد که سهم گوشت 
گاو و گوساله با ۲۰.۸۳۳ تن )۵۹.۹۴ درصد( بیشترین حجم 
را در این حوزه داشته است. پس از آن گوشت گوسفند و بره 
با ۱۱.۳۲۹ تن )۳۲.۶ درصد(، بز و بزغاله با ۱.۷۸۷ تن )۵.۱۴ 

درصد( و سایر دام ها با ۸۰۵ تن )۲.۳ درصد( قرار گرفتند.
مقایسه آمار فروردین ۱۴۰۴ با ماه مشابه سال قبل حاکی از 
افزایش ۳۳  رشد ۲۴ درصدی تولید گوشت گاو و گوساله، 
این  با  است.  شتر  درصدی   ۲۰ کاهش  و  گاومیش  درصدی 
 ۱۶ حدود   ۱۴۰۳ اسفند  به  نسبت  قرمز  گوشت  عرضه  حال 
تعطیلی  دلیل  به  آن  از  بخشی  که  است  یافته  کاهش  درصد 
های نوروزی باز می گردد که کشتارگاه ها یا تعطیل بودند و 
یا با کمترین ظرفیت کار می کردند البته بخشی از کشتار دام 

سبک در خارج از کشتارگاه های رسمی انجام می شود که در 
این آمارگیری لحاظ نشده است.

ثبات نسبی قیمت ها در بازار گوشت قرمز
براساس گزارش مرکز آمار ایران شاخص قیمت تولیدکننده 
 ،۱۴۰۴ ماه  فروردین  در  صنعتی  های  گاوداری   محصولات 
محصولات  تولیدکننده  قیمت  شاخص  میانگین  تغییرات 
منتهی  ماه  دوازده  در  کشور  داخل  در  صنعتی  گاوداریهای 
به این ماه نسبت به دوره مشابه در سال قبل به ۱۵.۹ درصد 
قبل )۱۶.۶ درصد(،  ماه  به همین اطلاع در  نسبت  رسید که 

۰.۷ واحد درصد کاهش نشان می  دهد.
و  گاو  قرمز  گوشت  تولید  که  است  آن  بیانگر  کاهش  این 
نخواهد  چندانی  قیمتی  جهش  رو  پیش  ماههای  در  گوساله 

داشت و بازار آن از ثبات نسبی برخوردار خواهد بود.
خودکفایی در تولید گوشت قرمز دست یافتنی است؟

رشد تولید دام سبک و سنگین در دامداری ها و دامپروری 
های کشور سبب شده تا وزیر جهادکشاورزی از برنامه این 
وزارتخانه برای به صفر رسیدن واردات گوشت قرمز تا پایان 

دولت رونمایی کند.
به گفته غلامرضا نوری قزلجه برنامه وزارت جهادکشاورزی 
در مرحله نخست حمایت از تولید داخلی برای تنظیم بازار 
گرفته  صورت  ها  دامداری  با  که  تفاهمی  با  بنابراین  است 
مقرر شده که محصول تنظیم بازاری از داخل تامین شود و 

در مقابل واردات کاهش یابد.
از  نگاه ها  حدودی  تا  گذشته  سال های  در  است:  گفته  وی 
به  و  بود  شده  برداشته  روستایی  دام  و  کوچک  دام  سمت 
صدور  بخش  این  در  مثال  برای  می شد،  کمتری  توجه  آن 
مجوز متوقف و از امکانات و فرصت هایی حوزه نهاده کمتر 
 ۲۰ کننده  وارد  اکنون  که  عواملی  از  یکی  می شد؛  استفاده 
به  کم توجهی  همین  از  ناشی  هستیم،  کشور  نیاز  از  درصد 

تولید داخل است.
وزیر جهادکشاورزی تاکید کرد: برنامه های خودکفایی کشور 
علاوه بر افزایش تولید گوشت، به کشاورزان و دامداران در 
فعالیت  بتوانند  تا  واحدهای کوچک روستایی کمک می کند 
بیشتر، علم و  با استفاده از امکانات  خود را بهره ور کرده و 
فن و نهاده ها را بیش از گذشته به فعالیت خود تزریق کنند؛ 

تا علاوه بر تامین منافع ملی، از خروج ارز جلوگیری شود.
خرید گوشت گوساله منجمد برای حمایت از دامداران

در این رابطه محسن سلامی مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور 
دام کشور در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اعلام کرد: دولت به 
تازگی برای حمایت از دامداران و دامپروران اقدام به خرید 
حمایتی گوشت قرمز کرده که البته بخشی از این اقدام برای 

تامین بازار داخلی است.
وی اظهار داشت: نرخ خرید حمایتی هر کیلو گوشت گوساله 
منجمد بسته بندی پنج تکه از تولیدکنندگان برای سال جاری 

۴۶۰ هزار تومان تصویب شده که میزان خرید حمایتی در هر 
استان به تشخیص معاونت امور دام وزارت جهاد کشاورزی 

خواهد بود.
افزایش ۶۲ میلیونی جمعیت دام سبک

منصور پوریان رئیس شورای تامین دام کشور در گفت  و گو 
با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره حذف ارز و به صفر رساندن 
واردات تا ۳ سال آینده گفت: با وجود خشکسالی های پی 
در پی هدف گذاری خودکفایی کامل در تولید گوشت قرمز 
ظرف مدت ۳ سال آینده در صورت تقویت تولید دام سبک 
و سنگین محقق خواهد شد که این امر تامین نهاده های دامی 

را می طلبد.
شرایط  در  کشور  که  است  سال  چند  داشت:  اظهار  وی 
خشکسالی قرار دارد اما با این وجود جمعیت دامی ما افزایش 
خوبی داشته است که نشان دهنده توان و ظرفیت بالای تولید 
در کشور است زیرا ایران با علوفه خشک گوشت قرمز تولید 
ویژه  به  کشورها  بیشتر  اما  است  دشواری  کار  که  کند  می 
از  را  دام خود  مغولستان خوراک  و  میانه  آسیای  کشورهای 
ما  سالهاست کشور  که  موردی  کنند  می  تامین  طبیعی  منابع 

از آن بی بهره است.
وی تصریح کرد: طبق آمارها اکنون ۶۲ میلیون راس جمعیت 
کشتار  مناسب  جمعیت  این  تمامی  که  داریم  سبک  دامی 
نیست زیرا بخشی از این دام در حدود ۳۸ میلیون راس ماده 

و مولد هستند.
وضعیت  از  اکنون  کشتاری  های  دام  اینکه  بیان  با  پوریان 
 ۹ بر  بالغ  را  سنگین  دام  جمعیت  است،  برخوردار  مناسبی 
میلیون راس گاو و گوساله دانست و افزود: ۳۵۰ هزار راس 
گوساله گوشتی آماده کشتار است که در پی خرید حمایتی 
از  سنگین  دام  راس  هزار   ۵۰ حدود  رود  می  انتظار  دولت 

گردانه تولید خارج شود.
و  دانست  مناسب  را  کشور  در  دام  عرضه  وضعیت  وی 
افزایش عرضه  و  تقاضا  کاهش  با  اکنون کشور  کرد:  اضافه 
گوشت روبرو است بنابراین قیمت دام زنده گوسفندی درب 
تا ۳۰۰ هزار تومان و در تهران  بین ۲۸۵  واحدهای تولیدی 
حدود ۳۱۰ هزار تومان است و هر کیلوگرم گوساله نیز بین 

۱۸۵ تا ۲۰۵ هزار تومان معامله می شود.
تامین  ظرفیت  ایران  اینکه  بیان  با  دام  تامین  شورای  رئیس 
گوشت مورد نیاز ۵۰۰ میلیون نفر را دارد، گفت: به طور حتم 
باید برای دستیابی به خودکفایی در تولید گوشت قرمز طی 
مدت ۳ سال آینده شرایط تامین نهاده های دامی مدت دار و 
تولید قراردادی اجرایی شود که این امر مستلزم حمایت های 

اصولی دولتی است.
تامین  به  منوط  برنامه   این  موفقیت  که  کرد  تاکید  پوریان 
منابع مالی، مدیریت قیمت  ها و جلوگیری از خروج  پایدار 

دام  های مولد از چرخه تولید است.

اینکه  بیان  با  سیمان  صنعت  کارفرمایان  صنفی  انجمن  دبیر 
بازار  به  را  بزرگی  شوک  درصدی   ۹۰ محدودیت  اعمال 
سیمان وارد کرد و بازار را به سمت تنش قیمتی برد، گفت: 
وزارت صمت بلافاصله پس از ابلاغ محدودیت ۹۰ درصدی 
شد.علی اکبر  عمل  وارد  سیمانی  و  فولادی  صنایع  برق 
داشت:  اظهار  انرژی  ناترازی  وضعیت  به  اشاره  با  الوندیان 
شده  اعمال  های  محدودیت  وزیر صمت،  مستمر  پیگیری  با 
برطرف شد؛ درنهایت التهاب بازار سیمان کاهش یافت و این 
کالا با قیمت حدود ۱۵۰ هزار تومان در هر کیسه در بورس 
صنعت  کارفرمایان  صنفی  انجمن  شود.دبیر  می  معامله  کالا 
سیمان با تشریح وضعیت اثر ناترازی برق بر صنعت سیمان، 
اعمال محدودیت ۹۰ درصدی را برابر با توقف تولید کلینکر 
و سیمان دانست و گفت: در سال ۱۴۰۴ محدودیت ها دو ماه 
زودتر آغاز شد؛ در نیمه دوم فروردین محدودیت برق و در 
سیمانی شروع  گاز شرکت های  محدودیت  اردیبهشت  اوایل 
در  نیرو  وزارت  اردیبهشت   ۲۴ تاریخ  در  که  جایی  تا  شد 
پیامکی به واحدهای سیمانی محدودیت ۹۰ درصدی مصرف 
برق را به آنها ابلاغ کرد.وی افزود: این محدودیت در حالی 
سیمان  مصرف  ماه  پرمصرف ترین  اردیبهشت  که  شد  اعمال 
در کشور است و در سراسر کشور به دلیل مناسب بودن آب 

و هوا، پروژه های ساخت و سازی زیادی فعال هستند.
تن  میلیون   ۷ از  بیش   ۱۴۰۳ اردیبهشت  در  داد:  ادامه  وی 
متوسط  که  حالی  در  رفت  فروش  به  و  شد  تولید  سیمان 
این  با  است،  تن  میلیون   ۵.۵ حدود  کشور  ماهیانه  مصرف 
به  را  بزرگی  شوک  ماه  این  در  سیمان  تولید  توقف  تفاسیر 

بازار وارد کرد و بازار را به تنش قیمتی مبتلا کرد.
جلوی التهاب بازار سیمان گرفته شد

داشت:  اظهار  سیمان  صنعت  کارفرمایان  صنفی  انجمن  دبیر 
تصمیم گیری برای این محدودیت فلج کننده بدون هماهنگی 
و اطلاع قبلی وزارت صمت و انجمن صنفی اتفاق افتاد که 

واکنش وزیر صمت را نیز برانگیخت.
الوندیان خاطرنشان کرد: گشایش کنونی درخصوص افزایش 
وزارت صمت  جدی  پیگیری  با  سیمان،  صنایع  برق  دیماند 
وزارت  با  وزارتخانه  این  کرد:  یادآوری  صورت گرفت.وی 

کردند؛  امضا  تفاهم نامه ای  صنایع  برق  تامین  برای  نیرو 
بنابراین باید در راستای مفاد این تفاهم نامه به صورت مستمر 
است  مطرح  پرسش  این  اکنون  کرد:  اظهار  شود.وی  عمل 
که در شرایطی که متولی صنعت، وزارت صمت است چرا 
انجمن  می گیرد؟دبیر  تصمیم  صنایع  برای  دیگری  وزارتخانه 
وزارت  خوشبختانه  گفت:  سیمان  صنعت  کارفرمایان  صنفی 
صمت به ویژه وزیر صمت بلافاصله پس از ابلاغ محدودیت 
۹۰ درصدی برق صنایع فولادی و سیمانی با پیگیری مستمر 
تلاش کرد محدودیت اعمال شده را برطرف کند و پس از 
سایر  و  کالا  بورس  و  نیرو  وزارت  همکاری  با  برق  تامین 
نهادهای نظارتی التهاب بازار از بین رفت و بازار آرام گرفت 
در  سیمان  تولید  واحدهای  بالای  عرضه  با  یکشنبه  روز  و 
تهران این کالا با قیمت حدود ۱۵۰ هزار تومان در هر کیسه 

در بورس کالا معامله شد.
حساسیت تأمین برق صنایع فولاد و سیمان

الوندیان یادآور شد: تولیدکنندگان فولاد و سیمان اکنون نیاز 
اینکه  نه  دارند،  برق  تامین  در  شده  تعریف  برنامه  یک  به 
کمبود  با  نیرو  وزارت  زمان  هر  که  باشد  گونه ای  به  اوضاع 

برای  محدودیت ها  بیشترین  اعمال  به  اقدام  باشد  مواجه 
صنعت  کارفرمایان  صنفی  انجمن  کند.دبیر  سیمان  صنعت 
صنایع  برق  درصدی   ۵۰ محدودیت  به  اشاره  ضمن  سیمان 
سیمان از نگرانی این صنایع به تشدید دوباره محدودیت ها و 
افزایش آن به ۹۰ درصد بنا بر تصمیم وزارت نیرو خبر داد.

وی درباره آخرین وضعیت محدودیت های اعمال شده بر برق 
صنعت  داد:  توضیح  نیز  اخیر  سال  در  سیمانی  مجتمع های 
سیمان نیز همراه با صنعت فولاد درگیر محدودیت های ناشی 
در  محدودیت ها  گذشته  سال  در  است.  شده  برق  کمبود  از 
صنعت سیمان از نیمه دوم خرداد آغاز شد و اوج محدودیت 
در مرداد اتفاق افتاد که در پی آن ۷۰درصد کوره های سیمان 
نیمه دوم شهریور  تا  این محدودیت ها  کشور متوقف شدند؛ 
سال گذشته ادامه پیدا کرد؛ در نیمه دوم مهر نیز محدودیت 
گاز آغاز شد  تا ۲۵ اسفند محدودیت گاز و برق ادامه یافت.

وی افزود: طبق آنچه شرح داده شد، صنایع سیمان در سال 
۱۴۰۳ دوره ای طولانی از محدودیت را متحمل شدند و این 
به سال  نسبت  این سال  در  این صنعت  تولید  امر سبب شد 

۱۴۰۲، چهار میلیون تن کاهش پیدا کند.

خودکفایی در تولید گوشت قرمز دست یافتنی است؟

بازار سیمان به آرامش رسید

چالش گاز در ایران؛ از توزیع تا 
تولید نیازهای زمستانی و آینده 

چالشی  صنعت،  به  فشار  و  زمستان  در  گاز  محدودیت 
افزایش  همپای  تولید  رشد  است.  ایران  برای  جدی 
گازی ضرورت  سیاست های  در  بازنگری  نبوده؛  مصرف 

دارد.
و  است  جهان  گاز  بزرگ  ذخایر  دومین  دارای  ایران   
گاز طبیعی، کلیدی ترین سوخت برای صنعت، نیروگاه و 
اخیر  سال های  طی  ملی  ثروت  این  اما  است.  خانواده ها 
کمبود  و  بی رویه  مصرف  ناعادلانه،  توزیع  محوریت  با 
زیرساخت، به بحرانی تبدیل شده که زمستان های سخت 
و خاموشی های تعطیل ناپذیر در صنایع را رقم زده است.

تولید، مصرف و رشد تقاضا
ایران  گاز  روزانه  تولید  ظرفیت  نفت،  وزارت  آمار  طبق 
حدود ۱۰۳۰ میلیون مترمکعب است. اما این عدد با رشد 
نیروگاهی،  و  خانگی  بخش  در  ویژه  به  داخلی،  مصرف 
زمستان  در  می گیرد.  قرار  بیشتری  فشار  تحت  سال  هر 
۱۴۰۳ طبق داده های شرکت ملی گاز، مصرف روزانه در 
بخش خانگی و تجاری به بیش از ۶۴۰ میلیون مترمکعب 
هم رسید. این یعنی حدود دو سوم کل تولید گاز کشور 
خرد  کسب وکارهای  و  منازل  گرمایش  صرف  مستقیماً 

می شود.
تنگنای توزیع؛ از شمال تا جنوب

در  روسیه  از  بعد  ایران  گاز  انتقال  سراسری  شبکه 
و  ناعادلانه  توزیع  حال،  این  با  است؛  بی رقیب  جهان 
شمال  در  به ویژه  استان ها،  برخی  در  زیرساخت  ضعف 
و شمال شرق کشور، باعث قطعی های مکرر یا افت فشار 
ایستگاه های  نبود  می شود.  زمستان  سرد  شب های  در 
مناطق  برخی  در  شبکه  فرسودگی  کافی،  فشار  تقویت 
داده  شکل  را  عمده  چالش  کنترل،  از  خارج  مصرف  و 

است.
ناترازی گاز قربانیان خاموش  نیروگاه ها؛ 

با بالارفتن مصرف خانگی، اغلب وزارت نیرو مجبور به 
قطع یا کاهش گاز ورودی به نیروگاه ها و صنایع بزرگ 
سوخت  مصرف  افزایش  موجب  موضوع  همین  می شود. 
نارضایتی  و  بیشتر  آلایندگی  گازوئیل(،  و  )مازوت  مایع 
است.  شده  کلان شهرها  در  به ویژه  هوا،  کیفیت  از  مردم 
بر  سنگین  هزینه ای  نیز  تولید  خطوط  توقف  یا  تعطیلی 

دوش اقتصاد گذاشته است.
صادرات و دیپلماسی گازی؛ فرصت یا تهدید؟

به  ایران  برای  قابل توجهی  درآمد  گاز  صادرات  هرچند 
ارمغان می آورد، اما محدودیت در تولید و رشد مصرف 
اخیر  سال های  طی  صادراتی  توان  کاهش  باعث  داخلی 
شده است. قراردادهای گازی با کشورهای عراق، ترکیه 
و دیگر همسایگان، بارها تحت تأثیر کمبود داخلی دچار 

اختلال شده است.
فرسودگی چاه ها و افت فشار میدان پارس جنوبی

است،  ایران  گاز  تأمین  اصلی  منبع  جنوبی  پارس  میدان 
در  سرمایه گذاری  و ضعف  چاه ها  فرسودگی  به دلیل  اما 
برداشت  روند  فشار،  نگهداری  و  تقویت  فناوری های 
فازهای  در  به ویژه  است.  همراه  نگرانی  با  میدان  این  از 
تولید  نتیجه ای جز کاهش تدریجی  افت فشار  قدیمی تر، 

در سال های آینده نخواهد داشت.
نبود تعرفه گذاری هدفمند مصرف بی رویه و 

ضعف  و  حامل ها  دیگر  به  نسبت  گاز  بودن  ارزان 
گاز  مصرف  سرانه  شده  باعث  مصرف،  فرهنگ سازی 
تعرفه ها  باشد.  جهانی  میانگین  برابر  سه  تا  دو  ایران  در 
مشوق مصرف کننده برای صرفه جویی نیستند و ابزارهای 
هوشمند کنترل مصرف )مثل کنتور هوشمند و سیستم های 

پایش( به کندی در حال توسعه هستند.
امنیت انرژی؛ وابستگی خطرناک به یک سوخت

اتکای بیش از حد به گاز طبیعی به عنوان ستون فقرات 
انرژی کشور، ایران را در معرض بحران قرار داده است. 
هر تهدید به زیرساخت های گاز، کل زنجیره انرژی- از 
برق تا گرمایش منازل - را مختل می کند. این وابستگی 

نقطه ضعف مهمی برای آینده انرژی کشور است.
با  گفتگو  در  انرژی  حوزه  کارشناس  ذوالفقاری،  محمد 
اما مصرف  داریم،  منابع خوبی  ما  خبرنگار مهر می گوید 
میان  فاصله  است.  مواجه  بی رویه  رشد  با  هم  کشورمان 
باریک  بسیار  تولید و مصرف در زمستان  واقعی  ظرفیت 
افزایش  خانگی  مصرف  اینکه  محض  به  عموماً  است. 
می یابد، فشار به صنایع و نیروگاه ها انتقال داده می شود. 
سرمایه گذاری  نبود  شبکه،  در  بالا  اتلاف  اصلی،  مشکل 
و  جدید،  چاه های  توسعه  و  نوسازی  برای  کافی 

است. ناکارآمد  تعرفه های 
ذخیره سازی  مخازن  توسعه  و  تکمیل  می دهد  ادامه  وی 
تعرفه گذاری  گرفتن  جدی  شبکه،  هوشمندسازی  گاز، 
مصرف  شدت  کاهش  قیمت ها،  واقعی سازی  و  پلکانی 
همگی  جایگزین،  انرژی های  توسعه  از  حمایت  البته  و 
شوند.  پیگیری  هم  با  باید  که  هستند  راهکارهایی 

وابستگی صرف به یک سوخت بسیار پرمخاطره است.
در  ظاهری،  وفور  به رغم  طبیعی،  گاز  مهر  گزارش  به 
مگر  است،  مواجه  بحران  و  کمبود  خطر  با  ایران 
مصرف،  سیاستگذاری،  در  بنیادین  اصلاحات  آنکه 
دنبال  همزمان  طور  به  فرهنگ سازی  و  سرمایه گذاری 
بحران های  نشود،  گرفته  جدی  هشدارها  این  اگر  شود. 
شدیدتر  سال  هر  صنایع  بر  فشار  و  زمستانی  انرژی 

خواهد شد.

و  کالا  قاچاق  با  مبارزه  مرکزی  ستاد  حقوقی  معاون 
مصوبه  مجلس،  تطبیق  هیئت  تأیید  براساس  گفت:  ارز 
گوشی های  و  است  قانونی  همراه  تلفن های  رجیستری 

واردشده قبل از این مصوبه غیرقانونی نیستند.
با  مبارزه  مرکزی  ستاد  حقوقی  معاون  علیدادی  اسماعیل 
با  با خبرنگار مهر در رابطه  قاچاق کالا و ارز در گفتگو 
 ۳ ماده  طبق  کرد:  اظهار  ستاد  این  اخیر  جلسه  مصوبات 
مبارزه  مرکزی  ستاد  ارز،  و  کالا  قاچاق  با  مبارزه  قانون 
با  را  جلساتی  بار  یک  ماه  دو  هر  حداقل  باید  قاچاق  با 
برگزار  شده اند،  مشخص  قانون  در  که  اعضایی  حضور 

کند.
وی پیرامون رجیستری تلفن های همراه و ادعای غیرقانونی 
این  اگر  کرد:  اظهار  اقدام،  این  به  مربوط  مصوبه  بودن 
اقدام خلاف قانون باشد، هیئت بررسی و تطبیق مصوبات 
دولت و مجلس که زیر نظر رئیس مجلس شورای اسلامی 

است، حتماً آن را رد می کرد.
تأکید  ارز  و  کالا  قاچاق  با  مبارزه  ستاد  حقوقی  معاون 
کرد: طبیعتاً مصوبه هیئت وزیران هم مانند سایر مصوبات 
در خصوص رجیستری تلفن های همراه )از جمله آیفون(، 
برای بررسی به مجلس رفته و هیئت تطبیق ایرادی به آن 
نگرفته است؛ بنابراین، فرض بر این است که این مصوبه 

از نظر قانونی معتبر است.
این  اساس  بر  این،  بر  علاوه  کرد:  خاطرنشان  علیدادی 
وزیران  هیئت  تصویب  از  قبل  که  کالاهایی  مصوبه، 
لحاظ  از  شدند  کشور  وارد  رجیستر  غیر  صورت  به  و 
قرار  اگر  که  چرا  نمی شوند؛  تلقی  غیرقانونی  مصوبه  این 
بود دولت اجازه بدهد کالاهایی که قبلًا غیرقانونی وارد 
مصوبه  تطبیق  هیئت  طبیعتاً  شوند،  قانونی  بعداً  شده اند 
چنین  هیئت  این  چون  اما  می کرد.  رد  را  آن  به  مربوط 
ایرادی نگرفته، نتیجه این است که مصوبه از نظر قانونی 

ایراد ندارد، معتبر است و اجرا می شود.
در  نیز گفت:  اخیر  مهم جلسه  با مصوبات  رابطه  در  وی 
زمینه سایر مصوبات، از جمله شیوه نامه مربوط به انبارها 
تبصره  و  مکرر   ۶ ماده  )موضوع  کالا  نگهداری  مراکز  و 
دستگاه های  با  متعددی  کارشناسی  جلسات  که   ،)۱۸
یک  نهایتاً  بود  شده  برگزار  خصوصی  بخش  و  اجرایی 
و  مسئولیت ها  تا  شد  تصویب  و  تنظیم  منسجم  شیوه نامه 
انبارها و نحوه  فرآیند ثبت و نگهداری کالاها در سامانه 
باشد  به صورت شفاف مشخص  صورتجلسه کشف کالا 
مراجع  و  کاشفین  ضابطین،  خصوصی،  بخش  تکلیف  و 

رسیدگی کننده روشن شود.

وزیر ارتباطات:

افزایش ۷۵ درصدی تعرفه 
اینترنت دور از ذهن است
 لزوم توجه به معیشت مردم

 وزیر ارتباطات فناوری اطلاعات گفت: موضوع افزایش 
۷۵ درصدی تعرفه اینترنت توسط اپراتورها، دور از ذهن 
قرار  مدنظر  تعرفه  افزایش  در  مردم  معیشت  باید  و  است 
در  دولت  هیات  جلسه  حاشیه  در  هاشمی  ستار  بگیرد.  
اختلال  بر  آن  تاثیر  و  برق  قطع  درباره  خبرنگاران  جمع 
سایت های  باطری های  افزود:  کشور،  ارتباطی  شبکه  در 
میانگین  طور  به  دارند،  که  ظرفیتی  به  توجه  با  مخابراتی 
بیشتر از نیم ساعت نمی توانند سایت را بعد از قطع شدن 
کمک  برای  گفت:  دارند.وی  نگه  آماده  و  روشن  برق، 
طرح  پیگیری  حال  در  مشکل  رفع  و  مساله  این  حل  به 
وزارتخانه های  با  تعامل  در  انرژی  هوشمند  مدیریت 
ناترازی ها  رفع  امکان  باطری ها  بحث  در  هستیم.  مختلف 
وجود ندارد. برخی از دوستان به استفاده از ژنراتور تاکید 
دارند که باید بگویم با فرض تامین منابع ارزی، موضوعی 
نیست که بتوان برای بیش از ۱۰۰ هزار سایت آن را اعمال 
و  است  تامین سوخت  موضوع  مهم  دلایل  از  یکی  کرد. 
درباره  دارد.هاشمی  به تخصص  نیاز  ژنراتورها  نگهداری 
افزایش تعرفه اینترنت، تاکید کرد: اپراتورها بحث افزایش 
تعرفه را مطرح کرده اند و دلایل خودشان را آورده اند و 
معتقدند عدم افزایش تعرفه مشکلاتی را رقم می زند. آن ها 
درست  عدد  این  اما  کرده اند  مطرح  را  درصد   ۷۵ عدد 
درصدی   ۷۵ افزایش  کرد:  تصریح  ارتباطات  نیست.وزیر 
تعرفه اینترنت، دور از ذهن است و باید معیشت مردم در 

افزایش تعرفه مدنظر قرار بگیرد.

رشد ۴۲ درصدی صادرات 
محصولات صنعتی ایران به روسیه

 رایزن بازرگانی جمهوری اسلامی ایران در روسیه از رشد 
به  کشورمان  صنعتی  محصولات  صادرات  درصدی   ۴۲
روسیه خبر داد و گفت: پیش از این محصولات کشاورزی 
داد  می  تشکیل  را  به روسیه  ایران  بخش عمده صادرات 
ولی طی سه سال گذشته به دلیل شناخت بهتر روس ها از 
توانمندی های صنعتی ایران، ساختار صادرات ما به سمت 

محصولات این حوزه حرکت کرده است.
سمینار  در  ویدئوکنفرانسی  حضور  با  رحیمی  محسن 
در  روسیه«  کشور  تجاری  های  ظرفیت  »معرفی  آموزشی 
اقتصادی  همکاری های  مشترک  کمیسیون  افزود:  زنجان، 
بازرگانی  و  تجاری  امور  تسهیل  برای  روسیه  و  ایران 
 ۱۸ کنون  تا  و  برگزار  منظم  طور  به  اخیر  سال  چند  طی 
بیان  با  است.وی  شده  تشکیل  خصوص  این  در  نشست 
نصیب  را  افزوده خوبی  ارزش  به روسیه  اینکه صادرات 
با  تجارت  البته  داد:  ادامه  کند،  می  صادرکنندگان کشور 
روسیه پیچیدگی های خاص خود را دارد هر چند شرایط 
با  است.رحیمی  ایران  از  سهلتر  روسیه  خارجی  تجارت 
و  آلات  ماشین  شامل  اغلب  روسیه  واردات  اینکه  بیان 
فولاد،  و  پزشکی،  آهن  تجهیزات  و  تجهیزات،  دارو 
خشکبار،  پوشاک،  و  آلی،  میوه  شیمیایی   محصولات 
عمده  کشورهای  گفت:  است،  خواب  کالای  و   مبلمان 
طرف تجاری روسیه پیش از تحریم ها شامل چین،  آلمان، 
آمریکا،  بلاروس،  ایتالیا، فرانسه،کره جنوبی،  ژاپن، ترکیه 

و قزاقستان بود.
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استان هااستان ها
گلستان در برابر بحران آب؛ 

راهکارهای نوین برای

 آینده ای پایدار
کم آبی  بحران  با  طبیعی  منابع  و  اقلیمی  تنوع  با  گلستان 
استان  مصرفی  آب  درصد   ۹۵ از  بیش  و  است  مواجه 
شرایط،  این  در  که  می شود  تأمین  زیرزمینی  منابع  از 
سد،  ساخت  مانند  راهکارهایی  دنبال  به  مرتبط  مدیران 
شیرین سازی آب دریا و استفاده از پساب هستند تا فشار 

بر منابع زیرزمینی کاهش یابد.
مانند  خطراتی  زیرزمینی  منابع  از  بی رویه  برداشت   
کیفیت  کاهش  و  اکوسیستم ها  تخریب  زمین،  فرونشست 
زیرزمینی  آب های  سطح  کاهش  و  دارد  دنبال  به  را  آب 
هزینه های استخراج را افزایش داده و پایداری تأمین آب 

را تهدید می کند.
سد نرماب پروژه ای کلیدی برای مدیریت آب در گلستان 
هکتار  هزار   ۱۰ آبیاری  برای  آب  تامین  توانایی  که  است 
زمین کشاورزی، مدیریت ۴۰ درصد جریان سه رودخانه 
و  سیلاب  کنترل  برای  نرماب  و  خرمارود  گرگان رود 
معادل  نفر  هزار   ۵۳۵ از  بیش  و  روستا   ۱۳۰ به  آبرسانی 
نزدیک به یک چهارم جمعیت استان را دارد که این پروژه 
با ذخیره سازی آب سطحی، وابستگی به منابع زیرزمینی را 

کاهش می دهد
شیرین سازی آب خزر منبعی جدید برای آب شرب

برای  دیگری  راهکار  هم  خزر  دریای  آب  شیرین سازی 
تامین آب آشامیدنی و مصارف صنعتی است.

منابع  بر  فشار  کاهش  برای  پایدار  منبعی  پروژه  این 
هزینه های  مانند  چالش هایی  اما  می کند  فراهم  زیرزمینی 
نمک  پسماند  مدیریت  مانند  زیست محیطی  اثرات  و  بالا 
هم  تصفیه شده  پساب  از  دارد.استفاده  برنامه ریزی  به  نیاز 
که  است  غیرشرب  مصارف  برای  دیگری  ارزشمند  منبع 
این رویکرد آب آشامیدنی را برای مصارف ضروری حفظ 
می کند و امکان بهره برداری از فاضلاب شهری و روستایی 

را فراهم می سازد.
وضعیت پروژه های پساب

استفاده  گفت:  گلستان  فاضلاب  و  آب  مدیرعامل شرکت 
گرگان،  کردکوی،  بندرگز،  بندرترکمن،  در  پساب  از 
گنبدکاووس، در حال انجام است.ابوالفضل رحیمی اظهار 
گنبدکاووس  فاضلاب  تصفیه خانه  نخست  مرحله  کرد: 
شبکه  و  پمپاژ  ایستگاه های  توسعه  و  شده  تکمیل 

درون شهری ادامه دارد.
در  روستایی  فاضلاب  طرح  آن،  بر  علاوه  کرد:  بیان  وی 
نیز  آزادشهر  فاز  و  رسیده  بهره برداری  به  استان  غرب 
آب  شرکت  می شود.مدیرعامل  تکمیل  جاری  سال  در 
آشامیدنی  آب  استخراج  به  اشاره  با  گلستان  فاضلاب  و 
در  متری   ۳۶۰ تا   ۲۸۰ و  غرب  در  متری   ۱۴۰ عمق  از 
آب  مصرف  از  خواست  شهروندان  از  گلستان  شرق 
شست وشوی  یا  دامپروری  کشاورزی،  برای  آشامیدنی 
داد: مشارکت مردم و  ادامه  معابر خودداری کنند.رحیمی 
دستگاه های اجرایی در بهینه سازی مصرف آب و حمایت 
پایداری  برای  کلیدی  گامی  پساب  بازیافت  پروژه های  از 

منابع آبی است
کاربردهای پساب

چوب  زراعت  برای  بیشتر  پساب  محدودیت ها،  دلیل  به 
کار  به  صنعتی  مصارف  و  غیرمثمر  درختان  کشت  مانند 
گفت:  گلستان  فاضلاب  و  آب  شرکت  می رود.مدیرعامل 
گرگان روزانه ۴۰ هزار مترمکعب پساب تولید می کند که 
۲۷ هزار مترمکعب آن در شهر گرگان است و برای زراعت 

چوب و دیگر بخش ها قابل واگذاری است.
میلیون   ۲۰ سالانه  گلستان  پتروشیمی  کرد:  بیان  رحیمی 
مرحله  در  که  کرد  خواهد  دریافت  پساب  مترمکعب 
شهرک  و  است  انتقال  زیرساخت های  برای  برنامه ریزی 
صنعتی  مصارف  برای  پساب،  از  نیز  اترک  صنعتی 
بر  فشار  پساب،  از  داد:استفاده  ادامه  می شود.وی  بهره مند 
صنعتی  توسعه  ظرفیت  و  داده  کاهش  را  زیرزمینی  منابع 
مانند  موانعی  اما  می دهد  افزایش  را  پایدار  کشاورزی  و 
هزینه های زیرساختی و نیاز به فناوری های پیشرفته تصفیه 

باید مورد توجه قرار گیرد.
در شرایطی که تغییر اقلیم و خشکسالی منابع آبی گلستان 
و  سدسازی  پروژه های  است،  داده  قرار  فشار  تحت  را 
شیرین سازی و استفاده از پساب، فرصت هایی برای مقابله 
و  صحیح  مدیریت  با  که  می کنند  فراهم  آب  بحران  با 
پایدار  توسعه  به سوی  می توان  گلستان  همگانی  همکاری 

حرکت کرد.

حمایت بهزیستی قزوین از 
۵۸ بیمار »فنیل کتونوری«

 مدیرکل اداره کل بهزیستی قزوین با اشاره به وجود ۵۸ 
بیمار فنیل کتونوری )اختلال مغزی و پوستی( تحت پوشش 
این سازمان در استان، گفت: بهزیستی قزوین سعی دارد تا 
با تامین غذا برای این دست از بیماران، یاریگر آنان باشد. 
میلیون  میلیارد و ۷۶۰  اظهار کرد: یک  زهرا غلامرضایی  
ریال بابت کمک هزینه درمان بیماران شناسایی شده مبتلا 
به فنیل کتونوری )پی کی یو( و سه میلیارد و ۳۳۰ میلیون 
ریال برای کمک هزینه تغذیه این بیماران توسط بهزیستی 
استان پرداخت شد.وی ادامه داد: بیماری فنیل کتونوری به 
آمینه  اسید  هیدروکسیلاز،  آلانین  فنیل  آنزیم  کمبود  علت 
اختلال  موجب  خون،  در  آن  متابولیت های  و  آلانین  فنیل 
در  و  می شود  کودکان  در  ذهنی  ماندگی  عقب  و  رشد 
به دلیل  آنزیم است  بیماری، ژنی که مسوول ساخت  این 
کافی  مقدار  به  آنزیم  و  شده  اختلال  دچار  جهش،  وقوع 
شود. می  ساخته  غیرطبیعی  به صورت  یا  و  نشده  ساخته 

غلامرضایی تصریح کرد: بیماران مبتلا به این بیماری، مواد 
که  چرا  کنند  مصرف  توانند  نمی  را  خود  دلخواه  غذایی 
اگر مواد غذایی دلخواه آنها مقادیر زیاد فنیل آلانین داشته 
باشد، موجب محدودیت شدید دریافت سایر مواد غذایی 
و تامین نشدن انرژی و مواد مغذی مورد نیاز آنها می شود.

احتیاج  پروتئین  به  انسان  هر  بدن  مسوول،  این  گفته  به 
دارد و اسیدهای آمینه، بلوک های ساختمانی برای تشکیل 
پروتئین ها محسوب شده که برخی از این اسیدهای آمینه 
در بدن ساخته می شوند اما بعضی دیگر توسط بدن ساخته 
نشده و لازم است تا از طریق مواد غذایی وارد بدن شوند.

گام بزرگ ایلام برای گذر از
 ناترازی انرژی

برنامه ریزی  نیازمند  انرژی  ناترازی   عبور موفق از معضل 
نصب  برق،  صنعت  فعالان  گفته  به  است،  هدفمند 
از  مصرف  مدیریت  و  پایش  برای  هوشمند  دستگاه های 

اهمیت بالایی برخوردار است. 
درصدی   ۱۰۰ هوشمندسازی  بر  علاوه  ایلام،  استان  در 
صنعتی،  و  اداری  کشاورزی،  بخش های  شمارنده های 
خانگی  بخش  در  نیز  هوشمند  دستگاه  هزار  شش  نصب 

در دست اجراست.
، مقوله ناترازی انرژی در چند سال گذشته به دلایل مختلف 
از جمله بی توجهی به توسعه زیرساخت های انرژی شکل 
گرفته و اکنون مشکلاتی را برای شهروندان به دنبال داشته 
برای مشترکان بخش های مختلف  انرژی  این  تامین  است، 
در  خصوص  به  عمومی  و  کشاورزی  صنعتی،  خانگی، 
فصل گرم سال از اهمیت بیشتری برخوردار است که برای 
تعادل  ایجاد  جهت  تدابیری  باید  آن  قطعی  از  جلوگیری 

میان تولید و مصرف این انرژی اندیشیده شود.
در این ایام و با توجه به اینکه مدیریت مصرف انرژی به 
دغدغه ای مهم تبدیل شده است آنچه مهم به نظر می رسد 
تا  برق  هزینه های  کاهش  که  است  موضوع  این  به  توجه 
و  درست  نحوه  و  از شکل  فرد  هر  آگاهی  به  زیادی  حد 
خطاهای موجود در شیوه مصرف بستگی دارد؛ موضوعی 
که با استفاده از ابزارهای پایشی جدید همچون »شمارنده 

هوشمند« قابل کنترل و مدیریت است.
گام  را  هوشمند  شمارنده های  نصب  انرژی  کارشناسان 
مهمی در مدیریت مصرف و نظارت موثر بر نوع مصرف 

از این رو از سال ۱۳۹۸  برق توسط مشترکان می دانند و 
برنامه توسعه استفاده از شمارنده های هوشمند آب و برق 

در وزارت نیرو به طور جدی دنبال شد.
این  هوشمند  شمارنده های  خاصیت  مهمترین  واقع  در 
است که با استفاده از فناوری هوشمند میزان دقیق مصرف 
از طریق شبکه های  اندازه می گیرد و  را در هر زمان  برق 
به  لحظه  در  و…  بلوتوث  اشیا،  اینترنت  مانند  ارتباطی 
از  را  شخص  می تواند  حتی  و  می فرستد  مرکزی  سامانه 
میزان مصرف برق لحظه به لحظه محل زندگی خود آگاه 

کند.
اندازه گیری هوشمند داده های  توان گفت که  همچنین می 
ارائه می  این گونه دستگاه ها  به روزی که  مصرف دقیق و 
مصرف  مصرف کنندگان  و  شرکت ها  تا  شده  باعث  دهند 
انرژی را به طور مؤثرتری نظارت و مدیریت کنند که این 

اقدام باعث کاهش میزان مصرف انرژی خواهد شد.
پایان  تا  ایلام  در  هوشمند  شمارنده  هزار  شش  نصب 

خرداد
نصب  گفت:  ایلام  برق  نیروی  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
بهینه سازی  جهت  موثری  گام  هوشمند  شمارنده های 
هوشمند  کنترل  و  شبکه  بار  دقیق  پایش  برق،  مصرف 

مصرف انرژی محسوب می شود.
افزود: نصب شش هزار دستگاه هوشمند  ولی الله ناصری 
است  اجرا  دست  در  استان  تجاری  و  خانگی  بخش  در 
نصب  جاری(  خرداد  )پایان  مصرف  پیک  ابتدای  تا  که 

خواهند شد.
و  ثبت  قابلیت  هوشمند  شمارنده های  شد:  یادآور  وی 
این  و  دارند  را  برق  مصرف  اطلاعات  لحظه ای  ارسال 
دقیق  آگاهی  با  می کنند  فراهم  مشترک  برای  را  امکان 
کند،  مدیریت  را  خود  مصرفی  رفتار  مصرف،  میزان  از 
تلفات  کاهش  در  مهمی  نقش  دستگاه ها  این  همچنین 
و  تخلف  تشخیص  دستی،  خواندن  خطای  حذف  انرژی، 

اصلاح زمان اوج بار دارند.
گام بزرگ ایلام برای گذر از ناترازی

اینکه  بیان  با  ایلام  برق  نیروی  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
صورت  به  اداری  مشترکان  شمارنده های  سازی  هوشمند 
۱۰۰ درصدی انجام شده است، یادآور شد: امکان کنترل 
ولتاژ  جریان،  بررسی  و  برق  مصرف  میزان  دور  راه  از 
به ویژه چاه های کشاورزی، کنترل  مصرفی برق مشترکان 
مزایای  عمده ترین  جمله  از  بار  پیک  ساعات  در  مصرف 

این دستگاه ها است.
وی بیان کرد: بخشنامه های زیادی برای ادارات ارسال شد 
که تکالیفی را در حوزه برق به اجرا درآورند تا در حوزه 
ادارات  همه  که  کنند  اقدام  شمارنده ها  هوشمندسازی 

رعایت کردند.
با کاهش ۵۰ مگاواتی  تابستانی  برق  ناترازی  از  عبور 

برق در ایلام
بیان کرد: سال  ایلام  نیروی برق  مدیرعامل شرکت توزیع 
که  بود  مگاوات   ۴۹۰ استان  مصرف  بار  میزان  گذشته 
بنابراین  رسید،  خواهد  مگاوات   ۵۲۰ به  جاری  سال  در 
با  این میزان را  از  باید تلاش کنیم تا حدود ۵۰ مگاوات 
توضیح  دهیم.ناصری  کاهش  جویی  صرفه  و  برنامه ریزی 
کاهش  درصد   ۲۰ تا   ۱۰ خانوار  و  خانه  هر  در  اگر  داد: 
به  مصرف  میزان  اقدام  این  با  باشیم،  داشته  برق  مصرف 
طور قابل ملاحظه ای کاهش خواهد یافت و محدودیت ها 
نیز برداشته خواهد شد.وی اضافه کرد: در بخش روشنایی 
 ۱۵ تاکنون  و  گرفته  انجام  بسیاری  کوشش های  نیز  معابر 
هزار چراغ روشنایی به »ال ای دی« تغییر داده شده است.

در  داد:  ادامه  ایلام  برق  نیروی  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
این بخش )روشنایی معابر( قراردادی با اعتبار ۲۰۰ میلیارد 
تومان توسط پیمانکار مربوطه منعقد شده که در این راستا 
مقرر است تا ۴۴ هزار چراغ معابر به لامپ های روشنایی 
 ۶۰ میزان  این  که  داده شود  تغییر  ای دی  ال  کم مصرف 

درصد معابر استان را شامل می شود.

لزوم مهار روان آب ها برای مقابله با خشکسالی در سیستان و بلوچستان

هر آلاچیق عشایر یک واحد تولیدی
درصد  سه  تا   ۲ حدود  اینکه  با  ایران  در  عشایری  جمعیت   
در  مهمی  نقش  اما  می شود  شامل  را  کشور  کل  جمعیت 
طور  به  و  دارند  کشاورزی  و  دستی  صنایع  دامی،  تولیدات 
متوسط ۳۰ درصد نیاز گوشت قرمز، لبنیات و پشم کشور را 
تولید می کنند و در اصل هر »اوبا« یک کارخانه بزرگ و هر 

آلاچیق عشایر یک واحد تولیدی به شمار می روند.
تا ۲۰۰ هزار تن گوشت  تولید سالانه ۱۵۰  با   عشایر کشور 
فرش،  تولید  و  لبنی  و محصولات  تن شیر  میلیون   ۲ و  قرمز 
نفری،  هزار   ۵۰۰ حدود  اشتغالزایی  و  نمد  و  جاجیم  گلیم، 
نقش مهمی در اقتصاد کشور به ویژه امنیت غذایی دارند و به 
رغم مشکلات فراوان و عدم تمایل جوانان و نسل جدید به 
زندگی عشایری، چرخ تولید در بین عشایر هیچ گاه از حرکت 
قشلاقات  و  ییلاقات  در  همچنان  اشتغال  و  تولید  و  نایستاده 

ادامه دارد.
جمعیت  که  است  هایی  استان  از  یکی  شرقی  آذربایجان 
عشایری آن قابل توجه است و هر سال علاوه بر عشایر بومی 
استان، مهمانانی نیز از دیگر استان های همجوار برای چرای 
نقاط  دیگر  عشایر  همانند  و  شوند  می  استان  این  وارد  دام 

کشور، نقش بسزایی در تولید و اشتغال دارند.
به گفته مدیرکل امور عشایر آذربایجان شرقی جمعیت عشایر 
استان در قشلاق ۳۲ هزار و ۴۵۵ نفر در قالب هشت هزار و 
۴۰ خانوار و در ییلاق ۵۵ هزار و ۲۹۷ نفر در قالب ۱۴ هزار و 
۲۱۲ خانوار است و حدود یک درصد تا ۱.۴ درصد جمعیت 

کل استان را شامل می شود.
درصد   ۲ از  کمتر  اینکه  رغم  به  شرقی  آذربایجان  عشایر 
جمعیت استان را تشکیل می دهند اما تولیدات گوشت قرمز، 
شیر و پشم عشایر استان به طور میانگین بالای ۲۰ درصد است 
و در واقع ۲۰ درصد از نیاز استان به این محصولات از سوی 
عشایری تامین می شود در حالی که تنها ۱.۵ درصد جمعیت 

استان را تشکیل می دهند.
تولید  عشایر  را  استان  سبک  دام  قرمز  گوشت  ۲۳درصد 

می کنند
مدیرکل امور عشایر آذربایجان شرقی در گفت و گو با ایرنا، 
با بیان اینکه عشایر نقش مهمی در تولید و امنیت غذایی استان 
ایفا می کنند، اظهار کرد: ۲۳ درصد گوشت قرمز دام سبک 
استان معادل ۵.۱۳ تن از سوی عشایر تولید می شود که در 

مقایسه با درصد جمعیتی، رقم بالایی است.
در  عشایری  نقطه   ۷۰۰ و  قشلاق   ۳۴۰ گفت:  سبزیچی  علی 
استان داریم و سه تا پنج درصد جمعیت کوچنده کشور در 
آذربایجان شرقی ساکن اند، در زمان ییلاق نیز ۲۳ هزار نفر 
از عشایر استان های آذربایجان غربی، اردبیل و زنجان مهمان 

استان هستند.
دام  راس  هزار   ۸۰۰ قشلاق  در  استان  عشایر  داد:  ادامه  وی 
سبک  دام  راس  هزار   ۲۰۰ و  میلیون  یک  ییلاق  در  و  سبک 
نگهداری می کنند و سالانه ۲۸۰ هزار راس دام سبک را عرضه 

بازار مصرف می کنند که نقش مهمی در تنظیم بازار گوشت 
قرمز در استان دارد.

سبزیچی با بیان اینکه یک میلیون هکتار از مراتع استان و ۴۴ 
دارد،  قرار  عشایر  اختیار  در  دیمی  و  آبی  اراضی  از  هکتار 
گفت: تولید سالانه ۱۶ هزار مترمربع ورنی، ۵.۱۳ تن گوشت، 
۳۴.۱ تن شیر و ۱.۴ تن پشم از جمله تولیدات عشایر استان 
است و این بیانگر سهم ۲۰ تا ۲۳ درصدی عشایر در تولیدات 

استان است.
عمده  چالش   ۲ مراتع  کیفیت  آمدن  پایین  و  خشکسالی 

پیش روی عشایر
مدیر کل امور عشایر استان به مشکلات و چالش های پیش 
های  سختی  عشایر  کرد:  اظهار  و  اشاره  استان  عشایر  روی 
بچرخانند  را  خود  زندگی  هم  تا  کنند  می  تحمل  را  زیادی 
هم بخشی از نیاز غذایی جامعه را تامین کنند، در این مسیر 
دو چالش مهم خشکسالی و پایین آمدن کیفیت مراتع استان، 
و  تولید  به کاهش  که  درگیر کرده  را  استان و کشور  عشایر 

مشکلات بعدی معیشتی منجر می شود.
مشکلات  از  دیگر  یکی  معارض،  وجود  داد:  ادامه  سبزیچی 
عشایر است که در موقع کوچ از قشلاق به ییلاق با آن مواجه 
می شوند، دیرتر کوچ کنند با معارض به مشکل می خورند 
زودتر کوچ کنند با منابع طبیعی درگیر می شوند و همه اینها 

بخشی از مشکلات عشایر است.
تامین معیشت عشایر از طریق جایگزین  به دنبال  افزود:  وی 
گردشگری،  جمله  از  معیشتی  کمک  یا  و  چندمعیشتی  کردن 
بومگردی و سایر شغل ها در کنار حفظ شغل های فعلی هستیم 
و در همین راستا در نمایشگاه گردشگری که مهرماه برگزار 

خواهد شد حضور پررنگ تری خواهیم داشت.
سبزیچی گفت: همچنین تفاهم نامه ای با دانشکده کشاورزی 
دانشگاه تبریز امضا شده تا تولیدات لبنی عشایر استان از جمله 
پنیر قره داغ را برندسازی کنیم که می تواند به افزایش تولید 
و فروش این محصول و در نتیجه بهبود معیشت عشایر کمک 

کند.
وی همچنین از برگزاری شورای عشایر استان پس از ۲ سال 
در  عشایر  مشکلات  شورا  این  در  گفت:  و  داد  خبر  تعطیلی 
زمینه های مختلف مطرح می شود و با توجه به اینکه مصوبات 
شورا، لازم الاجرا هستند لذا، امید می رود که این مشکلات 
با تصویب در شورای عشایر، در مسیر حل و رفع قرار گیرند.

پوشش خدمات بهداشتی عشایر ۱۰۰درصد است
برای  بهداشتی  خدمات  درصدی   ۱۰۰ پوشش  از  سبزیچی 
عشایر استان خبر داد و گفت: عشایر با توجه به اینکه در فصل 
در  این جهت  از  نیستند  نشین  یکجا  و  کنند  ییلاق کوچ می 
نزدیک ترین خانه بهداشت در روستاهای نزدیک از خدمات 

بهداشتی برخوردار می شوند.
دارد  زمینه وجود  این  در  ای که  داد: طبق مصوبه  ادامه  وی 
حداکثر فاصله عشایر از خانه های بهداشت باید ۶ کیلومتر یا 

۱۵ دقیقه باشد ضمن اینکه سعی بر این شده تا از بهورزهای 
آشنا به محیط زندگی عشایر و خود عشایر در این خانه های 

بهداشت استفاده شود.
۹۰۰میلیارد ریال برای آب و راه عشایر آذربایجان شرقی 

هزینه می شود
مدیر کل امور عشایر آذربایجان شرقی با اشاره به مشکلات راه 
و آب عشایر استان و تلاش برای کاهش این مشکلات گفت: 
راه دسترسی عشایر، ۹۰۰  بهسازی  و  تامین آب  برای  امسال 

میلیارد ریال هزینه می شود.
و  سالجاری  ماه  شهریور  پایان  تا  اعتبار  این  گفت:  سبزیچی 
برای بهسازی راه دسترسی و همچنین تامین آب شرب سالم 

آنها در مناطق عشایری استان صرف خواهد شد.
هر آلاچیق عشایر یک واحد تولیدی

مسائل  اولویت بخشی  بر  شرقی  آذربایجان  استاندار  تأکید 
زیربنایی، بهداشتی و معیشتی جامعه عشایری استان

استاندار آذربایجان شرقی با اشاره به رویکرد دولت چهاردهم 
رفع  به  اولویت بخشی  لزوم  بر  بی صدایان«،  »دولت  به عنوان 
استان  عشایری  جامعه  معیشتی  و  بهداشتی  زیربنایی،  مسائل 

تأکید کرد.
بهرام سرمست اظهار کرد: جامعه عشایری با وجود مطالبه گری 
و  دارد  کشور  غذایی  امنیت  در  مؤثری  مشارکت  اندک، 
تمامی  سوی  از  مضاعف  توجهی  شایسته  بی صدا،  ایثار  این 

دستگاه های اجرایی است.
وی با اشاره به شرایط دشوار زیست عشایری در شهرستان های 
کلیبر، میانه، اهر، هوراند و چاراویماق، خواستار تأمین امکانات 
بهداشتی و درمانی در این مناطق شد و افزود: دانشگاه علوم 
پزشکی، جمعیت هلال احمر و سایر نهادهای امدادی باید با 

نگاه ویژه به این مناطق ورود کنند.
ارتباطی  پوشش  ضعف  همچنین  شرقی  آذربایجان  استاندار 
و  دانست  جدی  چالش های  از  یکی  را  عشایری  مناطق  در 
گفت: در نشست اخیر با وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
با  می رود  انتظار  و  شد  مطرح  مستقیم  به طور  موضوع  این 
پیگیری های لازم، اقدامات مؤثر اجرایی در این زمینه صورت 
در  اجرایی  دستگاه های  مسئولیت  بر  تأکید  با  گیرد.سرمست 
عشایری،  جامعه  به  خود  اعتبارات  از  بخشی  اختصاص 
یادآوری کرد: در حوزه آموزش، وضعیت نامناسب فضاهای 
وجه  هیچ  به  کانکسی،  و  سنگی  مدارس  جمله  از  آموزشی، 
پذیرفتنی نیست و باید نهضت مدرسه سازی در این مناطق با 

جدیت دنبال شود.
وی همچنین با اشاره به اجرای موفق طرح پایلوت خانه های 
در  پزشکیان  دکتر  توسط  در سال های گذشته  سیار  بهداشت 
تجربه  این  از  مجدد  بهره گیری  لزوم  بر  شرقی،  آذربایجان 
نادیده گرفتن چنین  اضافه کرد:  و  تأکید  مناطق عشایری  در 
ظرفیت ارزشمندی پذیرفتنی نیست و باید با همکاری وزارت 

بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی احیا شود و توسعه یابد.

 سیستان و بلوچستان به عنوان استانی که با خشکسالی شدید 
مواجه شده برای عبور از بحران کم آبی، نیازمند برنامه ریزی 
و  سیلاب ها  مهار  برای  سازمانی  بین   همکاری  و  دقیق 
نیاز  مورد  پایدار  آب  از  بخشی  تامین  به منظور  روان آب ها 

خود است.
اقلیم  و  جغرافیایی خاص  موقعیت  با  بلوچستان  و  سیستان   
خشک و نیمه خشک، همواره با چالش های جدی کم آبی و از 
طرفی سیلاب مواجه است؛ این چالش ها به ویژه در سال های 
گذشته با شدت بیشتری نمایان شده و بر بخش های مختلف 

اقتصادی و اجتماعی تاثیر گذاشته است.
بارندگی های غیرمترقبه  به دلیل  از یک سو  پهناور  استان  این 
کم آبی  مشکل  با  دیگر،  سوی  از  و  می شود  سیلاب   دچار 
از  ناشی  خسارت  میزان  است؛  روبه رو  مکرر  خشکسالی   و 
قابل  اخیر  سال های  در  بلوچستان  و  سیستان  در  سیلاب ها 
به زیرساخت ها )راه ها و پل ها(،  توجه بوده و شامل آسیب 
تخریب منازل مسکونی و از بین رفتن محصولات کشاورزی 

است.
مناطق  در  بیشتر  بلوچستان  و  سیستان  سیلابی  بحرانی  نقاط 
که  دارند  قرار  سیلابی  دشت های  و  رودخانه ها  پایین دست 
»آب شناسی«  مطالعات  انجام  و  نقاط  این  دقیق  شناسایی 
محدوده های  و  سیلاب  تعیین خطوط  برای  )هیدرولوژیکی( 

بحرانی ضروری است.
ضرورت مدیریت روان آب ها برای تامین آب در سیستان 

و بلوچستان
آبی  کم  مشکل  با  بلوچستان  و  سیستان  استان  درحالیکه 
و  مدیریت  مسوولان،  و  کارشناسان  از  برخی  است  مواجه 
مهار روان آبها را یکی از راهکارهای اساسی برای تامین آب 

می دانند.
سیستان  مناطق  از  بخشی  در  زاهدان،  فرماندار  گفته  به 
از  حاصل  آب  خاک،  ناپذیری  نفوذ  به دلیل  بلوچستان  و 
این یک  نمی کند که  نفوذ  به لایه های زیرین زمین  بارندگی 

چالش اساسی است.
از  حد  از  بیش  بهره برداری  افزود:  رخشانی نسب،  جمشید 
منابع آبی به سفره های زیرزمینی آسیب وارد کرده است، از 
طرفی میزان بارندگی در برخی از مناطق استان به ۳۰ میلی متر 
و در بهترین شرایط در برخی مناطق به ۱۰۰ میلی متر در سال 
می رسد که این آمار گویای تنش آبی شدید در استان است.

وی ادامه داد: حتی در جنوب سیستان و بلوچستان که شاهد 
امکان  به دلیل عدم  میلی متر هستیم  تا ۲۰۰  بارندگی های آنی 
از  بارندگی  از  ناشی  روان آب های  و خروج  آب  نگهداشت 
استان با مشکلاتی روبه رو هستیم، هرچند اقدامات خوبی در 

این زمینه در حال انجام است.
اینکه  بیان  با  نیز  بلوچستان  و  سیستان  در  فقیه  ولی  نماینده 
مهار سیلاب ها برای مقابله با کم آبی و جایگزینی حق آبه های 
از دست رفته، ضروری است، گفت: در جنوب استان همواره 
بارندگی هایی وجود دارد که در برخی موارد به سیلاب  منجر 
برای  جایگزینی  می توان  آن  مهار  صورت  در  که  می شود 

آب های انتقالی از دریا یا حتی حق آبه باشد.
معمولی  تصفیه  و  مهار  با  افزود:  محامی  مصطفی  آیت الله 
می توان آب های روان را به مناطق مرکزی و شمالی سیستان 

و بلوچستان منتقل و برای کشاورزی مصرف کرد.
وی خاطرنشان کرد: این آب های روان به راحتی به خارج از 
مرزها یا به دریا می رود در حالی که با مهار و تصفیه معمولی 

می توان آن را به مناطق مرکزی و شمالی استان منتقل کرد.
دریا  به  یا  مرزها  از  خارج  به  به راحتی  روان  آب های  این 
می رود در حالی که با مهار و تصفیه معمولی می توان آن را 

به مناطق مرکزی و شمالی استان منتقل کرد
قوانین  از  برخی  در  بازنگری  خواهان  زاهدان،  جمعه  امام 
کمیسیون  از  و  شد  آبی  منابع  از  استفاده  زمینه  در  قدیمی 
این  به  بیشتری  جدیت  با  تا  خواست  مجلس  کشاورزی 
فرآیند  بودن  طولانی  صورت  در  و  کند  ورود  اصلاحات 
ویژه  مجوزهای  و  موقتی  ظرفیت های  از  قوانین  اصلاح 

استفاده شود.
بندهای خاکی  ایجاد سدها و  به گفته کارشناسان،  از طرفی 
سیستم های  توسعه  کانال ها،  و  آبراهه ها  بهسازی  بتنی،  و 
دیواره های  مانند  حفاظتی  روش های  هشدار،  و  پیش بینی 
محافظتی برای جلوگیری از نفوذ سیلاب به مناطق مسکونی، 
آبخیز،  حوضه  مدیریت  برای  لازم  اقدامات  و  مطالعات 
جمله  از  روان آب  افزایش  و  خاک  فرسایش  از  جلوگیری 

روش های پیشگیری و مدیریت سیلاب به شمار می رود.
سیستان و بلوچستان در خط مقدم بحران آب کشور

استاندار سیستان و بلوچستان نیز با اشاره به اینکه این استان 
در خط مقدم بحران آب کشور قرار دارد، گفت: این مساله 
نه تنها به عنوان یک چالش زیست  محیطی بلکه به عنوان یک 
مساله کلان حکمرانی و توسعه پایدار مورد توجه ویژه قرار 

گرفته است.
اینکه  بیان  با  ایرنا  خبرنگار  با  گفت وگو  در  بیجار  منصور 
شرایط اقلیمی خاص، کاهش بارش ها و مشکلات ساختاری 
و  جامع  رویکردی  اتخاذ  ضرورت  آبی،  منابع  مدیریت  در 
راهبردی را دوچندان کرده است، افزود: پروژه عظیم انتقال 
آب از دریای عمان به سیستان و بلوچستان به عنوان یکی از 
طرح های زیرساختی و حیاتی با همکاری دولت چهاردهم و 

مشارکت بخش خصوصی و سرمایه گذاران داخلی و خارجی 
در حال پیگیری و اجراست.

سطحی،  آب  منابع  بهینه  مدیریت  به منظور  »تهلاب«  طرح 
ساماندهی چاه ها و منابع زیرزمینی، کاهش هدررفت آب در 
انتقال و توزیع و اصلاح الگوی مصرف از جمله  شبکه های 

راهبردهای مهم سیستان و بلوچستان به شمار می آید
آشامیدنی،  آب  تأمین  به منظور  پروژه  این  کرد:  تاکید  وی 
بحران  رفع  در  کلیدی  نقش  استان،  در  کشاورزی و صنعتی 

کم آبی و توسعه منطقه خواهد داشت.
استاندار سیستان و بلوچستان ادامه داد: اجرای طرح »تهلاب« 
چاه ها  ساماندهی  سطحی،  آب  منابع  بهینه  مدیریت  به منظور 
و منابع زیرزمینی، کاهش هدررفت آب در شبکه های انتقال 
از  مختلف  بخش های  در  الگوی مصرف  اصلاح  و  توزیع  و 
جمله راهبردهای مهم و اجرایی سیستان و بلوچستان به شمار 
می آید، در واقع این اقدامات با هدف حفظ منابع موجود و 

افزایش بهره وری آب انجام می شود.
سند  قالب  در  اقدامات  و  برنامه ها  این  همه  گفت:  بیجار 
پیوست های  از  حمایت  با  و  بلوچستان  و  سیستان  توسعه 
هدفمند  و  هماهنگ  به صورت  جامع  علمی  مطالعات  و  فنی 
بحران آب،  با  مقابله  تا ضمن  گرفته اند  قرار  کار  در دستور 
زمینه های توسعه پایدار و ارتقای کیفیت زندگی مردم استان 
فراهم شود.به گزارش ایرنا، طرح تهلاب یک پروژه آبرسانی 
مهم در سیستان و بلوچستان بوده که هدف آن انتقال آب از 
آبخوان شرقی این استان به زاهدان و اطراف آن برای تأمین 

آب آشامیدنی و کشاورزی است.
به عنوان  آبی  مرزهای  احتساب  با  بلوچستان  و  سیستان 
پهناورترین و از لحاظ مرزهای خشکی به عنوان دومین استان 
پهناور کشور بیش از سه میلیون و ۳۷۵ هزار نفر جمعیت در 

۲۶ شهرستان دارد.
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تفاهمنامه همکاری ورزشی با چین در سفر رئیس 

جمهور امضا می شود؛

دنیامالی: خاطیان حادثه پیست به 
مراجع قضایی معرفی شدند

 ثبت قرارداد فوتبالیست ها در سامانه

حضور پررنگ داوران زن در تور 
دوچرخه سواری ایران - آذربایجان

آنچه »شخصی  به  اعتراض  تراکتور در  فوتبال  تیم  ملی پوش 
به  بازیکنان  دعوت  در  ابرویی  و  چشم  ملاک های  و  کاری 
تیم ملی« عنوان کرده، از حضور در مینی کمپ تیم ملی امتناع 
معنی  کارش  این  که  کرده  تاکید  حال  همین  در  و  کرده 

خداحافظی از تیم ملی نمی دهد.
امان از دست »شیطان های رسانه ای!« چرا وقتی یک بازیکن 
اردو حاضر  محل  در  و  نمی کند  قبول  را  تیم ملی  به  دعوت 
نمی شود، به جای ایجاد یک سیستم نظرسنجی - که بر اساس 
آن راهکارهای راهگشای طرفداران شنیده و برخی از نظرات 
مردم به کار گرفته شود – دست به انتقاد از بازیکن می زنند 

و از او ایراد می گیرند؟
این  معنی اش  نمی رود،  تیم ملی  اردوی  به  بازیکنی  وقتی 
نیست که می خواهد عضو تیم ملی نباشد، بلکه منظورش فقط 
اعتراض به »شخصی کاری ها و خط کشی های غیر ورزشی« 
به  می گوید  ترابی  مهدی  مثلا  است.  تیم ملی  به  دعوت  در 
اردوی تیم ملی نمی رود چون به اردوی قبلی دعوت نشده و 
آثار  و  بوده  قبلی اش  انتقادهای  آثار  از  قبلی  نشدن  »دعوت 

انتقاد کنونی خود را هم در آینده خواهد دید.«
با توجه به اینکه تاریخ مصرف انتقادهای قبلی ترابی پس از 
یک اردو تمام شد و او به اردوی بعدی دعوت شد، آن طور 
که خودش مدعی است به نظر می رسد اثر انتقادی جدید او 
نیز، یک اردو دعوت نشدن باشد و احتمالا در اردوی بعدی 

دوباره دعوت خواهد شد.
 البته خودش در جایی دیگر از صحبت هایش می گوید حتی 
انتقاد  چون  شد  نخواهد  دعوت  هم  باز  باشد  اوج  »در  اگر 
کرده است و اگر دعوت شد یعنی حرف هایش کامل نیست.« 

یعنی انتقادهای دیگری هم دارد که فعلا نگفته و اگر دوباره 
دعوت شود خواهد گفت؟

رئیس  می کند؟  دعوت  تیم ملی  به  را  بازیکنان  کسی  چه 
ورزش  وزیر  فوتبال،  فدراسیون  دبیرکل  فوتبال،  فدراسیون 
کمپ  مسئول  آزادی،  ورزشی  مجموعه  رئیس  جوانان،  و 
تیم های ملی، کانون مربیان، مجمع عمومی فدراسیون فوتبال 

یا ...؟
 جواب این است که هرکسی به جز سرمربی تیم ملی فوتبال 
چون ترابی در ادامه انتقادهایش از نحوه دعوت بازیکنان به 
برخی  پیشبرد  برای  فقط  غیبتم  که  کنم  »تاکید  گفته  تیم ملی 
قلعه نویی را خیلی  هم  بود و من آقای  تیم ملی  از  انتقادات 
که  می دهم  انجام  برایش  بتوانم  هرکاری   و  دارم  دوست 

تیم ملی موفق شود.
اگه  انجام می دهم، حتی  مردم هرکاری  و  تیم ملی   به خاطر   

توپ جمع کن باشم.«
نحوه  از  ترابی  مهدی  انتقادهای  که  می گیریم  نتیجه  پس 
درست  اینکه  از  فارغ   – ملی  تیم  به  بازیکنان  شدن  دعوت 
باشد یا غلط که باید بررسی شوند – اصلا به سرمربی تیم ملی 

مربوط نمی شود. 
امیر  از  غیر  افرادی  یا  فرد  که  است  معتقد  ترابی  بنابراین 
به  بازیکنان  دعوت  در  تیم ملی  سرمربی  عنوان  به  قلعه نویی 
در  می تواند  قلعه نویی  زمینه  این  در  دارند.  نقش  تیم ملی 
که  بداند  باید  اما  بدهد  پاسخ  خودش  صلاح دید  صورت 
ملی  »تیم  که  است  معتقد  فقط  و  ندارد  او  به  انتقادی  ترابی 
ما تا مقطعی بیشتر بالا نمی رود، برمی گردد و حسرتش برای 
کنیم؛  نگاه  به موضوع  زاویه دیگری  از  مردم می ماند.«بیایید 

تیم ملی  به  بازیکنان  روند دعوت  به  انتقادهایی  ترابی  مهدی 
دارد و پیش از آنکه انتقادهایش را جایی مطرح کند، تصمیم 
نادیده بگیرد و در همان حال  تیم ملی را  به  گرفته دعوتش 

که نقش دلسوز و نگران تیم ملی را بازی می کند
 به اردوی تیم اضافه نشود. البته که اردوی تیم ملی و حتی 
بخش های  سایر  و  فوتبال  فدراسیون  امیرقلعه نویی،  عملکرد 
آیا  اما  نقدهای جدی روبرو هستند  با  ایران  مدیریتی فوتبال 
رفتار این بازیکن ملی پوش، صحیح بوده و نباید به آن ایراد 
گرفت؟ آیا نباید چنین حرکتی را امتناع از حضور در تیم ملی 

و به نوعی خداحافظی خودخواسته از تیم ملی قلمداد کرد؟
ما به هیچ عنوان به جدا ماندن بازیکنان با استعداد، توانمند 
و سطح بالا از تیم ملی علاقه ای نداریم. همان قدر که دوست 
نداریم مهدی ترابی از تیم ملی جدا باشد، دوست هم نداریم 
بازیکنان  هیمنطور  و  نباشد  ملی  تیم  در  نوراللهی  احمد  که 
البته جوان دیگری که معتقدیم حقشان حضور در  مستعد و 

اردوی تیم ملی است
 اما این مساله نباید به بدعتی تبدیل شود که از این پس سایر 
بازیکنان هم هر زمان دلشان خواست و از همه چیز راضی 
بودند به اردوی تیم ملی بپیوندند و هر زمان دلشان نخواست، 

بگویند فعلا نمی آییم ولی خداحافظی هم نمی کنیم.
و  رحمتی  مهدی  کی روش،  کارلوس  سرمربیگری  زمان  در 
مقطعی  در  ملی  تیم  ثابت  مدافع  و  دروازه بان  عقیلی،  هادی 
صعود  برای  باقی مانده اش  بازی  سه  از  برد  سه  به  تیم  که 
ملی  تیم  از  »موقتا«  که  گفتند  داشت،  نیاز  جهانی  جام  به 
کنار می روند. کی روش اما این حرکت را برنتافت و آن دو 
ملی  تیم  به  دیگر  نامه عذرخواهی،  نگارش  به رغم  را حتی 

دعوت نکرد و جدایی موقت آنها را دائمی کرد. 
باشگاهی  تیم  یک  در  عضویت  ملی،  تیم  پیراهن  پوشیدن 
نیست که در قبالش پول حرفه ای بگیرند و بگویند تا شرایط 
که  است  افتخاری  این  نمی آیند.  نباشد  قبول  قابل  برایشان 
از آن بی بهره می ماند  بازیکن می شود و دیگری  نصیب یک 
و هیچکسی حق ندارد برای پوشیدن پیراهن تیم ملی بر کسی 

منت بگذارد.
دارد  وجود  بیانش  برای  راه  ده ها  هست،  اگر  هم  انتقادی   
دعوت  گذاشتن  پا  زیر  همین  مخرب ترین اش  و  بدترین  که 
سرمربی و غیبت در اردوی تیم و سپس، بیان علت این کار 

است.
که  می شد  پخش  تلویزیون  از  طنز  برنامه  یک  پیش  چندی 
صحنه  از  رفتن  بیرون  هنگام  آن  شخصیت های  از  یکی 
این کارش موجب  می گفت: »خداحافظی نمی کنم، فعلا!« و 

خنده حاضران در استودیو و بینندگان برنامه می شد. 
یک  که  نیست  خنده دار  دورهمی  یک  اما  تیم ملی  اردوی 
بازیکن صحنه را بدون خداحافظی ترک کند و بقیه از دیدن 

این کار لذت ببرند و بخندند.
مهدی ترابی اگر فکر و ذهنش از »شیاطین رسانه ای« که دنبال 
مهدی  به  و  بردارد  را  تلفن  شد،  دور  هستند  »ماست مالی« 
رحمتی زنگ بزند. شاید درس گرفتن از تجربه گذشته ها هم 

به او و هم به تیم ملی کمک کند.

خداحافظی نمی کنم، فعلا!/ آقای ترابی، تیم ملی »دورهمی« نیست

تیم فوتبال استقلال که یک فصل پرنوسان همراه با نتایج تلخ 
و ضعیف را پشت سرگذاشته است، در بزرگترین شانس خود 
باید ملوان را در فینال جام حذفی  بالا بردن یک جام  برای 

شکست دهد و یک طلسم را هم بشکند.
ر تیم فوتبال استقلال تهران یک روز پس از ملوان که توانست 
گل گهر را شکست دهد مسافر اراک شد تا فینال جام حذفی 
را در ورزشگاه امام خمینی اراک برگزار کند. این دیدار روز 
پنجشنبه ۸ خرداد از ساعت ۱۹:۴۵ دقیقه برگزار خواهد شد 

تا تکلیف تیم قهرمان این دوره مشخص شود.
پایانی خوش برای فصلی ناخوش

سر  پشت  را  استرس  و  تنش  از  پر  فصل  یک  که  استقلال 
گذاشته بود و به رتبه نهم در لیگ برتر دست پیدا کرد حالا 
پنالتی ریکانی راهی  از  آبادان زخم خورده  نفت  با شکست 
فینال جام حذفی شد تا بتواند با قهرمانی فصل ناخوش خود 
را با خوشی به پایان برساند و حداقل با کسب جام مرحمی 

بر زخم های هواداران باشد.
بار  دو  بود  از حریف  مراتب سرتر  به  که  بازی  در  استقلال 
دروازه تیم کمالوند را فرو ریخت تا به یک برد دیگر دست 
پیدا کرده و محبوبیت سرمربی جوان استقلال مجتبی جباری 

بیشتر از گذشته شود.
خود  پوست  در  بازی  پایان  از  پس  استقلال  سرمربی 

و  زمین  از  و  بودن  به جدی  که  شاکی  هشت  و  نمی گنجید 
زمان ایراد گرفتن مشهور بود خنده هایی از عمق وجود انجام 

داد تا نشان دهد او به شدت تحت فشار بوده ولی توانسته با 
این برد حساس فشارها را از دوش خود بردارد.

حرکت زیبای کاپیتان استقلال
یکی از اتفاقات زیبای این دیدار حرکت سید حسین حسینی 
دست  به  را  کاپیتانی  بند  بازو  و  آمد  زمین  کنار  به  او  بود. 
مصدومیت  دچار  فصل  اوایل  در  که  سپرد  محمدی  مهرداد 

شد تا مدت ها از زمین فوتبال دور بماند. 
حسینی که این روزها صحبت از حضورش در سپاهان است 
ولی گفته می شود در استقلال خواهد ماند با این حرکت به 
شدت مورد تشویق هواداران قرار گرفت و نشان داد که راه 
پیدا  رهایی  مصدومیت  بند  از  تازه  بازیکن  با  دادن  روحیه 
کرده را بلد است و بی دلیل بازو بند را به دست نبسته است.

تکرار قهرمانی بعد از گذشت ۷ سال
باری که استقلال قهرمان جام حذفی شد ۷ سال  از آخرین 
به  شفر  وینفرد  آلمانی  پیرمرد  با  بار  آخرین  آبی ها  می گذرد 
به خونه  تیم خونه  قهرمانی رسیدند و توانستند در خرمشهر 
نتیجه یک بر صفر شکست داده و به قهرمانی در جام  با  را 

حذفی برسند.
فولاد  تراکتور،  برابر  فینال  در  و  دوره  سه  در  استقلال 
خوزستان و پرسپولیس شکست خورد و دستش از رسیدن به 
برود  به مصاف ملوانی  باید  بار  این  جام کوتاه ماند و حالا 
استقلال  برای  می تواند  و  است  انگیزه  با  و  جوان  تیمی  که 

دردسرساز هم بشود.
چه  لیگ  جوان  مربی  دو  جدال  ببینیم  و  بمانیم  منتظر  باید 
سرانجامی خواهد داشت آیا هشت شاکی خوشحال و قهرمان 
ها  انزلی چی  محبوب  مازیار  یا  کرد  خواهد  ترک  را  اراک 

راهی گیلان خواهد شد.

یک رسانه ایتالیایی به بررسی دیدار فینال لیگ قهرمانان اروپا 
بازیکنان  از  و  پرداخته  ژرمن  پاری سن  و  اینتر  تیم  دو  میان 
از سایت  نقل  به  انتقاد کرده است.و  نراتزوری  نیمکت نشین 
به  شدن  تبدیل  آستانه  در  اینزاگی  سیمونه   ،»sports.yahoo«
تیمش  او  دارد؛  قرار  اینترمیلان  باشگاه  اسطوره های  از  یکی 
را به فینال لیگ قهرمانان اروپا رسانده و این بار یک فرصت 
تاریخی دیگر در اختیار دارد تا با قهرمانی در این رقابت ها، 
ناکامی از دست دادن اسکودتو به ناپولی را جبران کند.اینتر 
تبدیل  اروپا  برتر  تیم های  از  یکی  به  اینزاگی  هدایت  تحت 
به فینال معتبرترین رقابت باشگاهی قاره سبز  شده و رسیدن 
برای دومین بار طی سه فصل گذشته، نشان دهنده عملکرد قابل 
تحسین او از زمان آغاز مربیگری در اینتر در سال ۲۰۲۱ است.

این مربی ۴۸ ساله با وجود مشکلات مالی شدید و حواشی 
که  حالی  در  برساند؛  اینجا  تا  را  تیمش  توانسته  مدیریتی، 
انتقالاتی اینتر بسیار کمتر از باشگاه هایی مانند  بودجه نقل و 
اداره  قطر  مالی  حمایت  با  که  است  متمول  پاری سن ژرمنِ 
می شود.با این حال، او در تقابل آخر هفته با پاری سن ژرمن، 
شانس بیشتری برای قهرمانی دارد تا فینال سال ۲۰۲۳ استانبول 
که تیمش در آن بازی نزدیک، مغلوب منچسترسیتی پرُافتخار 

و تحت هدایت پپ گواردیولا شد.
قهرمانی فصل گذشته در سری A، نخستین عنوان قهرمانی لیگ 
برای اینزاگی در دوران مربیگری اش بود؛ اما بلافاصله پس از 
آن، باشگاه تحت مالکیت شرکت چینی »سانینگ« به دلیل عدم 
شرکت  به  اجبار  به  یورویی،  میلیون   ۳۹۵ بدهی  بازپرداخت 

سرمایه گذاری آمریکایی »اوکتری« واگذار شد.
ترکیبش  روی  زیادی  سرمایه گذاری  نیز  گذشته  تابستان  اینتر 
نکرد؛ تیمی که ستاره های پا به سن گذاشته ای مثل فرانچسکو 
نقش  آن  در  ساله   ۳۶ میختاریان  هنریک  و  ساله   ۳۷ آچربی 

کلیدی دارند.بازیکنانی مثل پیوتر زیلینسکی و مهدی طارمی 
خوسپ  تیم،  دوم  دروازه بان  شدند؛  جذب  آزاد  به صورت 
مارتینز حدود ۱۳ میلیون یورو هزینه داشت و نیکولا زالوسکی 

هم به صورت قرضی از رم آمد.با این حال، هیچ کدام از این 
چهار بازیکن نتوانسته اند جایگاه ثابتی در ترکیب اینزاگی پیدا 
کنند. طارمی تنها سه گل در طول فصل زده که دو گل از روی 
سرخ  ستاره  مقابل  بر صفر   ۴ پیروزی های  در  و  پنالتی  نقطه 
کیفیت  بوده اند.کمبود  سوپرکاپ  در  میلان  و  لچه  و  بلگراد 
بالای  فشار  و  حمله،  خط  در  به ویژه  ذخیره ها،  نیمکت  در 

رقابت های لیگ قهرمانان، روی تیم تأثیر گذاشته است.
فوتبال  افتخار ممکن در  بالاترین  قهرمانان،  لیگ  قهرمانی در 
در  اینزاگی  دیگر  دستاوردهای  کنار  در  می تواند  باشگاهی، 
اینتر، از جمله یک قهرمانی سری A، سه جام حذفی ایتالیا و 

سه سوپرجام، جایگاهی ویژه پیدا کند.
آغاز فروتنانه

در دوران بازیگری، سیمونه اینزاگی به اندازه برادر بزرگ ترش 
میلان  برای  تمام عیار  فیلیپو یک گلزن  نداشت.  فیلیپو شهرت 

و یوونتوس، قهرمان دو دوره اروپا و فاتح جام جهانی بود.

سیمونه نیز در پست مهاجم بیشتر دوران بازی خود را در لاتزیو 
سپری کرد. هرچند گل های زیادی نزد، اما به دلیل تعصب و 

حضور در قهرمانی سال ۲۰۰۰، نزد هواداران محبوب است.
اما برخلاف دوران بازی، در مربیگری سیمونه اینزاگی پیشتاز 
است. در حالی که فیلیپو قرار است فصل آینده تیم تازه صعود 
کرده پیزا را در اولین حضور سری A خود از فصل ۱۹۹۰-۹۱ 
هدایت کند، سیمونه اکنون سکان هدایت یکی از باشگاه های 

سنتی اروپا را در اختیار دارد.
لاتزیو،  پایه  رده های  در  مربیگری  از  پس  و  پیش  سال   ۹ او 
هدایت تیم بزرگسالان را برعهده گرفت و بلافاصله تأثیرگذار 
بود. با رساندن تیم به رقابت های اروپایی و رسیدن به فینال 

جام حذفی )که به یوونتوس باختند( خودش را مطرح کرد.
و  بوده  رم  یعنی  همشهری  رقیب  سایه  زیر  همیشه  لاتزیو 
اینتر  )یوونتوس،  ایتالیا  بزرگ  قدرت  سه  از  کمتر  بودجه ای 
و میلان( دارد که البته در سطح قاره ای هم نسبت به بزرگان 

اروپا، محدود محسوب می شود.
سوپرجام  دو   ،۲۰۱۹ حذفی  جام  در  قهرمانی  وجود،  این  با 
– هر دو مقابل یوونتوس – و کسب سهمیه لیگ قهرمانان در 
سال ۲۰۲۰ باعث شد که اینزاگی مورد توجه اینتر قرار بگیرد، 
باشگاهی که پس از جدایی آنتونیو کونته و فروش دو ستاره 
اسکودتوی اخیرش )لوکاکو و حکیمی( در آستانه بحران قرار 

داشت.
اینزاگی برخلاف کونته که معمولًا نسبت به فروش بازیکنان 
را  ارزان تری  جایگزین های  واقع گرایی  با  می کرد،  اعتراض 
برای آن ستاره ها وارد ترکیب کرد و شکایتی از وضعیت مالی 

باشگاه نداشت
که  تیمی  بسازد؛  متحد  تیمی  او  که  باعث شد  ویژگی  همین 
حالا یک بار دیگر رؤیای بزرگ ترین جام قاره را در سر دارد.

استقلال در اندیشه شکستن طلسم ۷ ساله؛ ملوان مثل سه تیم دیگر می شود؟

مهاجم ایرانی در مهمترین دیدار فوتبال اروپا؛ مهاجمی که نقش اول نشد

 وزیر ورزش و جوانان درباره حادثه فوت عکاس مسابقات 
اتومبیلرانی گفت: استاندارهایی که مجموعه پیست داشته رعایت 
شده است. به هر صورت باید با رعایت مسائل ایمنی، بیشتر 
توجه می شد و آنهایی که خاطی هستند به مراجع قضایی معرفی 
شدند.، وزیر ورزش و جوانان در حاشیه جلسه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران در خصوص حادثه پیست اتومبیلرانی اظهار 
داشت: استاندارهایی که مجموعه پیست داشته رعایت شده اما 
در ممیزی همه مکان هایی که کار سرعتی در تمام دنیا انجام 
می شود این اتفاقات را داریم و به هر صورت باید با رعایت 
مسائل ایمنی، بیشتر توجه می شد و آنهایی که خاطی هستند به 

مراجع قضایی معرفی شدند.
وی ادامه داد: آن چیزی که در مورد پیست و مربوط به کارهای 
آنجا  در  رانندگی  و  راهنمایی  استاندارهایی  است،  سرعتی 
نمی تواند مبنا باشد و در همه جای دنیا این پیست ها طراحی 
براساس دور و قوس انجام می شود و تهدیدا ما آن چیزی که از 

گذشته داریم این کارش انجام شده است.
وزیر ورزش و جوانان در عین حال تصریح کرد: منتها بحثی که 
است اینکه مسایل ایمنی با توجه به تکنولوژی مربوطه و اینکه 
الان دوربین های عکاسی و فیلمبرداری پیشرفت کرده و سعی 
و تصویربرداری  کار گزارش  می شود کسانی که می خواهند 
انجام دهند از حوزه سرعت دور باشند و ایمنی لازم را داشته 
پرونده قضایی  اما  نباید رخ می داد،  آنجا  اتفاق  این  باشند و 

تشکیل شده و در حال رسیدگی است.
دنیامالی یادآور شد: حمیدرضا درجاتی از دوستان خودم بوده 
از عکاسان متعد و قدیمی و کارهای بسیار خوبی داشته و من 
شناخت قبلی نسبت به او دارم و از این فرصت استفاده می کنم 
و به جامعه هنری و عکاسان و خانواده داغدارش عرض تسلیت 
دارم و ان شالله که رسیدگی قضایی توسط مراجع قضایی انجام 
شود.وزیر ورزش و جوانان همچنین در خصوص سفر به چین 
نیز گفت: سفر خیلی خوبی بود و یکی مهمترین بحث هایی که 
در آنجا داشتیم این بود که چینی ها ظرفیت ورزش ایران را در 
همه حوزه ها به خصوص رشته های توپی، تکواندو و کشتی 
بسیار بالا می دانند و بنابراین قرار شد تعاملاتی با آنها داشته 
باشیم و البته همین الان هم اردوهای مشترک داریم و در حوزه 
جوانان قرار شد که کار مشترک انجام دهیم.وی بیان داشت: 
بنابراین آن چیزی که مهم است در سفر آتی که در چند هفته 
آینده رئیس جمهور به چین خواهد داشت، بتوانیم یادداشت 
تفاهم همکاری بین ایران و چین را عملیاتی کنیم و طرفین تلاش 
دارند که بحث های عملیاتی و اجرایی این تفاهم نامه انجام تا 
قرارداد  شفافیت  خصوص  در  کنیم.دنیامالی  امضا  آنجا  در 
فوتبالیست ها در فصل جاری توضیح داد: ما به دنبال این هستیم 
که در سامانه  قراردادها ثبت شود و باشگاه هم باید انجام دهند 
تا این موضوع را کنترل کنیم و ضمن آنکه قراردادها را از ۲۰ به 
۳۰ درصد افزایش دادیم و مدیران عامل باشگاه ها ملزم هستند 
که رعایت کنند و با باشگاههای بزرگ جلسه ای در فدراسیون 
فوتبال داشتیم و از بعُد سیاستگذاری و نظارتی ما توصیه های 

لازم را داشتیم

سواری  دوچرخه  بین المللی  تور  دوره  هفتمین  و  سی    
حضور  جمله  از  خاص  ویژگی های  با  ایران-آذربایجان 

داوران زن همراه است.
تور  ترین  قدیمی  از  دور  این  توجه  قابل  نکات  از  یکی   
دوچرخه سواری آسیا، حضور پررونق داوران بانوی رشته 

دوچرخه سواری است.
عنوان  به  بانویی  هیچگاه  تور  این  چهارم  و  سی  دوره  تا 
تا  نداشت  اجرایی حضور  عوامل  و  داور  رسانه،  اصحاب 
این که در دوره سی و پنجم برای نخستین بار ۲ بانوی اهل 
رسانه تبریز در این تور حضور یافتند تا مسیر برای حضور 

بانوان توانمند اهل رسانه و داور باز شود.
برای  زن  داور  و ششم، چهار  دوره سی  در  و  آن  از  پس 
دوچرخه  قدیمی  تور  این  برگزاری  تاریخ  در  بار  نخستین 
نیز  اکنون در دوره سی و هفتم  سواری قضاوت کردند و 

هفت داور زن به قضاوت این رقابت ها کمک می کنند.
فرشته چلانی، سودابه حق هشترودی، فاطمه ترابی و مارینا 
دانغیان در سه مرحله اول و طرلان بحری، پریا موسوی و 

طاهره پورحیدری داوران ۲ مرحله پایانی هستند.
فدراسیون جهانی دوچرخه سواری  اصلی  داوران  از  یکی 
به  که  است  بلاروس  کشور  اهل  بانوی  نیز  تور  این  در 

حضور بانوان داور در این دیدارها رونق بخشیده است.

تجربیاتی از قضاوت متفاوت برای داوران بانو
این  تجربه خود در قضاوت  درباره  داوران خانم  از  وقتی 
دوچرخه  تورهای  می گویند:  می پرسیم،  روزه  پنج  تور 
می شوند  تمام  ساعت  پنج  در  حداکثر  روزه  یک  سواری 
تجربه ای  ایران-آذربایجان  سواری  دوچرخه  تور  اما 
متفاوت است و علاوه بر امر قضاوت، فرصتی برای رونق 

گردشگری شهرهای میزبان هر مرحله فراهم می کند.
یک  سواری  دوچرخه  تورهای  در  می دهند:  ادامه  آن ها 
روزه، داوران در یک نقطه مشخص مستقر می شوند اما در 
این تور، قضاوت در حال حرکت و شرایط بسیار متفاوت 
محسوب  ما  برای  جالبی  چالش  و  است  تر  سخت  و  تر 

می شود.
در  بسیاری  ظرفیت های  که  هستند  معتقد  بانو  داوران  این 
بین داوران بانوی رشته های ورزشی وجود دارد که می توان 
تمامی  حفظ  با  المللی  بین  و  ملی  ورزشی  مسابقات  در 
پوشش  حتی  و  قضاوت  در  آن ها  از  شئونات  و  مقررات 

رسانه ای بهره برد.
استقبال گرم مردم دیار آذربایجان از رکابزنان

دوچرخه  تور  از  دور  این  دیگر  جالب  نکات  از  یکی 
در  آذربایجان  دیار  مردم  و صمیمی  گرم  استقبال  سواری، 

مسیر حرکت دوچرخه سواران بود.
دریاچه  حتی  روستا،  شهر،  پارک،  خیابان،  جاده،  کنار 
ارومیه و هر نقطه دیگری که دوچرخه سواران در آن مسیر 

رکاب می زدند
 مردم با تشویق ها و گوشی به دست و درحال فیلمبرداری 
به استقبال رکاب زنان آمدند تا بار دیگر مهمان نوازی گرم 

خود را به ورزشکاران داخلی و خارجی نشان دهند.
گروهی از دوچرخه سواران ارومیه ای نیز با لباس یکدست 
منقش به آرم این تور به پیشواز دوچرخه سواران حاضر در 

این رقابت ها آمده بودند.
دریاچه ای که ۳۷ بار به دنیا نشان داده شد

امسال سی و هفتمین دوره این تور بین المللی که بنای آن 
با عنوان تور دور دریاچه ارومیه زده شد، درحال برگزاری 
است که در این ۳۷ دور، دریاچه ارومیه همواره در تصاویر 

و اخبار نشان داده شده است. 
همچنان که تور دوچرخه سواری در حال طی کردن پله های 
را  خشکسالی  سیر  نیز  دریاچه  این  بوده،  بلوغ  به  رسیدن 
هفتمین  و  نخست سی  است.مرحله  پیموده  سال ها  این  در 
ایران-آذربایجان  سواری  دوچرخه  المللی  بین  تور  دوره 
بایک  خارجی  تیم  هفت  از  سوار  دوچرخه   ۶۴ رکاب  با 
اسپور  قزاقستان،  وینو  اندونزی،  پرو  جاکارتا  آلمان،  اید 
توتو ترکیه، استانبول بلدیه اسپور ترکیه، تیم ملی عراق و 
تبریز،  پمپ  داخلی سهند  تیم  و چهار  ازبکستان  اویوسون 
مسیر  در  ایران  ملی  تیم  و  ایران  ویراید  زنجان،  تی آرتی 
۱۵۳ کیلومتری پارک ائل گلی تبریز تا پارک الغدیر ارومیه 

برگزار شد.
را  اول  مرحله  جوایز  تنه  یک  آلمانی  جوان  رکابزن 

درو کرد
مرحله نخست این تور با عملکرد درخشان دوچرخه سوار 
تیم  از  میلکیاس  مایکل  و  بود  همراه  آلمانی  تیم  جوان 
پایان عبور و  از خط  نفر نخست  عنوان  به  آلمان  بایک اید 
سفید)بهترین  و  سبز)امتیازی(  طلایی،  پیراهن های  همزمان 

بازیکن زیر ۲۳ سال( را هم برتن کرد
. این دوچرخه سوار جوان قهار پس از دریافت مدالش به 
بوده  تیمی  تلاش  حاصل  موفقیتش  این  که  گفت  رسانه ها 

است. 
تیم مرحله نخست  بهترین  ایران  تیم ملی دوچرخه سواری 
به  ایران  سواری  دوچرخه  ملی  تیم  عضو  علیاری،  آیدین 
سیف  حسن  و  کرد  عبور  پایان  خط  از  چهارم  نفر  عنوان 
را  قرمز)کوهستان(  پیراهن  توانست  تیم،  این  از  اللهی 
برتن کند و در نهایت تیم ملی دوچرخه سواری جمهوری 
انتخاب  نخست  مرحله  تیم  بهترین  عنوان  به  ایران  اسلامی 

شد.
به  ارومیه-جلفا  مسیر  در  خرداد  هفتم  امروز،  دوم  مرحله 
مسیر  در  خرداد  هشتم  سوم  مرحله  کیلومتر،   ۲۱۲ مسافت 
منطقه آزاد ارس به شبستر به مسافت ۱۲۸ کیلومتر، مرحله 
چهارم نهم خرداد در مسیر تبریز - سرعین به مسافت ۱۹۷ 
به  سرعین  مسیر  در  تور  پایانی  و  پنجم  مرحله  و  کیلومتر 

تبریز به مسافت ۱۹۸ کیلومتر برگزار می شود.

محمد مومنی مدیرعامل باشگاه مس رفسنجان )سمت راست( 
در کنار سیروس پورموسوی سرمربی این تیم)سمت چپ(

 باوجود اینکه برخی محافل شهرستان رفسنجان جدایی محمد 
مومنی مدیرعامل این باشگاه را قطعی می دانند و عده ای حتی 
از گزینه های احتمالی جایگزینی سخن می گویند، مدیرعامل 
این باشگاه اعلام کرده که برای فصل آینده این باشگاه برنامه 
داده است. فصل اخیر رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران برای 
و  رفت  پیش  پرتنش  و  پرالتهاب  رفسنجان  فوتبال مس  تیم 
در نهایت هم کار به جایی رسید که این تیم در هفته های 
پایانی لیگ برتر امسال از سقوط رهایی یافت.این جنجال ها 
با پیام های فضای مجازی و مصاحبه های جنجالی بازیکنان 
و دیگر اعضای تیم مس رفسنجان در خصوص مدیرعامل این 
باشگاه آغاز شد و در ادامه »شعارهای حیا کن و رها کن« 
هواداران از سکوهای ورزشگاه و انتقادهای برخی مسئولان 
نسبت به عملکرد باشگاه، در نهایت کار را به جایی رساند 
که مدیرعامل مس رفسنجان مدتی از جلسات و بازی های 
تیم و باشگاه خود غایب و دور ماند.حالا برخی رسانه های 
محلی سخن از انتخاب جایگزین برای مدیرعاملی باشگاه مس 
و  ورزشی  های  چهره  حتی  و  اند  آورده  میان  به  رفسنجان 
مدیریتی همچون علی زینلی، سید مهدی هاشمی و محسن 
ارسلان را از گزینه های احتمالی تصدی مدیریت عاملی این 
باشگاه اعلام کرده اند و در این شرایط حتی گفته می شود 
اعضای هیات مدیره در حرکتی، خواهان تغییر مدیرعامل این 
مس  شرکت  مدیران  سکوت  میانه،  این  اند.در  شده  باشگاه 
در  ها  زنی  گمانه  تب  که  باعث شد  مسئولان شهرستانی  و 
خصوص تغییر مدیرعامل باشگاه مس رفسنجان بالا بگیرد اما 
از سوی دیگر با برگشتن مدیرعامل این باشگاه به محافل و 
تر  پررنگ  را  مدیرعامل  این  ابقای،  های  گمانه  ها  مصاحبه 
از گذشته کرده است؛ مهمتر اینکه خبری از دیدار مومنی با 
شده  اعلام  اخیر  روزهای  طی  مس  ملی  شرکت  مدیرعامل 
ها  مخالفت  دید  باید  حال  این  می مانمبا  پذیرفتند  است.اگر 
در رفسنجان به کجا رسیده است؛ هرچند مصاحبه های متعدد 
مدیرعامل این باشگاه نخستین نشانه ها از احتمال ابقای قریب 
الوقوع مومنی در سمت مدیرعاملی این باشگاه دارد، مومنی 
در اخیرا در جمع خبرنگاران حاضر شد و در واکنش به ادامه 
و  هستیم  ما  کرد:  اعلام  رفسنجان  مس  باشگاه  با  همکاری 
شرایطی هم برای امسال داریم که اگر پذیرفتند در خدمت 
میلیارد   ۳۰۰ پرداخت  به  اشاره  با  همچنین  هستیم.وی  آنان 
به  رفسنجان  باشگاه مس  گذشته  های  سال  بدهی  از  تومان 
دلایل ایجاد تغییرات در کادر فنی سابق تیم مس پرداخت و 
در شرایطی که سیروس پورموسوی سرمربی این تیم می گوید 
با این باشگاه قرارداد دارد، مدعی شد: قرارداد این سرمربی 
هم با مس رفسنجان تمام شده است و باید ببینیم در آینده 
چه اتفاقی می افتد.مدیرعامل باشگاه مس رفسنجان در بخش 
دیگری از این سخنان به انتقاد برخی بازیکنان برای حضور 
وی در باشگاه مس رفسنجان اشاره کرد و گفت: بازیکن در 
شرایط لحظه ای تصمیم می گیرد و نمی توانیم او را تنبیه کنیم؛ 
با توجه به شرایط سختی که داشتیم ترجیح دادم در این زمینه 

اظهار نظر نکنم.

کلاف سردرگم مدیریت باشگاه مس 
رفسنجان؛ آیا مومنی ماندگار است؟



رئیس سازمان انرژی اتمی :

 در صورت توافق، در سیاست عدم پذیرش بازرسان آمریکایی تجدید نظر خواهیم کرد

چشم انداز آتش بس در غزه؛ چرا نتانیاهو از پایان جنگ می ترسد؟ 

رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه گرفتن امکان غنی سازی 
خط  موضوع،  واین  هسته ای  صنعت  کل  سلب  یعنی  ایران،  از 
قرمز جمهوری اسلامی ایران است، تاکید کرد: در میز مذاکرات، 
اصل موضوع این است که ایران به طور قطعی و غیرقابل تردید 

باید صنعت غنی سازی داشته باشد. 
جلسه  حاشیه  در  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس  اسلامی«  »محمد 
زنی های  گمانه  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  دولت  هیأت 
تشکیل  خصوص  در  تهران  به  طرحی  ارائه  بر  مبنی  رسانه ای 
کنسرسیوم غنی سازی در منطقه گفت: موضع جمهوری اسلامی 
بنیادین است.  ایران در حوزه هسته ای کاملًا حقوقی، قانونی و 
غنی سازی، پایه و ستون صنعت هسته ای کشور به شمار می آید. 
کرد؛  مقایسه  برق  صنعت  در  مثالی  با  می توان  را  موضوع  این 
فرض کنید کسی اجازه داشته باشد که پست و شبکه برق داشته 
باشد. در این صورت،  نیروگاه نداشته  اما اجازه تأسیس  باشد، 
داشتن پست و شبکه فایده ای ندارد. غنی سازی نیز دقیقاً همان 
جایگاه نیروگاه را در صنعت هسته ای دارد؛ یعنی اساس و منبع 

تولید انرژی است.
گفته  مقابل  طرف  به  داخل  در  غنی سازی  تداوم  ضرورت 

شده است 
غنی سازی  اینکه  بر  مجدد  تاکید  با  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
با  مرتبط  فرایندهای  در  می توان  آن  از  که  است  بنیانی  همان 
بهره برداری کرد؛ گفت:  انرژی و حتی در حوزه های غیرانرژی 
گرفتن امکان غنی سازی، یعنی سلب کل صنعت هسته ای و این 
موضوع، خط قرمز جمهوری اسلامی ایران است و این موضع به 
طرف مقابل در مذاکرات، هم به صورت شفاهی و هم به صورت 

مکتوب، با شفافیت کامل اعلام شده است.
عمومی،  فضای  و  رسانه ها  در  آنچه  کرد:  تصریح  اسلامی 
به ویژه رسانه های بیگانه و محافل سیاسی خاص منتشر می شود، 
است  روایت هایی  بلکه  نیست،  مذاکرات  واقعیت  بازتاب دهنده 
که این محافل تولید و منتشر می کنند و در میز مذاکرات، اصل 
موضوع این است که ایران به طور قطعی و غیرقابل تردید باید 

صنعت غنی سازی داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه در این زمینه دو قید مهم و قطعی وجود 
که  کرده  اعلام  صراحتاً  ایران  اینکه  اول  داد:  ادامه  دارد؛ 
اینکه  دوم  نیست.  هسته ای  سلاح  ساخت  به دنبال  به هیچ وجه 
انجام  هسته ای  سلاح  تولید  برای  هرگز  ایران  در  غنی سازی 

و  هستند  ما  قطعی  تعهدات  از  موضوع  دو  این  شد.  نخواهد 
به صورت  آنچه  از  فراتر  برنامه ای  هیچ  ایران  اسلامی  جمهوری 

علنی و شفاف اعلام شده، ندارد.
صهیونیستی  جریان  پذیری  نفوذ  به  آژانس  امیدواریم 

خاتمه داده و رفتار حرفه ای در پیش گیرد
آژانس  معاون  حضور  اشاره  با  اتمی  انرژی  رئیس سازمان 
اساس  بر  سفر  این  گفت:  تهران  در  اتمی  انرژی  بین المللی 
برای بررسی مکان های  بیانیه اسفند ۱۴۰۱ و  همان تفاهم نامه و 
پذیری  نفوذ  به  آژانس  که  هستیم  امیدوار  و  است  باقیمانده 
جریان صهیونیستی خاتمه داده و رفتار حرفه ای در پیش گیرد. 
با اقدامات انجام شده و تنظیماتی که صورت گرفته امیدواریم 
بتوانیم گامی در جهت حل و فصل این ۲ مکان باقیمانده برداریم. 
با  که  امیدوار هستیم  و  داده  آقای گروسی  که  است  قولی  این 
گفتگوها و بررسی هایی که امروز در میدان انجام می دهند، یک 
گام رو به جلو داشته باشیم. صنعت هسته ای جمهوری اسلامی 
آن  ظرفیت های  همه  و  بوده  صلح آمیز  کاملًا  صنعت  یک  ایران 
تحت نظارت مستمر آژانس قرار داشته و هیچگونه عدم شفافیتی 

در طول تاریخ درباره این فعالیت ها وجود نداشته است.
اسلامی ادامه داد: لجن پراکنی های منافقین و این جریان ضد 
انقلاب و صهیونیستی بعد از پیروزی انقلاب اسلامی تا به امروز 
مشغولیتی  زنی  اتهام  و  پراکنی  دروغ  با  که  است  کرده  تلاش 
موارد  و  سرگرمی  نوعی  به  که  کند  ایجاد  سیستم ها  این  برای 
از گاهی یک اسم و مکان شنیده  ادعایی تکراری است که هر 
فیک  که  بررسی مشخص می شود  و  مشاهده  از  بعد  و  می شود 
بوده و واقعیت ندارد. امیدوار هستیم که با این تلاش ها آژانس 
کنار  با  و  کند  حفظ  را  خود  استقلال  بتواند  اتمی  بین المللی 
گذاشتن رویه های غیر عادی که سال های اخیر در پیش گرفته 

بودند بتوانیم به این موضوع خاتمه دهیم.
درصد غنی سازی مورد نیاز کشور یک امر کاملا فنی است 

نه سیاسی 
احتمال  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  اتمی  انرژی  رئیس سازمان 
هسته ای  برنامه  بر  نظارت  برای  آمریکایی  بازرسان  پذیرش 
غیر  رفتار  و  داشتند  ما خصومت  با  که  گفت:کشورهایی  ایران 
تلاش  همواره  ما  سال ها  این  طول  در  داده اند،  انجام  اصولی 
نیز  آن ها  که  همان طور  نپذیریم؛  بازرس  کشورها  آن  از  کردیم 
اما در شرایط  نمی پذیرند.  ایرانی  بازرس  و  دارند  متقابل  رفتار 

کنونی مذاکرات، اگر مطالبی مطرح شود و توافق حاصل شود 
پذیرش  ما در  آن زمان  گیرد،  قرار  مدنظر  ایران  و خواسته های 
اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  طریق  از  آمریکایی  بازرسی 
تجدیدنظر خواهیم کرد.اسلامی درباره احتمال توقف غنی سازی 
در ایران نیز اظهار داشت: این موضوع اصلًا مطرح نبوده است. 
شود؛  مطرح  سیاسی  صورت  به  نباید  هم  غنی سازی  درصد 
وقتی  الزاما  دارد.  آن  کاربرد  نوع  به  بستگی  غنی سازی  درصد 
نظامی  مصرف  معنای  به  می شود،  تولید  بالا  غنای  با  اورانیوم 
فرایندهای  در  که  آشکارسازهایی  و  حساسه ها  تمام  نیست. 
این  باشند.  داشته  مناسب  غنای  باید  می روند،  کار  به  هسته ای 
مسئله ای نیست که با روش های سیاسی و عملیات روانی علیه 

آن دامن زده شود.
کاملًا  چهارچوب  ایران  هسته ای  برنامه  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
مشخصی دارد؛ گفت: نیروگاه های اتمی ایرانی و سوخت ایرانی 
جزو برنامه هایی است که هم اکنون در دست اجراست. ما نیروگاه 
کاملًا ایرانی با سوخت کاملًا ایرانی در دستور کار داریم و این 
پروژه در حال اجراست. تجهیزات مربوطه در کارخانه ها ساخته 
می شود و فرایند تولید سوخت در کارخانه های سوخت ما دنبال 
نظارت  تحت  و  مشخص  شفاف،  کاملًا  برنامه ها  این  می شود. 

آژانس بین المللی انرژی اتمی است.
آژانس سنگین ترین بازرسی ها را از ایران انجام می دهد

رئیس سازمان انرژی اتمی با اشاره به اینکه آژانس سنگین ترین 
گفت:  می دهد،  انجام  ایران  اسلامی  جمهوری  از  را  بازرسی ها 
در سال ۲۰۲۴، میزان بازرسی های آژانس از ایران یک رکورد 
بی سابقه در کل دنیا بوده است. ظرفیت صنعت هسته ای ما کمتر 
از ۳ درصد ظرفیت هسته ای جهان است، اما حجم بازرسی هایی 
آژانس  بازرسی های  کل  درصد   ۲۵ می شود،  انجام  ما  از  که 
بازرسی  میانگین جهانی تحت  برابر  از ۱۲  بیش  ما  یعنی  است؛ 
ایران  مردم  و  ما  اندازه  به  کسی  نمی کنم  فکر  من  داریم.  قرار 
این همه فشار را تحمل کرده باشد. ما این حجم بازرسی ها را 
به خاطر اعتمادسازی پذیرفته ایم و خوشحالیم که هیچ بهانه ای 

برای آنها باقی نمانده که بخواهند به آن بپردازند.
بر  غنی سازی  توقف  تاثیر  درباره  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
به  غنی سازی  توقف  آسیب  اولین  داد:  توضیح  داخلی  صنایع 
میلیون  بهداشت و درمان وارد می شود، زیرا حدود یک  حوزه 
نفر سالانه از رادیوداروها استفاده می کنند. بدون تولید سوخت 
۲۰ درصد برای راکتور تهران، تولید رادیودارو متوقف خواهد 
پرتوزایی،  دستگاه های  و  سامانه ها  سایر  بعد،  مرحله  در  شد. 
نیاز برای تولید مواد غذایی  شتاب دهنده ها و تارگت های مورد 
اینکه  به  اشاره  با  می شوند.وی  مشکل  دچار  نیز  دارویی  و 
راکتورهای تحقیقاتی که برای تولید انواع ایزوتوپ ها، از جمله 
وابسته اند،  غنی سازی  به  دقیق،  ابزار  و  رادیوداروها  اولیه  مواد 
تحت تأثیر قرار می گیرند و کارشان متوقف می شود، خاطرنشان 
کرد: این موضوع باعث محرومیت جامعه از خدمات گسترده ای 

می شود که مستقیماً به این فناوری وابسته است.
علوم  تحقیقات  دانشگاه ها،  غنی سازی،  توقف  این،  بر  علاوه   
پایه، تولید نرم افزارها و محاسبات نوترونیک را نیز دچار اختلال 

می کند.
معاون رئیس جمهور افزود: اگر غنی سازی از یک کشور گرفته 
شود، شکوفایی علمی آن به خطر می افتد؛ چرا که هیچ کشوری 
 ۵۰ در  نمی دهد.  ایران  به  را  این حوزه  یا سخت افزار  نرم افزار 
سال گذشته نیز این تجربه تاریخی بارها ثابت شده است. توقف 
به ویژه  است؛  تاثیرگذار  نیز  فناوری  و  صنعت  بر  غنی سازی 
صنعت خلا که قطعات شیرآلات راهبردی و حیاتی تولید می کند 
و کاربرد آن فقط در صنعت هسته ای نیست بلکه در صنایع دیگر 
هم بسیار مهم است. وجود صنعت هسته ای و غنی سازی باعث 
توسعه صنعت خلا و ساخت تجهیزات دقیق و پیشرفته می شود 

که این توانمندی به سایر بخش ها نیز منتقل می شود.

در سایه اظهارات ضد و نقیض صهیونیست ها در پاسخ به پیشنهاد 
جدید آمریکا برای آتش بس غزه، موضع این رژیم همچنان مبهم 
جمله  از  دلیل  چند  به  بنا  نتانیاهو  شخص  و  بوده  فریبکارانه  و 
جلوگیری از فروپاشی کابینه خود، به هر ابزاری برای ادامه جنگ 

چنگ می زند. 
در ساعات اولیه صبح روز دوشنبه، رسانه های آمریکایی اظهارات 
قریب  اعلام  بر  مبنی  کشور  این  جمهور  رئیس  ترامپ،  دونالد 
را  غزه  نوار  در  جنگ  پایان  مورد  در  خوب  خبرهای  الوقوع 
گزارش کردند و تا ساعات ظهر همین روز، اخباری منتشر شد 
مبنی بر اینکه جنبش حماس با پیشنهاد آمریکا برای آتش بس 6۰ 
البته  پایان جنگ است موافقت کرده و  برای  روزه که مقدمه ای 

منابع حماس هم این موضوع را تایید کردند.
در حالی که رسانه های عبری هم فضای خوشبینانه ای در مورد 
مذاکره  هیئت  سفر  از  و  کرده  ایجاد  مذاکرات  رسیدن  نتیجه  به 
کننده اسرائیل به قاهره خبر داده بودند، اما به سرعت فضا مبهم 
شد؛ جایی که منابع صهیونیستی گزارش هایی درباره رد پیشنهاد 
جدید آتش بس توسط اسرائیل منتشر کردند. همزمان با آن استیو 
ویتکاف، فرستاده آمریکا به خاورمیانه هم گفت، پیشنهادی ارائه 
داده که اسرائیل آن را خواهد پذیرفت و حماس هم باید آن را 

بپذیرد.
جزئیات تحولات مذاکرات آتش بس طی روزهای گذشته

منابع آگاه از مذاکرات آتش بس غزه اعلام کردند: فرستاده آمریکا 
طرحی را به حماس ارائه داد که شامل آتش بس 6۰ روزه است 
و در روز اول آتش بس ۵ اسیر اسرائیلی و در روز شصتم هم ۵ 

اسیر دیگر آزاد خواهند شد.
به گفته این منابع، ترامپ آتش بس 6۰ روزه و خروج نیروهای 
آتش  برای  ژانویه  ماه  در  که  توافقی  طبق  را  غزه  از  اسرائیلی 
بس امضا شده بود، تضمین می کند. این پیشنهاد همچنین شامل 
آزادی تعداد مشخصی از اسرای فلسطینی و ورود بی قید و شرط 
کمک های بشردوستانه به غزه از روز اول و آغاز مذاکرات برای 

آتش بس دائمی می شود.
نرمش هوشمندانه حماس در مذاکرات

همانطور که گفته شد، جنبش حماس با این پیشنهاد موافقت کرده 
و نرمش زیادی هم از خود نشان داد. البته باید توجه داشته باشیم 
که این آتش بس هرچند که در ابتدا موقت است، اما طبق سند 
پیشنهادی آن قرار است شرایطی را برای مذاکره در مورد آتش 

بس دائمی فراهم کند.
سلب  را  حماس  مذاکره  قدرت  کارت  همچنین  پیشنهاد  این 
اجساد  همراه  به  اسرائیلی  زنده  اسرای  از  نیمی  زیرا  نمی کند؛ 

اسرای مرده، همچنان در اختیار این جنبش خواهند ماند.
به جنبش حماس اعلام کرد که آمریکا متعهد  نزدیک  منبع  یک 
شده مذاکرات جدی را که منجر به توقف کامل جنگ می شود 
رهبری کند و تضمین دهد که در صورت شکست مذاکرات در 
طول دوره آتش بس، بازگشتی به عملیات نظامی وجود نخواهد 
خواستار  حماس  که  دادند  گزارش  هم  عبری  داشت.رسانه های 
تضمین های واقعی از سوی آمریکا برای پایان دادن به جنگ شده 
است.البته روشن است که پذیرش طرح ویتکاف توسط حماس به 
ویژه بعد از جنایات وحشیانه ای که صهیونیست ها علیه غزه انجام 
داده اند، تصمیم آسانی نبود؛ اما در این لحظه حساس و به ویژه 

با توجه به ناتوانی قدرت های منطقه ای در پایان دادن به جنگ و 
انفعال کشورهای عربی، حماس برای محافظت از مردم فلسطین 
و جلوگیری از ریخته شدن بیشتر خون غیرنظامیان در طول جنگ 
است،  داشته  ادامه  تاکنون  گذشته  روز   6۰۰ از  که  کشی  نسل 

نرمش زیادی از خود نشان داد.
ابهام و فریبکاری در موضع صهیونیست ها

از طرف دیگر، بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی که 

به خاطر جنایات جنگی و نسل کشی علیه غیرنظامیان فلسطینی 
دارد، مدعی شد که  قرار  بین المللی  تعقیب دیوان کیفری  تحت 
و  اوست  کابینه  اصلی  اولویت  غزه  از  اسرائیلی  اسرای  آزادی 
امیدوار است خبرهای خوبی )در روزهای دوشنبه یا سه شنبه( در 
نتانیاهو دفتر نخست  این زمینه اعلام کند.اما بعد از این سخنان 
وزیری رژیم صهیونیستی اعلام کرد که قصد ندارد چیزی اعلام 

کند و تنها به تلاش ها برای دستیابی به توافق اشاره کرده است.
سازمان رادیو و تلویزیون رژیم صهیونیستی هم به نقل از منابع 
آگاه گزارش داد که هیچ پیشرفتی در مذاکرات مشاهده نشده و 
نمی دانیم که منظور نتانیاهو از خبرهای خوب چیست.بعد از آن 
هم، یک مقام صهیونیست گفت که هیچ کابینه مسئولی نمی تواند 
رسانه های  آن،  با  بپذیرد.همزمان  را  حماس  بس  آتش  پیشنهاد 
عبری از فراخوان ارتش این رژیم برای جذب ۴۵۰ هزار نیروی 
ذخیره برای ادامه جنگ خبر دادند.این وضعیت نشان می دهد که 
موضع رژیم صهیونیستی درباره پاسخ به پیشنهاد جدید آتش بس 

که توسط آمریکا ارائه شده، همچنان مبهم و فریبکارانه است.
چرا نتانیاهو از پایان جنگ وحشت دارد؟

طولانی  بس  آتش  می کنند،  اعتراف  عبری  محافل  که  همانگونه 
مدت در غزه کابینه نتانیاهو را سرنگون می کند و احتمالًا منجر 
به فروپاشی ائتلاف او خواهد شد؛ به ویژه اینکه وزرای افراطی 
ادامه  اسموتریچ،  بزالل  و  گویر  بن  ایتمار  یعنی  نتانیاهو  کابینه 
حضور خود در این ائتلاف را به اشغال کامل غزه و ادامه جنگ 
نسل کشی و گرسنگی علیه مردم فلسطین مرتبط دانسته اند.در همه 
مذاکراتی که برای آتش بس غزه انجام شده، کاملًا مشخص بود 
که نتانیاهو قادر به رهایی از فشار اسموتریچ و بن گویر نیست؛ 
لزوم  او و  به معنای فروپاشی کابینه  ائتلاف  از  آنها  زیرا خروج 

برگزاری انتخابات جدید خواهد بود.
همزمان با اعلام پیشنهاد جدید آمریکا برای آتش بس، اسموتریچ 

نشینان  شهرک  جشن های  در  شرکت  جریان  در  دوشنبه  روز 
صهیونیست به مناسبت سالگرد اشغال قدس، بار دیگر درخواست 
این  در  شهرک ها  ایجاد  و  غزه  نوار  کامل  اشغال  برای  را  خود 
تنها دلیل  باریکه تکرار کرد.اما فشارهای اسموتریچ و بن گویر 
عوامل  و  نیست  بس  آتش  توافق  پذیرش  از  نتانیاهو  ممانعت 
دیگری هم وجود دارد که می توان به چند مورد از آنها اشاره کرد:

-پایان جنگ به معنای پایان یافتن بهانه هایی است که مانع پیشرفت 
تحقیقات در مورد شکست هفت اکتبر )طوفان الاقصی( می شود و 

مسئولیت نتانیاهو در این شکست بزرگ را فاش می کند.
مشاوره های  از  نمی تواند  دیگر  نتانیاهو  جنگ،  یافتن  پایان  -با 
پرونده های  در  بازجویی  از  فرار  برای  بهانه ای  عنوان  به  امنیتی 

فسادی که قرار است به خاطر آنها محاکمه شود استفاده کند.
نتانیاهو و یا در  -این عوامل در کنار هم منجر به زندانی شدن 
سفرهای  حتی  و  می شود  او  سیاسی  عمر  پایان  حالت  بهترین 
خارجی نتانیاهو هم با توجه به حکم بازداشتی که دیوان کیفری 

بین المللی علیه وی صادر کرده، بسیار محدود خواهد شد.
چشم انداز پرونده آتش بس غزه

بدون  گرفته  تصمیم  ترامپ  که  باورند  این  بر  تحلیلگران  برخی 
تسلیم شدن در برابر دستور کار نتانیاهو، طبق منافع خودش در 
خاورمیانه پیش برود؛ همانطور که بدون دخالت دادن اسرائیل، با 
یمن آتش بس کرد تا از بار سنگین مالی و سیاسی درگیری با یمن 

رها شود و به این ترتیب اسرائیل را در جبهه یمن تنها گذاشت.
ناظران امور معتقدند که حماس هم از این قاعده مستثنی نیست؛ 
عیدان  مورد  در  جنبش  این  با  مستقیماً  ترامپ  دولت  که  جایی 
و  کرد  مذاکره  اسرائیلی  آمریکایی-  تابعیتی  دو  اسیر  الکساندر، 
بس،  آتش  توافق  به  حماس  مثبت  پاسخ  به  توجه  با  هم  اکنون 
توافق  این  انجام  برای  را  بیشتری  فشار  است  ممکن  واشنگتن 
در  اسرائیلی  دانشگاهی  و  کارشناس  یشیب،  کند.عیدات  اعمال 
مقاله ای در روزنامه عبری هاآرتص اعلام کرد که رابطه نتانیاهو 
با ترامپ در بدترین حالت خود قرار دارد و این نشان می دهد 
که ترامپ در آستانه اتخاذ موضعی برای برکناری نتانیاهو است.

منطق  با  که  ترامپ  افزود:  صهیونیست  کارشناس  این 
به  علاقه ای  دیگر  می کند  برخورد  اسرائیل  با  سرمایه گذاری، 
تزریق پول بیشتر به پروژه هایی که مستقیماً به نفع او یا کشورش 
نیستند ندارد؛ به ویژه اینکه اسرائیل سال گذشته تقریباً ۱8 میلیارد 
ترامپ  کرد:  تصریح  گرفت.وی  آمریکا  از  نظامی  کمک  دلار 
دهد  ادامه  اسرائیل  یا  اوکراین  در  سرمایه گذاری  به  نمی خواهد 
و تشدید تنش ها در منطقه را بخشی از دستور کار خود نمی بیند 
منافع شخصی  است که  اقتصادی  توافق های  دنبال  به  او  بلکه   ،
خود و خانواده اش را تضمین کند، مانند آنچه که در توافق های 
معتقد  ترامپ  داد.  رخ  اسرائیل  با  عربی  کشورهای  عادی سازی 
خودش  نظر  مورد  اهداف  به  او  رسیدن  مانع  نتانیاهو  که  است 
می شود.محافل عبری می گویند که با توجه به فشارهای فزاینده 
اروپا علیه اسرائیل به دلیل جنایات جنگی در غزه، احتمالًا دولت 
ترامپ فشارهای جدی به کابینه نتانیاهو جهت رسیدن به توافق 
آتش بسی که منجر به پایان دائمی جنگ شود وارد خواهد کرد.

به  با توجه  باشیم و  آینده  باید منتظر تحولات در روزهای  البته 
فریبکاری مداوم صهیونیست ها و شخص نتانیاهو نمی توان به طور 

قطعی در مورد قریب الوقوع بودن آتش بس در غزه نظر داد.

سرلشکر سلامی:

 آمریکا بداند برای هر سناریویی آماده ایم 

قالیباف :

آماده اصلاح مسیر برای قرار گرفتن در تراز مجلس انقلابی هستیم 

جعفرزاده :

توقف غنی سازی یک »بلوف سیاسی« در برابر فشار
 لابی صهیونیستی است

سید حسن خمینی: 

مجلس در همدلی با دولت مشکلات کشور را حل کند

مقامات  به  گفت:  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  فرمانده کل 
هستیم،  آماده   سناریویی  هر  برای  ما  می گوییم  آمریکایی 
منتظریم  و  هستیم  کمین  در  و  است  ماشه  روی  ما  دست های 
اگر غلطی بکنند بی درنگ پاسخ هایی دریافت خواهند کرد که 

تمام گذشتۀ خود را فراموش کنند. 
پاسداران  سپاه  فرمانده کل  سلامی  حسین  سرلشکر  سردار 
اظهار  همدان  استان  پاسداران  جمع  در  اسلامی  انقلاب 
داشت: امامت و رهبری هدیه ای است که خداوند، ملت ایران 
و  برجستگی  موضوع  این  و  است  داده  قرار  آن  شایسته  را 

شایستگی شایسته ملت ایران است.
در  ایران  بصیر  ملت  حضور  به  اشاره  با  سلامی  سرلشکر 
ایران یک ملت بزرگ  بزنگاه های حساس کشور، عنوان کرد: 
دارد؛ ملتی که در لحظه های سخت درست عمل می کند؛ آگاه 

است و در اعماق ذهن شیطانی دشمنان نفوذ دارد.
وی گفت: وقتی با دشمن مواجهید، انتهای سپاه دشمن و عمق 
تفکر و نیت دشمن را باید بدانیم. جنگ شناختی دشمن، یکی 
از اقداماتی است که ایالات متحده آمریکا و هم پیمانانش برای 
انجام می دهند؛ معمولًا روشنگری  نفوذ در عمق افکار جامعه 
در این حوزه به خوبی انجام نمی شود، اما می توان با عملکرد 
درست در این حوزه، اذهان را از طریق جهاد تبیین، منور کرد.

سردار سلامی با بیان اینکه  آمادگی نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران در بالاترین سطح است، گفت: ما در یک جنگ 
فشارهای  تحریم،  اقتصادی،  جنگ  داریم،  قرار  تمام عیار 
عملیات های  گسترده،  اطلاعاتی  جنگ های  جهانی،  سیاسی 
و  فرهنگی  تهاجمات  تبلیغی،  و  رسانه ای  سهمگین  و  سخت 
و  دور  از  که  هستیم  شاهد  دشمنان  توسط  متنوعی  تهدیدات 

نزدیک بر این ملت اعمال می کنند.
وی با اشاره به اینکه با وجود همه این تهدیدات دشمنان اما 
اسلامی  جمهوری  افزود:  است،  ایستاده  همچنان  کشور  این 
ایران  ملت  و  می برد  پیش  را  خود  راه  استوار  و  قائم  ایران، 
عرصه  در  ما  نمی شود.  دیگران  سیاسی  اراده  تسلیم  هرگز 
دفاعی مسلطیم و همواره برای مقابله با بزرگترین قدرت های 

جهان، قدرت انباشته ایم.

علیه  همچنان  صهیونیست ها  اینکه  بیان  با  سلامی  سردار 
می کنند،  تهدید  را  ایران  ملت  و  می کنند  لفاظی  کشورمان 
گفت: در پاسخ به آن ها بازهم هشدار می دهم که اگر دست از 
پا خطا کنند و حماقتی مرتکب شوند، ما دروازه های آتش را 

بی حد و حصر به روی آنان خواهیم گشود.
ما  می گوییم  هم  آمریکایی  مقامات  به  گفت:  سپاه  فرمانده کل 
ارادۀ  تسلیم  ما هرگز  آماده  هستیم. کشور  برای هر سناریویی 
سیاسیِ دیگران نمی شود، دست های ما روی ماشه است و در 
کمین هستیم و منتظریم اگر غلطی بکنند بی درنگ پاسخ هایی 

دریافت خواهند کرد که تمام گذشتۀ خود را فراموش کنند.
امام  اینکه  به  اشاره  با  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  وی 
مدرن  بردگی  دنیای  در  اسارت  از  را  ایران  ملت  خمینی)ره( 
نجات دادند، افزود: ایشان ملت را از سلطه استعمار و استبداد 
رهایی بخشیدند و حرکتی عظیم را برای احیای مجدد عزت و 
عظمت امت اسلامی آغاز کردند. امام راحل، افق جدیدی از 
عزت و رحمت را برای مسلمانان و ملت ایران گشودند و ما 

را به استقلال سیاسی رساندند.
خداوند  بر  توکل  با  انقلاب  معظم  رهبر  اینکه  بیان  با  سلامی 
متعال و الهام از آموزه های حکمت آفرین وحی الهی، انقلاب 
در  ایشان  گفت:  دادند،  عبور  سخت  حوادث  از  را  نظام  و 
عصر  در  و  ایران  و  اسلام  تاریخ  فرازهای  سخت ترین 
پیچیده ترین توطئه های شیاطین عالم، کشور ما را به جایگاهی 

رفیع و سرافراز در نظام جهانی و محیط بین الملل رساندند.

رئیس مجلس تأکید کرد: امروز با یک سال تجربه آماده هرگونه 
اصلاح مسیر برای قرار گرفتن در تراز مجلس انقلابی هستیم؛ 
واقع بینانه  آرمان گرایی  و  ملی  منافع  محور  بر  که  مجلسی 
اسلامی،  شورای  مجلس  رئیس  قالیباف  محمدباقر  می چرخد. 
با  اسلامی  مجلس شورای  نمایندگان  میثاق  تجدید  مراسم  در 
نه  نمایندگان  اینکه  بیان  ضمن  اسلامی،  جمهوری  بنیانگذار 
تنها برای تجدید عهد بلکه برای بازخوانی مسیر پیموده شده 
آمده اند، گفت: قول اولمان هنوز پابرجاست و این قول امروز 
در محک یک سال تجربه آزموده شده در طوفان مشکلات معنا 
آغاز  در  انقلاب  رهبر  سخنان  به  اشاره  با  است.قالیباف  یافته 
مجلس دوازدهم اظهار داشت که امیدآفرینی باید آرام بخش و 
برانگیزنده همت ها باشد و به جای شعارهای تکراری، مجلس 
باید در عمل و در مواجهه با مشکلات واقعی مردم به ویژه در 

بررسی بودجه و نظارت بر اجرا به همدلی و همزبانی برسد.
رئیس مجلس تأکید کرد: مجلس راس امور است و این عبارت 
نمایندگان  برسد.  اثبات  به  نمایندگان  عملکرد  تراز  در  باید 
باید با رعایت اخلاق، تقوای سیاسی، ساده زیستی و پرهیز از 

منازعات فرساینده، در خدمت مردم باشند.

و  فرهنگی  اقتصادی،  همزمان  چالش های  به  همچنین  قالیباف 
امنیتی کشور اشاره کرد و گفت: دشمن ذهن ما را نشانه گرفته 

و مجلس باید تکیه گاه روح و روان مردم باشد.
و  قوانین  با  امنیت  و  عدالت  ملی،  تولید  اینکه  بیان  با  وی 
ارتقای  ضرورت  بر  می بینند،  آسیب  نادرست  رفتارهای 

بهره وری و سیاست گذاری قوی و بدون جنجال تأکید کرد.
مردم  به  امام خمینی)ره( که »خدمت  فرمایش  یادآوری  با  او 
عبادت است«، گفت: کار مجلس باید زندگی مردم را بهتر کند 

و هر قانون و نظارتی باید به بهبود امور منجر شود.
قالیباف در پایان با تأکید بر پایبندی به مکتب امام خمینی)ره( 
با  امروز  کرد:  خاطرنشان  رهبری،  معظم  مقام  رهنمودهای  و 
برای قرار گرفتن  یک سال تجربه آماده هرگونه اصلاح مسیر 
در تراز مجلس انقلابی هستیم؛ مجلسی که بر محور منافع ملی 

و آرمان گرایی واقع بینانه می چرخد.
وی ضمن طلب یاری از خداوند برای خالص شدن نیت ها و 
خدمت به مردم، گفت: پیمان می بندیم در مسیر امام و شهدا و 
تحت رهبری مقام معظم رهبری برای حفظ اسلام، منزلت امت 
اسلامی، قوی شدن ایران عزیز و خدمت به مردم متعهد باشیم.

شرایطی  در  کرد:  تاکید  اسلامی  مجلس شورای  ادوار  نماینده 
که اکثریت کنگره آمریکا تحت تاثیر لابی صهیونیست ها است، 
فشار لابی صهیونیستی  با  مقابله  برای  است  مجبور  نیز  ترامپ 
در  اما  کند،  مطرح  مذاکرات  روند  در  را  سیاسی  بلوف های 
الله  آیت  حضرت  شد.  خواهد  عقب نشینی  به  مجبور  نهایت 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در  مراسم اولین سالگرد 
شهادت آیت الله رئیسی و دیگر شهدای خدمت در حسینیه امام 
خمینی )ره( تاکید کردند »من یک تذکر به طرف مقابل بدهم. 
طرف  آمریکایی که در این مذاکرات غیرمستقیم وارد صحبت 
می شوند و گفت وگو می کنند، سعی کنند یاوه گویی نکنند. 
غلط  دهیم،  نمی  سازی  غنی  اجازه  ایران  به  ما  بگویند  اینکه 
جمهوری  نیست.  آن  و  این  اجازه  منتظر  کسی  است.  زیادی 
اسلامی سیاست و روشی دارد. روش و سیاست خود را تعقیب 

می کند.«
جمهوری اسلامی ایران خواسته غیر منطقی ندارد

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به بیانات اخیر مقام معظم رهبری پیرامون مذاکرات غیرمستقیم 
با آمریکا، بیان کرد: هر مذاکره ای یک خطوط قرمزی دارد. ما 
باید بررسی کنیم که آیا این خطوط قرمز منطقی است یا خیر. 
به عنوان مثال ایران مطرح کند که ساخت بمب اتم خط قرمز 
است. طبیعی است که اینجا دنیا می گوید تو قصد داری دنیا را 
تهدید کنی، اما جمهوری اسلامی ایران هیچ گاه چنین خواسته 

غیرمنطقی نداشته است.
همه دنیا از حق غنی سازی برخوردار هستند

وی اظهار کرد: امروز جمهوری اسلامی ایران یک حرف منطقی 
را مطرح می کند. ایران خط قرمز منطقی را تعیین کرده است که 
همه دنیا نیز از این حق برخوردار هستند. ایران می گوید غنی 
سازی در حدی که بتوانم نیاز حوزه درمان، سلامت، صنعت، 
الکترونیک و انرژی را حل کنم، در خاک کشور باید ادامه پیدا 
پاسخ  داخل  نیازهای  به  خواهد  می  سازی  غنی  با  ایران  کند. 
دهد. این حرف معقولی است مردم نیز پشتیبان این نظریه معقول 

و منطقی هستند.
ترامپ از موضع خود عقب نشینی خواهد کرد

برداشت  کرد:  تصریح  اسلامی،  شورای  مجلس  ادوار  نماینده 
شخصی بنده این است که ترامپ از موضع خود عقب نشینی 
لابی  تاثیر  تحت  کنگره  اکثریت  که  شرایطی  در  کرد.  خواهد 
صهیونیست ها است، ترامپ نیز مجبور است که این راه ها را 

طی کند و بعد اعلام کند که نشد. 
ترامپ به مجوز کنگره نیاز دارد. از نگاه بنده توقف غنی سازی 

در ایران یک بلوف سیاسی است. 
صفر  از  ترامپ  است.  کرده  پرتاب  سنگی  یک  صرفا  ترامپ 
شروع کرده است. از ۱۰ مذاکره را شروع نکرده است. باید به 
ترامپ حق داد که برای رویارویی با فشار صهیونیست ها چنین 

مطالبی را مطرح کند.

 تولیت حرم امام خمینی)ره( اظهار امیدواری کرد که مجلس 
شورای اسلامی در همدلی با دولت بتواند مشکلات کشور را 
در  خمینی  حسن  سید  والمسلمین  الاسلام  حجت  کند.  حل 
تجدید پیمان رئیس و نمایندگان مجلس دوازدهم با آرمان های 
از  او  مجدد  انتخاب  برای  قالیباب  به  تبریک  ضمن  امام)ره(، 
سوی نمایندگان به رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: امیدوارم 
این مجلس در همدلی با دولت بتواند مشکلات کشور را حل 
کندوی تاکید کرد: در مقابل دشمنان تنها بر اساس قدرت ملی 
و  آنها  وفای  و  عهد  نه  بایستیم،  می توانیم  خودمان  اسلامی  و 
خمینی)ره(  امام  حرم  است.تولیت  شدن  قوی  مقابله،  راه  تنها 
گفت: ما گاهی وقت ها حضور برای خدا و نفس را گم می کنیم؛ 
امام  تعبیر می کنند.  منفی  مثبت و  به عرفان  )ره(  امام  حضرت 
می فرماید، عرفان مثبت عرفان امیرالمومنین )ع( و با شمشیر در 

میدان و عرفان منفی عرفان کناره گرفتن و گوشه نشینی است.
سید حسن خمینی خاطر نشان کرد: امام مظهر کسی است که 

هجرت او »اله الله و رسول الله « است، اما آیا ما عارف هایمان را 
این گونه به جامعه معرفی کرده ایم؟

وی افزود:  عرفان بعُد می سازد و زهد به معنای دنیاگریزی و 
حضور در میدان جهاد و شهادت است. اینکه ذکر بگویم و چله 
را  جامعه  کسی  آن  نیست؛  شهید  و  جانباز  هزارم  یک  بشینم، 

عارف و سالک کرده که در میانه میدان است.
تولیت حرم امام خمینی)ره( بیان کرد: اشتباه ما در تعریف این 
مفاهیم در جامعه است که درک نادرستی از بحث عرفانی پیدا 
پیام می دهند که حضور در سیاست  به جامعه  می کنیم، سپس 
پستی می آورد و اگر می خواهید دامن تان آلوده نشود از سیاست 
دل بکنید، این وسط روحانیت اشتباه کرده که وارد سیاستی شده 
و دین دار به غلط وارد جامعه شده است، حال اینکه دینداری 
ببیند و وارد جامعه نشود، دیندار نیست. بعد  که درد مردم را 
جدایی دین از سیاست را ترویج می دهند و می گویند این به نفع 

شماست اما مگر ما دنبال نفع هستیم؟

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		
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